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CLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ S Z D L CELJE, LAŠKO, SLOVENSKE 
KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Hloiirje v nedeljo 

v nedeljo, 15. aprila, bodo 
^iani mozirske občine po-

potrdili z glasovanjem 
m referendumu svojo visoko 
f^eščenost in zavest. Zavest, 
Hi prevladuje med občani, pa 
ü od včeraj. Rast in razvoj 
leke občine, neke skupnosti, 
K je gradila iz obdobja v 
ibdobje. Problemi, ki so se 
grajali na najrazličnejših po-
iročjih v občini, so bili reše-
jj ravno z močnim sodelo-
mjem občanov v krajevnih 
^pnostih. Tako tudi sedaj, 
[O je treba sanirati osnovno 
(Astvo in otroško varstvo v 
»itni. 
Položaj je takšen, da nare-
jije takojšnjo obnovo šol-
lih prostorov, v nekaterih 
rajih pa tudi novogradnje, 
i&iarelost in neustreznost 
osedanjih šolskih prostorov 
opolnoraa onemogoča nor-
vdno in celovito izvajanje 
inega načrta. Učilnice so ta-
Ö zasedene, da ponekod gro-
i celo tretja izmena pouka, 
'tlika prezasedenost prosto-

rov pa tudi onemogoča do-
polnilni pouk in vse vrste iz-
venšolskih aktivnosti. V mar-
sikaterem kraju je šola več 
kot samo vzgojni zavod. Je 
tudi prostor za kulturne pri-
reditve, če bi imeli povsod 
telovadnice, pa je nima no-
bena šola razen centralne » 
Mozirju, bi bilo omogočeno 
tudi intenzivnejše delo na po-
dročju telesne kulture, saj se 
takšne potrebe kažejo iz dne-
va v dan. Z novimi prostori 
bo normalizirano tudi otroš-
ko varstvo predšolskih otrok 
— ti oddelki so v vseh krajih 
nujno potrebni. In še ena 
pridobitev bo v nedeljo po-
trjena: posebna šola! Uredili 
jo bodo v sedanji osnovni šo-
li v bočni pri Gornjem gra-
du. v njej bodo tudi nasta-
nili tiste učence, ki so odda-
ljeni nd šole več kot 4 km 
•m nimajo možnosti prevoza. 

Sredstva samoprispevka bo-
do znašala nekaj več kot 900 
milijonov starih dinarjev. To 
je skoraj polovico vseh po-

trebnih sredstev za realizaci-
jo načrta obnove šolstva in 
otroškega varstva v občini. 
Ostala sredstva bodo zagoto-
vile delovne organizacije v 
občini z družbenim dogovo-
rom, občinska skupščina, TIS 
in š^le same. 

Obnovljena bodo torej šol-
ska poslopja. Toda s tem bo 
storjeno več, kot pove sama 
beseda. Normalno delo v šo-
lah, izpolnjeni pogoji za nor-
malno izvajanje šolskega uč-
nega načrta, izvenšolske ak-
tivnosti, telovadnice, kuhinje 
in jedilnice, pomenijo napre-
dek za vse kraje, kjer bodo 
izvedli omenjena obnovitvena 
dela. Napredek na kulturno 
prosvetnem področju, ki je 
še kako potreben. 

Sodobnejši pogoji dela pa 
so nedvomno velik prispevek 
k odpravljanju socialnih raz-
lik, saj bodo imeli otroci na 
vasi ravno takšne možnosti 
šolanja kot v mestu. 

D. MEDVED 

USTANOVITEV 
MEDOBČINSKE 
KONFERENCE SZDL 
Občinske konfcrence SZDL 

t^ljskega območja so se od-
lomile, da bodo ustanovile 
nedobčinsko konferenco SZDL 
teljske regije. Njen sedež bo 
' Celju. V okviru medobčin-
ske konference bodo organiza-
Ije SZDL usklajevale enotne 
•kcije in dogovore o posa-
meznih nalogah. Precej skup-
"h nalog imajo tudi na kad-
'ovskem področju. Medobčin-
ska konferenca bo obravnava-
* in ocenjevala vsebinsko us-
meritev javnih informativnih 
®*dstcv, politično naravnanost 
Jelovnih organizacij, zavodov 
'O samoupravnih skupnosti, ki 
^ j o medobčinski pomen, or-
»»nizlrala bo razne delovne 
^ e t e . spodbujala delo de-
^ t o v Itd. V medobčinsko 
konferenco SZDL bo vsaka ob-
Pnska konferenca SZDL (Ce-

Laško, Mozirje, Slovenske 
J®njlce, Šentjur, Šmarje, Ve-
^i«. Žalec) izvolila 6 čla-
nov. 

Konjice slavile zmago 

NAD PRIČAKOVANJI 
V konjiški občini so bila 

celo pričakovanja največjih 
cptimi.=vtov postavljena na 
glavo. Ljudje so namreč svo-
jo zavest izrazili v presenet-
ljivih rezultatih in skoraj ni-
hče ni pričakoval toliko viso-
ke odstotke. 

Ker so občani glasovali v 
treh območjih, so tudi rezul-
tati po območjih razhčni. 
Najvišji odstotek so zabeleži-
li v vitanjskem območju — 
77,68 odstotkov, v samem cen-
tru Vitanja pa so bili rezul-
tati presenetljivi, celo 92,9 od-
stotka. 

V območju Slovenskih Ko-
njic in Loč je bil odstotek — 

76,66 odstotka, v območju 
Zreč, Skomarij in Resnika pa 
so volilci volili z rezultatom 
72,08 odstotka. V samih Zre-
čah so rezultati tudi izredno 
visoki — 85 odstotkov. 

Najbolj pa so se odrezali v 
kraju Tepanje v volilni enoti 
Slovenskih Konjic in Loč, 
kjer so se udeležili referen-
duma za p>odaljšanl samopri-
spevek 100 odstotno in tudi 
100 odstotno bili — ZA. 

Lahko , k tem visokim rezul-
tatom sploh še kaj dodamo? 
Le to, da takšne zavzetosti in 
konca nismo pričakovali, kar 
pa je izpričalo edinstveno za-
vest konjiških občanov, ki so 

na sam preddan referenduma 
bili pripravljeni tako, da 
smo ob obisku v najbolj od-
daljenih vaseh dobesedno str-
meh. Več vasi, med njimi 
Kravjek, Zbelovska gora, 
Mlače pri Ločah, pa so svo-
jo zavest izrazili na ta način, 
da so že do desete ure opra-
vili državljansko dolžnost. 

Na koncu naj velja beseda 
pohvale vsem, ki so tako zre-
lo pohtično pripraviU referen-
dum, pohvala pa gre zlasti 
miadmi, ki je spet ponovno 
dokazala, da se zna odrezati 
takrat, kadar prihaja njen 
čas. Mislimo pri tem zlasti na 
šolsko mladino. Z. STOPAR 

Proizvodnja v Industriji gradbenih elementov v Velenju teče prvič po usta-
novitvi podjetja brez večjih zastojev. Dnevno napravijo 14 tisoč komadov 
strešne opeke, katere garancija je 35 let. Do konca leta bodo proizvedli 
dnevno 18 tisoč komadov. Delavec Rudolf Lesjak dela na kontroli strešni-
kov. Pravi, da je z delom zadovoljen in upa, da bo končno delo v novi to-
varni IGE steklo normalno. 

CELJE LAŠKEMU V NESREČI 
v ponedeljek, dva dni 

po požaru tovarne TIM, 
je bila v Laškem na obis-
ku delegacija občinskega 
političnega aktiva iz Celja, 
in sicer podpredsednik 
občine MARJAN AŠIC, se-
kretar komiteja ZKS STA-
NE SENIČAR in predsed-
nik sindikata IVAN KRA-
MER. 

V pogovoru s predsedni-
kom laške občine RUDI-
JEM GROSARJEM so po-
nudili pomoč občini oziro-
ma kolektivu TIM. Med 
drugim so ponudili zapo-
slitev, začasno seveda, 
vsem, ki bi v tem trenut-
ku zaradi nesreče bili 
brez dela. Predsednik ob-
čine je predstavnike celj-
ske občine obvestil, da za-
radi požara kolektiva 
TIM ne bo zmanjševal šte-
vila zaposlenih. Iskreno se 

je zahvalil za ponujeno 
pomoč, ki je izraz zares 
dobrega sosedstva in med-
občinskega sodelovanja. 
Tovariše iz Celja je pro-
sil, da po svoji moči po-
magajo kolektivu TIM ta-
ko, da bi gradbeno pod-
jetje »Ingrad« s svojimi 
kooperanti, kot izvajalec 
gradnje nove tovarne v 
Rečici, bilo morda pri 
kakšni drugi obveznosti 
razbremenjeno in da bi 
lahko pospešeno začelo s 
ponovno gradnjo dveh v 
požaru porušenih tovarni-
ških hal. 

Takšno pomoč so člani 
političnega aktiva iz Ce-
lja predsedniku laške ob-
čine tudi zagotovili. To 
pa je brez dvoma zelo po-
memben prispevek, po-
hiembna pomoč in gesta 
solidarnosti. J. Kr. 

V rubriki Bralci pišejo, smo danes začeli objavljati daljši 
zapis dr. Ervina Mejaka o bojih Celjanov za severno mejo. Priče-
vanja o vendarle ne preveč odmaknjenih bojih za našo Koroško 
bodo nedvomno zanimiva. Pa čeprav bo v njih več podatkov in 
dejstev kot razmišljanj. Poleg tega pa je zapisovanje preteklosti 
in takratnih bojev za severno mejo tudi danes aktualno. 

Na drugi strani NT preberite naše kramljanje s savinjskimi 
kmeti — o mesni krizi. Živinorejci pravijo — mi nismo odgovorni. 
Dobro bi bilo slišati še drugo stran. Želimo, da se kdo iz kombi-
nata oglasi. 

Ker je Laško doživelo prejšnji teden hudo nesrečo, smo celo 
stran namenili požaru v TIM-u. Toda predvsem o tem, kaj delovni 
kolektiv čaka pri premagovanju posledic požara. 

V rubriki Bralci pišejo bomo spet nadaljevali z objavo prispev-
kov novinarskih skupin iz osnovnih šol že prihodnji četrtek. 

Vaš urednik 



Mesni krizi na rob 

ČUDNA ZADEVA. PO PODRAŽITVI MESNIH IZDELKOV ŠE VEDNO NI DOVOLJ MESA. NEKATERI PRIZADEVNO IŠČEJO »GREŠ-
NEGA KOZLA« MED KMETIJSKIMI PROIZVAJALCI, OZIROMA PRI ŽIVINOREJCIH. JE TAKŠNO RAZGLEDOVANJE UPRAVIČENO? 
ŽIVINOREJCI OČITKE ZAVRAČAJO. NEINFORMIRANEMU POTROŠNIKU SE MORA RES ČUDNO ZDETI, KAKO TO, DA TUDI PO 

VIŠJI CENI NE DOBI MESA? 

Najprej je treba povedati, 
da živinorejci pri povišanju 
cen niso dobili ničesar. Od-
kupne cene, veljavne na na-
šem območju, so ostale iste, 
dasiravno so se povečali stro-
ški, z l a ^ močnih krmil, gno-
jU in proizvodnih pripomoč-
kov, od strojev do storitev 
pri oplojevanju. 

Res je, da so kmetje, to tu-
di priznavajo, v najwiih 2» 
znosnejšo ceno mesu pričako-
vali tudi višje odkupne cene. 
Težnje po ugodnejši ceni niso 
ssanje izjema, saj menda ni 
proizvajalne organizacije pri 
nas. ki bi se odrekla boljše-
mu plačilu, če ga more dose-
či. Največji proizvajalci klav-
ne živine so tisti, ki so se 
preusmerila v blagovno-tržno 
proizvodnjo. Le te pa novi 
davčni predpisi v bodoče za-
jemajo v skupino davkopla-
čevalcev po dejanskem, ne pa 
več katastrskem dohodku. 
Zatorej pričakujejo večje 
davščine. Tudi to je strošek, 
kot so se povečali tudi izdat-
ki za druge dajatve, kot so 
pokojninsko in zdravstveno 
zavarovanje. 

Dobra letina pri proizvod-
nji krmnih rastlin je omogo-
čila, da se kmetom še ne mu-
di izprazniti hleve živina ro-
ma tudi v druge predele, kjer 
doseza višje odkupme cene, 
no in tudi takoimenovani »čr-
ni zakoli« niso redkost, kot 
tudi dejstvo, da kmetje, ki 
imajo zmrzovalne skrinje, ko-
ljejo tudi za lastno porabo. 
In tako, če že ne dosežejo 
sprejemljive cene, izboljšajo 
svoj jedilnik. 

Kako to, da ob povišanju 
cen mesa, živinorejci niso nič 
pridobili. Predvsem zato, ker 
je v težkem položaju prede-
laA'a, se pravi klavnice in na-
daljn,ta industrijska predela-
va oziroma prehrambena in-
dustrija. Le ta je vrh vsega 
ob sedanjih pogojih oziroma 
stanju živinoreje gotovo pre-
dimenzionirana (na ozkem 
celjskem prostoru so kar tri 
večje klavnice in predeloval-
nice) kl kot posnemamo po 
dosegljivih podatkih, je živil-
ska industrija v celoti na niz-
ki stopnji izkoriščenosti ka-
pacitet. 

Nekaj konkretnih podatkov 
In mnenj smo zbrali v mozir-

ski občini, najbolj tipičnem 
živinorejskem področju na 
našem območju. 

Prisluhnimo jim. 
V Ljubiji pri Mozirju je 

sedež Kmetijske zadruge. Loj-
ze Plaznik, agronom, zapo-
slen kot vodja plansko analit-
ske službe pri omenjeni za-
drugi, je p>ovedal, da če bi 
odkupne cene mesa znižali, 
kar bi po zakonu imeOi pra-
vico, bi ostali l judje brez me-
sa, mesarji brez dela, kme-
tovalci pa brez volje za na-
daljnjo rejo kakršnekoli ävi-
ne. Vendar so odkupne cene 
ostale iste, kar velja tudi za 
naše področje, in tako se je 
prvotna bojazen pri kmetih 
polegla. 

V mozdrski občini je trenut-
no 15 kmetij, ki se načrtno 
ukvarjajo s pitanjem živine, 
60 kmetij pa ima kombinira-
ao rejo pitane živine in proiz-
vodnjo mleka. Okoli 1200 
kmetij pa slučajno pffodaya 
svoje tržne viške živine za-
drugi, vendar gre tu v glav-
nem za manj kvallitetno živi-
no 

Največji problem predstav-
lja to, kako izhajati s stro-
škovno kalkulacijo pri praši-
čih in teletih, pri goveji živi-
ni pa to m takšen problem. 
Da ne bi klavnica nnela iz-
gube in da bi rejci za pitano 
živino dobili normalno ceno, 
so se odločili, da kvalitetnej-
še meso (zadnja dva stegna 
pri govedu) prodajajo tja, 
kjer dobijo več, to je na Pri-
morsko, kjer so dovoljene 
nekoliko višje cene. Zaradi 
tega pa je v domačih mesni-
cah manj govejega mesa ozi-
roma je slabše kvalitete. 

Drugi vzrok, da m mesa, je 
v tem, da je na celotnem mo-
zirskem območju samo okoM 
3000 plemenic, ki dajejo let-
no 2500 telet. Polovico jih po-
rabijo za plemensko rejo, 
ostala polovica pa so bikci in 
križanci. Tako ostane zelo 
malo za zakol. 

Problem je tudi v tehniki. 
Kmetje so si nabavili zmrzo-
valne skrinje, kjer si je mož-
no za daajše obdobje spraviti 
meso. Tako doma zakol jejo 
približno okoli 1000 telet, to-
rej ostane za zakol v zadrugi 
in pitanje samo okoli 800 te-
let. To pa je daleč premalo. 

da bi bile mesnice vedno zsr 
ložene s teletino in da "bi 
klavnice imele redno zago-
tovljeno potrebno koHčino pi-
tane živine. 

Tedensko zakoljejo 25 telet, 
to je letno okoli 1300 kosov. 
Iz zgornjega podatka pa je 
razvidno, da obstaja za kla-
nje in- pitanje samo 800 telet, 
kar je daleč premalo. 

Razvilo se je v tem času 
tudi prekupčevanje z mesom, 
saj je npr. nekdo iz Polzele 
dajal za kilogram živine 2 din 

več, kar so kmetje izrabili in 
niso dajani živine v zadrugo. 
S tem je bila povzročena do-
ločena zmeda, ki je negativ-
no vplivala na redno dobavo 
mesa. 

Tretji razlog za pomanjka-
nje mesa v mozirski občini 
pa je v tem, da se kmet v 
glavnem usmerja v mlečno 
proizvodnjo, ker ni pogojev 
za predelovanje koruze za pi-
tanje živine. Zaradi tega se 
število pitane živine tudi 
manjša. 

Prvi pogoj za rešitev sta-
nja je povečanje osnovn^a 
fonda števila plemenic, ker 
telet brez krav ni in so pri-
siljeni vsaj za nekaj let še 
forsirati mlečno proizvodnjo, 
da bi si s tem zagotovili po-
trebne število telet za obno-
vo čred in potrebe pitanja. 

Kmet Pužir, ki je med 
najnaprednejšimi v mozirski 
občini (v njegovem hlevu je 
treuutno 19 glav živine) je ix>-
vedal. da je v kritičnem sta-
nju prišlo do »črnega« zakola 

in da so kmetje meso sprav. 
Ijali v zmrzovalne skrinje. 
Sam Fužir je lani prodaj 
3600 glav goveje živine (pelo. 
vico baby beefa in polovico 
govedi), 17 tisoč litrov mie-
ka m več tisoč piščancev 
brojlerjev Se pa tako kot 
ostab kmetje ne strinja z od-
kupno ceno, ki je prenizka ia 
se vprašuje, kje je tisti vmes-
ni dinar med odkupno ceno 
in prodajno. Ta je siporen. 

jk-tv 

PODPREDSEDNIK 
ZA ZGLED 

Antona Grosa, ki je podpred. 
nik Občinskega odbora Rdeče-
ga križa T Žalcu, si občani 
Šempetra res lahko postavlja, 
jo za vzor. Predvsem velja to 

• za krvodajalstvo. Kri je dal 
namreč že Sl-krat, ta sicer 
vsako leto dvakrat. Zaposlen 
je pri Ferralitu T 2aIcu,.svoi 
prosti 5as pa posveča Rdečemu 
križu ta gasilstvu. Na vpra-
Sanje, kaj meni o zadnji krvo-
dajalski akciji T Šempetru, je 
dejal: >To Je büa ena največ-
jih mkcij T sadnjih letih T 
Šempetru, ficmpctrčani torej 
niso gluhi ab Številnih kUcih 
na pomoč ta se pri tem vedno 
Številne je odzivajo. Prizadeva-
nja RK so Se tembolj uspeš-
na, ker jih podpirajo delovne 
organizacije • tem, da delav-
cem, ki želijo dati kii, dajo 
možnost, da ae akcije udele-
žijo.« 

T. TAVČAR 

Laško gasilstvo 

Minulo soboto je bil v La-
škem letni občni zbor občin-
ske gasilske zveze, ki združu-
je 10 prostovoljnih gasilskih 
društev in dve enoti indu-
strijskih gasilcev. 

Iz pKjročila predsednika in 
udeležencev v razpravi je 
moč sp>oznati, da gasilske or-
ganizacije ob sorazmerno 
majhni družbeni pomoči 
družbi veliko prisi)evajo, ta-
ko s svojim preventivnim de-
lovanjem kot s posegi ob po-
žarih in drugih nesrečah. 
Ugotavljali so, da pri uspo-
sabljanju strokovnosti opera-
tivnih enot lahko še vedno 
d o s ^ a j o boljše uspehe, da 

pa je njihova učinkovitost 
vse bolj odvisna od opremlje-
nosti. Na občnem zboru so 
opozarjali na nedoslednost 
pri kaznovanju povzročiteljev 
škode, pa naj nastane iz ma-
lomarnosti ali hote. Seveda 
sO mogli ugotoviti tudi to, da 
so člani gasilskih organizacij 
najbolj aktivnimi občani v 
samoupravnih sredinah, v 
krajevnih skupnostih in v po-
litičnih organizacijah. 

Povsem razumljivo je, da 
je občni zbor potekali pod vti-
si katastrofalnega požara v 
tovarni TIM. BiH so v prvi 
vrsti kritični do sebe, čeprav 
zato gotovo ni razloga, bili 

pa so kritični tudi do druž-
be, ki jih 25a tako dramatič-
ne primere pušča malone 
praznih rok. V Rečici jim je 
primanjkovalo vsega, od cevi, 
do dihalnih naprav za gaše-
nje v dimu in varovalnih ob-
lek proti hudi vročini. Bolj 
kot razpoložljiva sredstva so 
ob tem velikem požaru učin-
kovali srčnost, pravilna oce-
na in razsodni ukrepi. 

Gaslcem so se na zboru 
zahvalili predstavnik gozdne-
ga gospodarstva za letošnje 
uspešne intervencije ob gozd-
nih požarih, -pe. tudi predstav-
nik TIMa. 

Predsednik občinske skup-

ščine Rudi Grosar je v svojih 
besedah zahvale med drugim 
dejal, da gasilci, kot so dan 
poprej dokazali, rešujejo mi-
lijarde in če je tako, družba 
ne more biti brez posluha za 
milijone, ki so gasilskim or-
ganizacijam p>otrebni, da U' 
se bolje opremile. 

Na občnem zboru so izvo-1 
lili novo vodstvo. 2e enajstič 
je bil za predsednika izvoljen 
Rudi Cestnik Za sekretarja 
občinske zveze so izvolili Cen-
ka Jančiča, za poveljnika pa 
Slavka Valeta, 

J. Kr. 

ZM Celje 

MLADINA DELA 
Ljudje se srečujemo dan 

za dnem, znam in neznani in 
nihče ne ve, kam gre naša 
pot- Mnoge med njimi smo že 
p>oznali pa smo nanje pozabi-
li, odšli so svojo i>ot, ne da 
bi vedeli ne kam in ne kako. 
Skorajda enako bi lahko re-
kli tudi za Todija Trebičnika, 
novega predsednika občinske 
konference ZMS Celje, če se 
ne bd nenehno pojavljal med 
nami, če ne bi bil nenehno 
prisoten s svojim delom. 

Todi, tako mu pravijo pri-
jatelji in znanci, je bil pred 
novo delovno nalogo uslužbe-
nec občinske uprave, zadnja 
volilna konferenca ZMS Ce-
lje pa ga je prii}eljala v sam 
njen vrh. Zaradi tega smo se 
odločili, da vam ga predsta-
vimo. 

»Postal al novi predsednik 
občinske konference ZMS 
Celje. To vsekakor ne bo lah-
ka naloga. Prepričand smo, 
da si ob nastopu novega de-
lovnega mesta prinesel s se-
boj sveže ideje, ki ti bodo vo-
dilo v tvojem delovanju?« 

»Dosedanje delo občinske 
konference ZMS Celje je bilo 
uspešno. Ravno zato menim, 
da bi moraüo delo z mojim 
nastopom teči kontinuirano 
dalje, brez zastojev in v prvi 
fazi tudi brez večjih spre-
memb, Glede na to, da v 
predsedstvu ZMS še nisem 
neposredno d»lal, je to v ve-
liki meri tudi razumljivo, 
vendar menim, da se bomo 
morali dela lotiti tako, da bo-
mo razširili krog mladih, ki 
aktivno posega v družbeno 

dogajanje. Tukaj misum 
predvsem na mlade iz delov-
nih organizacij, katerih vpliv 
pri samoupravnem odločanju 
in dogovarjanju ter pri reali-
zaciji ustavnih dopolnil in te-
meljnih organizacij združene-
ga dela bi moral biti bolj ob-
čuten « 

»Kakšne naloge stoje tre-
nutno pred vami?« 

»Naloge, ki so pred občin-
sko konferenco ZMS Celje, bi 
razdelil na vsebinske in kon-
kretne akcijske. Predvsem bi 
se dotaknil akcije Naša be-
seda, ki je časovno najbližja. 
V ponedeljek in torek je bila 
v Celju zaključna prireditev. 
Druga stvar je seminar za 
mlade delavce v delovnih or-
ganizacijah od 13.—15. IV. na 
Dobrni in pa seminar za mla-
de iz krajevnih skupnosti, ki 
bo prav tako 14- IV. v C^elju, 

Predvsem seminar na Dobrni 
je namenjen konkretnemu 
dogovoru mladih, ki delajo v 
delovnih organizacijah in 
hkrati prilika, da se ustano-
vi prva interesna konferenca 
mladih iz delovnih kolekti-
vov kot oblika organiziranja 
občinske konference. Ta tež-
nja je rezultat prizadevanj 
prejšnjega predsedstva. To bi 
bila prva izmed štirih interes-
nih konferenc, ki bo lahko 
najbolj kvalificirano obravna-
vala in spremljala problema-
tiko mladih iz delovnih akti-
vov in kot takšna tudi spre-
jemala ustrezne zaključke. 

Vendar to ni vse, kar nas 
čaka v obdobju do konca ju-
nija. Maksimalno se bomo 
angažirali pri Titovi štafeti, 
majskih športnih srečanjih, 
pri pi-osOavi Dneva mladosti, 
akciji Kozjansko 73 (Celje bo 
moralo dati 40-člansko briga-
do) in igrah Bratstva in enot-
nosti, ki bodo letos v Vin-
kovcih.« 

»Imate docela novo pred-
sedstvo! Ljudi, ki se bodo 
moraü šele privaditi na delo, 
na oblike, ki jih je prejšnje 
predsedstvo že poznalo in 
uveljavilo v praksi. Meniš, da 
bodo pri tem nastopile teža-
ve?« 

»Drži, da je predsedstvo 
novo, z mano na čelu. Ker 
pa so v novem predsedstvu 
ljudje, ki so se že prej aktiv-
no ukvarjali z delom na pKxi-
ročju mladine, upamo, da bo-
do ix)trdili izkazano zaupa-
nje.« 

M. STRASEK 

Seštevanje 
sl!v in hrušk 

Preajuöa povprečja so 
naša grda navada in pre-
nekaterikrat vzrok za je-
zo. Povprečja osebnih do-
hodkov morajo biti zelo 
mikavna, le da nekdo ne 
ve, kako stakniti konec s 
koncem, drugi pa živi 
brezskrbno. 

Medobčinski odbor sin-
dikata družbenih dejavno-
sti je upravičeno dvignil 
glas proti enostranskemu 
obveščanju, dajanju po-
datkov in naštevanju po-
vprečij. Tega ne obsojajo 
brez osnove, saj je menda 
vendar razlika med kakS-
no ustanovo, v kateri so 
pretežno visoko izobraže-
ni delavci, od one, kjer je 
pretežna večina srednje 
izobraženih. Sindikat, ^ 
ima v svojem članstvu naj-
več takih kolektivov s po-
sebno izobrazbeno in kva-
lifikacijsko strukturo z»' 
F)Oslenih, zahteva, da ob 
j a v n e m o b r a v n a v a n j u oseb-
nih dohodkov ne sme biti 
izpuščeno tudi to, za kak-
šen kvalifikacijski sestav 
zaposlenih so pKxiatki. 

Pobuda sindikata družbe-
nih dejavnosti more biti 
poučna tudi za druge de-
lovne sredine. Tudi med 
proizvodnimi organizacija* 
mi so velike razlike. SO 
kolektivi z visokim orgaH' 
skim sestavom, z velikiio 
številom kvalificiranih de-
lavcev, so pa tudi kolekti-
vi, ki so še vedno na stop" 
nji, ko prevladuje nekvali' 
ficirano, priučeno in pO'' 
kvalificirano delo. 



IK y Alposu 

2a kratek razgovor o delu 
osnovne organizacije ZK v de-
lovni organizaciji ALPOS v 
gentjurju pri Celju smo na-
prosili sekretarja te organizar 
jije Boža Krumpaka, po po-
klicu strojnega tehnika, ki 
opravlja to funkcijo od leta 
1971. 
Kaj j** partijska organizaci-

ja pri vas do zdaj ukrepala 
po Titovem pismu. Ste spre-
jeli akcijski program, koliko 
ste ga že uresničili? 

Po pismu tovariša Tita 
smatram, da se je delo naše 
osnovne organizacije spreme-
nilo. Tu mislim na bolj kon-
kretno pristopanje k reševa-
nju problemov, ki se tičejo 
naše delovne organizacije. 
Vendar pa smo na sestankih 
ugotovil?, da nismo bistveno 
odstopali od zastavljenih na-
log, programov in načrtov že 
pred tem Aktivnost je res 
povečana, ne samo pri obrav-
navanju problemov, ki se ti-
iejo organizacije podjetja, 
teniveč tudi pri uveljavljanju 
ustavnih amandmajev, stabi-
lizacijskih ukrepov in varče-
vanju Velike rezerve v na-
šem pKxijetju vidimo v boljši 
organizaciji dela. Ce bomo 
vse ukrepe in program, za 
katerega smo bili komunisti 
ladoiženi, v prvi polovici leta 

rešili, potem bomo lahko re-
kli, da smo napravili veliko. 

Kakšna je struktura članov 
Z K. v vaši delovni organiza-
ciji? 

Od približno 400 zaposlenih 
je v našem podjetju le 13 ko-
mimistov. Od teh 13 ni nihče 
iz neposredne proizvodnje, 
torej delavec za strojem, am-
pak so komunisti predvsem 
vodstveni kadri, mojstri, ob-
ratovodje . . . Zadnji čas je, 
da pKJvečamo število članov v 
naših vrstah. Pridobiti misli-
mo predvsem mladino, tiste, 
ki so aktivni pri delu Zvez« 
mladine, ki na svojem delov-
nem mestu pokažejo rpsnost 
ir. voljo do dela in sploh pri-
pravljenost do aktivnosti pri 
delu naše osnovne organizaci-
je Članstvo bomo lahko po-
večali na ta način, če se bo 
naše delo res čutilo v sredi-
ni, kjer delamo. 

Kako je z idejnopolitičnim 
usposabljanjem? 

Pri nas nd dovolj organizi-
rano. Mislim pa, da bi bilo 
potrebno v okviru občine 
ustanoviti center za idejno 
politično usposabljanje delav-
cev komunistov in delavsko 
univerzo. Potem bi idejno 
usposabljanje tudi v delovnih 
organizacijah drugače zaži-
velo. 

Kontrolirate na osnovi ak-
cijskega plana zadolžitve po-
sameznih članov? 

Zaradi majhnega števila 
članov v podjetju nimamo se-
kretariata. Tako si naloge 
razdelimo. To opravimo na 
sestankih. Pregledamo, kako 
so bile zadolžitve p>osameznih 
članov opravljene. Po potrebi 
opomnimo, skušamo pa tudi 
skupno pomagati, če pride do 
težav. 

Ste v podjetju že razprav-
ljali o delavski kontroli? Jo 
že uvajate? 

Ko smo ustanavljali svete 
delovnih enot, smo z delavci 
spregovorili tudi o delavski 
kontroli. Zaenkrat jo še ne 
uvajamo. Mislim, da bo tre-

ba to stvar še proučiti. Ob-
činska konferenca ZK bi se 
najiprej konkretno pogovorila 
o delavski kontroli, sklepe pa 
posredovala delovnim organi-
zacijam. Smernice potrebuje-
mo, zato bomo počakali, da 
se stvar izkristalizira na ob-
činski ravni, potem pa bomo 
skušali to realizirati v okviru 
našega akcijsk^a programa. 

Imate vtis, da ZK v vašem 
podjetju pridobiva na ugledu 
in i>omembnosti? 

Da- Ljudje se zanimajo, kaj 
se na partijskih sestankih ob-
ravnava, čutijo, da je osnov-
na organizacija dokaj vplete-
na v razmere in dogajanja v 
podjetju. Pri razreševanju 
določenih vpraSanj in proble-
mov ki jih obravnava delav-
ski svet podjetja, ima besedo 
tudi osnovna organizacija 
ZK. Mislim, da pridobivamo 
na pomembnosti in SDaupanju. 

D. POS 

JAVNEMU 
DELAVCU 

DR. MILANU ALEKSIČU, VODJI 
DISPANZERJA ZA BORCE NOV 

Okoli 3.000 borcev NOV 
živi v Celju in malokate-
ri med njimi je zdrav. To-
rej ta populacijska skupi-
na občanov predstavlja 
najbrž najmočnejšo gru-
po že zajetih in potencial-
nih obiskovalcev dispan-
zerja za borce. Vemo, da 
imajo kolektivi z mnogo 

manj zdravja iščočih ljudi 
svoje ambulante, da ne go-
vorimo o dispanzerjih, po-
liklinikah, namenjenih raz-
nim strukturam prebival-

stva. Borci so se tudi na 
zadnjem letnem občnem 
zboru pritoževali, da še 
vedno niso deležni zdrav-
stvene pomoči in pozor-
nosti, ki bi jim pripada-
la. 

V njihovem imenu torej 
vprašujemo, kakšni so iz-
gledi, da bi dispanzer za 
borce NOV povečal svojo 
zmogljivost, tako po čar 
sovnem fondu kot tudi ob-
segu storitev? 
Jure Krašovec, novinar 

O telesni kulturi 

Predsedstvo Republišike 
konference SZDL bo na svoji 
seji 19. aprila razpravljalo o 
tezah »Nekateri problemi te-
lesne kulture v Sloveniji«. Na 
osnovi dosedanjih razprav o 
tem dokumentu je tudi že 
pripravljen osnutek sklepov 
in stališč, ki naj bi jih pred-
sedstvo sprejelo. I>a bi pri 
sprejemanju tega dokumenta 
lahko v čimvečji meri upošte-
vali mnenja in predloge s te-
rena, je bil v ponedeljek v 
Celju bazenski posvet o tej 
problematiki. Iz vseh občin 
celjske regije so bib na po-
svet vabljeni predstavniki 
občinskih konferenc SZDL in 
predstavniki vseh telesno-
vzgojnih organizacij, žal se 
tega posveta niso udeležili 
predstavniki občin Šmarje, 
Mozirje. Slovenske Konjice in 
Velenje, kar kaže na čuden 
odnos do problematike teles-
ne kulture: ali niso za to pro-
blematiko zainteresirani ali 
pa sami o tem sploh niso 
razpravljali. 

Po vrsti razprav so se za-
vzeli za to, da dokument o 
telesni kulturi ne bi smel biti 
model ene telesne kulture za 

vse, ker bi to slabo vplivalo 
na razvoj v manjših občinah 
in krajih. Treba je določiti 
več modelov, katere si bodo 
pač Po svojih možnostih in 
interesnih področjih izbrale 
občine ter določile nosilce — 
ali bodo to delovne organiza-
cije, športna društva. Parti-
zan, krajevne skupnosti, ne-
kje lahko tudi gasilci. Gre za 
specifičnost in možnosti po-
sameznih krajev in za oživ-
ljanje telesne kulture v njih. 
Pri iskanju oblik telesne kul-
ture v p>osameznih občinah 
ne ismemo izhajati samo iz 
velikih načrtov, ki so pogo-
jeni z materialno bazo, tem-
več se bo treba začeti vra-
čati k naravnim pripomoč-

kom, kot izletom, kolesarje-
nju, hoji, planinarjenju itd. 
To velja zlasti za manj raz-
vite občine, kot so v celjski 
regiji Laško, Šentjur, Šmar-
je, po razvitosti telesne kul-
ture do neke mere tudi 2alec 
itd. Poceniti je treba tekmo-
valm načrt, ki ga zdaj se-
stavljajo tisti, ki tekmovanj 
ne financirajo, in utrditi ob-
činska ter medobčinska tek-
movanja, Več poudarka je 
treba dati osnovnim oblikam 
telesne kulture že v mlado-
sti — plavanju, smučanju, 
planinarjenju, hoji itd-, skrat-
ka to, kar daje osnovo za nar 
prej. 

V krajevnih skupnostih je 
treba zagotoviti več površin 

za cenene športne objeikte, 
kar ba omogočilo večjo razg^ 
banost predšolskih in šolskih 
otrok in odraslih. Pri vsem 
so se najbolj zavzeli, da je 
treba pomagati manjšim kra-
jem, jim svetovati, kakšne 
objekte naj gradijo, katera 
športna panoga bd bila za nji-
hov kraj najbolj primerna, 
pomagati jim s kadri in stro-
kovnima nasveti. Telesna kul-
tura mora v polni meri zajeti 
bazo, če hočemo kasneje iz 
nje dobiti pravo in zdravo 
kvaliteto. 

Za dedegata na konferenci 
v Ljubljani je bil s celjske 
regije izbran prof. Tone Gor-
šič. 

T. VRABL 

Tehniki govorijo 

NAS (NE)UPOSTEVAJO 

Tokrat smo za našo rubri-
^ »Tehniki govorijo« izbrali 
tehnike v Pivovarni Laško. 

'""rancka Lavrinc, kemijski 
•®hnlk, v podjetju zaposlena 
^ osmo leto: »Za poklic ke-
^skega tehnika sem se od-
bila, ker me je veselilo delo 
* ^boratoriju. V začetku m-

imela konkretne želje, 
bi rada delala, mislim, v 

^^rem podjetju, kjer so ke-
^Jski tehniki. Prosila sem za 
^Pendijo in so mi jo v Pi-
^ m i dali. Zdaj vsak dan 
kontroliram pivo, ječmen, 

vodo, čistočo. Od pivo-
^ t v a smo imeh v šoli bolj 

zato sem si morala pr-
leta pomagati na delov-

^ mestu z ustrezno litera 

turo. Tega delovnega mesta 
ne bi menjala.« 

Ivanka Maroša, kemijski 
tehnik, zaposlena tudi osmo 
leto: »Tudi mene je veselilo 
delo v laboratoriju. Prosila 
sem za štipendijo v Pivovar-
ni in jo dobila. Prej nisem 
vedela, kakšno delo je v pi-
vovarni in sem ga spoznala 
šele takrat, ko sem stopila v 
redne delovno razmerje. Že-
lela bi, da bi naše delo v la-
boratoriju bolj cenili.« 

tranc Cestnik, strojni teh-
nik, v podjetju zaposlen tri 
leta: »Predvsem me je vese-
lilo delo pri vzdrževanju 
strojnih naprav, zato sem se 
odločil za tehnično šolo De-

lo je v glavnem sestavljeno 
iz vsakodnevnega vzdrževa-
nja strojev, letnih remontov, 
priprave materiala in rezerv-
nih delov. Delo je precej pe-
stro, raznoliko, ker je pač pi-
vovarne takšno podjetje, ki 
je opremljeno v glavnem s 
tujim! stroji, ki se iz leta v 
leio izpopolnjujejo, kar zahte-
va tudi od nas več izpopol-
njevaiij? v znanju Ker smo 
»druga« violina v podjetju, je 
naše ieio manj cenjeno, kot 
delo ostalih. Dejstvo je da 
je najcenejše, če vzdrževalci 
sedimo, da proizvodnja ne-
moteno teče. T ^ pa drugi 
ne razumejo.* 

fcv 

Za otroke zunaj središč 

POTUJOČI VRTCI 
Potujoči vrtci. Vzgojiteljice 

W Z »Tončke Cečeve« so 
sprejele pobudo, da bi pre-
nesle del svojega vzgojno-is-
ooraževalnega dela na vasi, 
kjer mnogo otrok nima pri-
ložnosti srf:v;anja z organizi-
ranim delom in še vedno po 
starem preživlja svoje otrošt-
vo. Ti otroci so prikrajšani 
za mnogo «itvari. ki so jih de-
ležm njihovi mestni vrstniki 

Vzgojiteljice bodo obiskova-
le take skupinice otrok en-
krat tedensko za dve uri v 
Strmcu, Socki, Šmartnem v 
Rožni dolini, Franikolovem in 
Crcšrjicah ter jim bodo po 
sredovale osnovna spoznanja 
s področij intelektualne, es-
tetske, moralne in telesne 
vzgoje. Glavna naloga vzgoji-
teljic pa bo predvsem ta, da 
bodo otroke vključevale v pr-
vi otroški kolektiv ter jim po-
magale do socializacije. V tej 
prvi etapi dela bi zajele otro-
ke v starosti od 5 do 6 let 
Skupen čas vseh zaposlitev 
naj bi trajal 24 ur — to je 
12 tednov. 

Individualnim zaposlitvam 
bodo vzgojiteljice posvetile 
največ pozornosti. Od dveh 
ur dnevno bo namenjena tej 
dejavnosti ena ura. Vzgojite-
ljice bodo usmerile individu-
alno zaposlitev tako, da Ixxio 
otrokom dajale na razpolago 
igrače, s katerimi se bodo za-
posUh! Kasneje pa bodo igra-
čam dodajale še razne dru-
ge materiale odvisno od smo-
trov, ki jih bodo želele doseči. 
Tako bod. otroci neprisilje-
no od igre posegali po različ-
nih maieriaüh pod strokov 
nim in spretmm vodstvom 
vzgoiitellic. Vi bodo prisluh-
nile otro.^kim interesom in 
nagnjenjem. Oh teb individu-
alnih zaposntvah se bodo 

vtagojtttedjice posvetile posa-
meanim otrokom, jim poma-
gale premostili razdaljo med 
domom in vrtcem ter jih na 
neprisiljen načw z igro uvar 
jale v kolektj^TK. življenje, v 
samostojnost pri izbiranju 
igrač, jih usmerjale v likov-
no udejstvovanje, vztrajnejšo 
p>ozomost, jim privzgajale os-
novne zdravstveno-higienske 
navade, pomagale nesamo-
stojnim pasivnim otrokom, 
sproščale molčeče otroke in 
jim omogočale čim več iger, 
ob katerih bodo spraševali, 
odgovarjali in pripovedovali. 
Take oblike zaposlitev zahte-
vajo od vzgojiteljic mnogo 
več napora, kot jih zahteva-
jo vodene zaposlitve. Le če 
bo vzgojiteljicam v potujočih 
vrtcih uspelo realizirati te 
smotre, bomo lahko rekli, da 
je bilo njihovo delo uspešno. 

V mesecu marcu so v kra-
jih, kjer so organizirali te 
vrtce, sklicah sestanke star-
šev, ki so za te oblike pred-
šolske vzgoje pokazali izred-
no zanimanje. Največje zani-
manje je v šmartnem, kjer 
je prijavljenih več otrok, 
kot bi jih lahko sprejeli v 
enem oddelku. Delo se je že 
pričelo, vzgojiteljice, ki en-
krat na teden obiščejo te 
kraje, so zelo zadovoljne z 
odzivom staršev in dobro vo-
ljo malčkov. Ti so še malo 
boječi. To je za njih le nekaj 
novega, kaže pa, da se bodo 
vživeh. 

Vsekakor je treba pobudo 
potujočih vrtcev podpreti. 
Zakaj bi podeželski otroci bi-
ij prikrajšani za sistematično 
vzgojo v predšolski dobi, ki 
so jo deležni otroci v me-
stih? 

DOMINIKA POS 

0 JOŽE DEBERŠEK, 
preidsednik skupščine ob-
čine Mozirje: »Ko bodo 
naši občani 15. aprila od-
ločali o samoprispevku za 
osnovno šolstvo in otroš-
ko varstvo, bodo znova po-
trdili visoko stopnjo zave-
sti. S sredstvi, kn jih bo 
močno dopolnil samopn-
speveik, bomo v petih letih 
sanirali sedanje izredno 
slabo stanje. Ce teh sred-
stev ne bi bilo, bi tudi 
vse probleme na področju 
osnovnega šolstva in otroš-
kega verstva rešili šele 
leta 2020.« 

% JOŽE PRISLAN, rav-
natelj osnovne šole Ljub-
no: »Ljuibno bo s samo-
prispevkom veliko prido-
bilo, ne samo šola. 2e sa-
mo gradnja nove telovad-
nice bo kraju prinesla no-
ve pogoje dela na področ-
ju telesne vzgoje. V pri-
pravah na referendum, ki 
bo 15 aprila, sodelujejo 
tudi naši učenci, ki so pri-
pravili v sedanjih šolskih 
prostorih Idčno razstavo 
svojih del in tako opozo-
rili starše na različne iz-
venšolske dejavTiosti. Te 
bodo z obnovitvijo šole 
še bolj zaživele.« 



V IGE Velenje 

BREZ PANIKE 
Pred dobrimi desetimi me-

seci so v Velenju odprli no-
vo tovarno Industrijskih 
gradbenih elementov za pro-
izvodnjo vseh vrst strešni-

kov. Namesto, da bi tovarna 
več ali manj normalno obra-
tovala, pa je iz meseca v me-
sec morala reševati težave, ki 
so se pojavljale na tekočem 
traku. Tako so odpovedali 
stroji, potem zopet ni bilo 
kvalitetnega peska ali cemen-
ta, proizvodnja pa je zaradi 
vsega tega trpela. 

Izpadi so bili zelo pogosti, 
vodstvo podjetja pa je vse-
skozi vlagalo velike napore, 
da bi stanje normalizirali in 
tovarno usposobili za normal-
no obratovanje. 

Direktor IGE Rudi Bizjak 
je povedal, da vseskozi išče-
jo variante, kako bi odpravili 
d\obne napake v proizvod-
nem prccesu, da ne bi priha-
jalo do nezaželenih zastojev, 
ki pcvzročajo hude posledice. 
Tiiji parlricrji so povedali, da 
podobne tovarne tudi v tujini 
potrebujejo po šest mesecev, 
da se upelje^o. V IGE so do-
polnili opremo ir izboljšali 
tehnoiopio tako da je v ap-
rilu proizvodnja že kolikor to-
liko normalna. Vsako minuto 
iz.'ielajo 45 strešnikov, kar po-
meni dnevno 14 tisoč, skraj-

na kapaciteta pa je 18 tisoč 
kos^)v, kar upajo, da bodo 
dosegli ob koncu leta. Cez 
mesec ali dva bodo sami za-
čeli proiz\'a.iati tudi granolat. 

ki so ga d.osiej uvažali iz 
Srbije, delali pa ga bodo za-
se in za ostžile proizvajalce v 
Sloveniji kot Novo Mesto, 
Slovenj Gradec itd. Prednost 
domače izdelave gränolata bo 
v tem, da bodo izdelovali ce-
neja in predvsem tisto, kar 
potrebujejo. Zdaj opeko po-
vršinsko obdelujejo v šestih 
barvah, kasneje pa jo bodo 
lahko v vseh barvah. Pred-
nost strešnikov, ki jih izdelu-
jejo v IGE, je v tem, da so 
večji, la,^je in točneje se po-
lagajo, imajo keramično ob-
stojno barvo, so iX)vršinsko 
granulirani zaradi snega in 
zaradi tega ni potrebna po-
sebna snežna zaščita. Zaradi 
vOv'ijega števila barv se lahko 
estetsko \ ključu jejo v raz-
lična oiiolja in kar je najvaž-
nejše imajo garancijo 35 let. 

V p.-Kijotju predvidevajo, da 
se bcxlo do kcnca leta izvlek-
li iz začstnih težav. Komplet-
no se bocto obrnili vase, na 
svoje službe in strokovnjake, 
ki bodo odpravili napake in 
poiskali izboV'šave. Izpad pro-
izvodnje v začetku leta bodo 
nadoknadili v glavni sezoni. 

ko bodo uvedli tudi tretjo iz-
meno Proizvodni program 
bodo razširili še na proizvod-
njo opeke za pod, plastičnih 
žlebnikcv itd. 

PREDLOG 
ZA TOZD 

v žalskem Kmetijskem 
kombinatu so dali že v 
decembru lani v javno 
razpravo predlog nove sa-
moupravne zgradbe podje-
tja skladno z ustavnimi 
dopolnili. V kombinatu 
predvidevajo 17 temeljnih 
organizacij združenega de-
la, in sicer: Vrtnarstvo 
Celje, Mesnine Celje, Mle-
ko Celje, Gostinstvo Celje, 
Združena hladilnica Celje, 
Vital Celje, Kmetijstvo 
Šempeter, Kmetijstvo Ra-
dlje, Kmetijstvo Šmarje, 
Kooperacija 2alec, Sadjar-
stvo Mirosan, Gozdarstvo 
Polzela, Hmezad, Mešalni-
ca krmil 2alec, Strojna 
postaja Žalec, Hišni sklad 
Žalec in Skupne službe 
podjetja. Zanimivo je, da 
ima status pravne osebe 
samo združeno podjetje, 
temeljne organizacije pa 
ne. Nekateri menijo, da bi 
lahko imeli tudi v celjski 
občini temeljno organiza-
cijo združenega dela — 
kooperacija, saj je v Ce-

lju kar 600 kooperantov 
kombinata. Na ta način 
bi lahko kmetje bolj izra-
zili in uveljavili svoje sa-
moupravne pravice. V 
kombinatu pravijo, da bo-
do v decembru izdelani' 
samoupravni sporazum 
ponovno proučili. 

PROSVETNI 
DELAVCI 
KRITIČNI 

Prosvetni delavci v Celju 
menijo, da linearna zamrzni-
tev osebnih dohodkov v druž-
benih dejavnostih ni pravilna 
in da tudi ni skladna z za-
htevami, ki jih družba postav-
lja pred vzgojo in izobraže-
vanje. O tem so ravnatelji os-
novnih, srednjih šol, domov 
in vzgojnovarstvenih zavodov 
skupaj s sekretarji ZK govori-
li med drugim na posvetu, ki 
sta ga sklicala komite občin-
ske konference ZKS Celje in 
komisija za idejna vprašanja. 
Na posvetu so predvsem raz-
členili dejavnost ZK v šolstvu 
po pismu in 29. seji CK ZKS. 
Ugotovili so, da so v šolskih 
kolektivih različno pristopili k 
uresničevanju sklepov ZK o 
večjih prizadevanjih za idejno 
naravnanost vzgoje in izobra-
ževanja. Več skrbi pa so na-
menili idejnopolitičnemu us-
posabljanju prosvetoih delav-

AERO 
BO 

POSTAL 
VEČJI 

Po lanskoletnih neuspeš-
nih pogovorih o združitvi 
s Papirnico Radeče, so se 
predstavniki celjskega Ae-
ra pričeli pogovarjati o 
možnostih sodelovanja z 
medvoško Tovarno celulo-
ze. Obe podjetji sta hitro 
našli skupni jezik in pred 
dnevi je delavski svet To-
varne celuzoze Medvode 
sprejel sklep o razpisu re-
ferenduma, ki bo odloči^ 
ali se bo ta tovarna pri-
pojila k Aeru. 

Pri združitvi gre za spo-
jitev bazične s predeloval-
no industrijo. Za nemoten 
potek proizvodnje rabi ob 
visoki stopnji razvoja 
Aero vsako leto večje koli-
čine papirja in vsako leto 
je dobava osnovnih papir-
jev težja. Prav zaradi te-
ga obsega program zdru-
žitve investicijo v papirni 
stroj, s katerim bodo T 
Medvodah v jeseni 1975. le-
ta pričeli redno proizvod-
njo papirja. V Medvodah 
bodo opravili tudi prvo fa-
zo oplemenitenja brezsaj-
nega kopirnega papirja, ki 
ga bo pričel Aero proizva-
jati v kratkem v sodelo-
vanju z japonskimi part-
nerji. Poleg papirja bodo 
v Medvodah z minimalni-
mi investicijami izpopol-
nili predelavo odpadnih 
vod, ki nastajajo pri pro-
izvodnji celuloze in ki jih 
doslej niso dovolj izkori-
stili. Med najpomembnej-
šimi proizvodi te tovar-
ne pa bo še naprej ostala 
celuloza, ki slovi kot naj-
kvalitetnejša na domačem 
trgu. 

Interesi obeh podjetij se 
skoraj idealno ujemajo in 
zato nihče ne dvomi v us-
pešen izid referenduma'o 
pripojitvi. Tovarna celu-
loze Medvode bo tako po-
stala TOZD Aera in bo še 
naprej poslovala kot sa-
mostojna enota. 

Kje so odtujena sredstva? 
v zadnjem obdobju je čutiti izred-

ne družbene napore, da bi vse oblike 
od proizvajalcev odtujenih sredstev v 
čim večji meri in čimprej vrnili gospo-
darstvu. Menim, da bodo še posebni 
napori potrebni za ureditev razmerij 
na tistem področju, kjer je denar de-
lovnim ljudem najbolj odtujen — glede 
sredstev naših podjetij in predstavni-
štev v tujini. Tu je možnost samouprav-
ne družbene kontrole nad finančnim po-
slovanjem najskromnejša. 

Vendar moramo poudariti, da trdi-
tev velja predvsem za razne trgovske 
in podobne posle, kjer so bile maWer-
zacije najpogostejše. Tega ne bi mogli 
trditi za proizvodna podjetja, ki jih or-
ganiziramo skupno s tujimi partnerji 
in prav tako so pomanjkljivosti veliko 
redkejše pri opravljanju investicijskih 
del v tujini. Tu smo bili predvsem pri-
ča poskusom neupravičenega »prekup-
čevanja« z delovno silo, če lahko tako 
rečemo. 

ZaL pa moramo ugotoviti, da danes 
pravzaprav nihče natanko ne ve, koliko 
deviz je v teh jugoslovanskih podjetjih 
v tujini. Nekateri ocenjujejo, da gre 
približno za milijardo do milijarde in 
pol dolarjev. Napačno bi bilo misliti, 
da je ta denar namenjen samo za špe-
kuliranje. Vendar moramo upoštevati, 
da je v Jugoslaviji registriranih za zu-
nanjetrgovinske posle kar okrog 1.400 
podjetij, da imamo v tujini 308 naših 
podjetij in predstavništev ter mešanih 
podjetij, od tega 234 v Evropi, 39 v 
Ameriki, 24 v Afriki, 10 v Aztji in v 

Avstraliji eno podjetje. Ob teh številkah 
je seveda razumljivo, da so možnosH 
za razna izigravanja predpisov pred-
vsem v zahodni Evropi velika in to so 
nekateri izkoristili. 

Zato čakajo te družbe še zahtevne 
naloge. Upoštevati moramo namreč, da 
smo šele lani, torej desetletje za tem, 
ko smo dovolili ustanavljati naša pod-
jetja in predstavništva v tujini, sprejeli 
tudi zakon, ki ureja njihov položij. 
Zdaj je natanko določeno, da morajo 
gospodarske organizacije v svojih knji-
gah posebej izkazovati materialno fi-
nančne odnose glede poslovanja pod-
jetij v tujini, že v treh mesecih po izi-
du zakona so morale prijaviti vsa po-
prej ustanovljena podjetja v tujini pri-
stojnemu zveznemu sekretariatu itd. 
Za v prihodnje pa je treba vsaki zahte-
vi za ustanovitev podjetja v tujini pri-
ložiti ustrezen sklep samoupravnih or-
ganov, predlog statuta o organizaciji in 
poslovanju podjetja v tujini, gospodar-
sko pravne predpise države, v kateri 
naj bi bilo podjetje ustanovljeno, kak-
šen odstotek dobička bo prenešen v 
Jugoslavijo, kako se bodo vračala vlo-
žena sredstva itd. Vse to pomeni, da 
moramo počistiti stare nepravilnosti in 
napake, skratka, narediti križ čez stare 
grehe, pa bodo vnaprej posli teh pod-
jetij v redu potekali. To pa je zelo zah-
tevna naloga. Ko jo bomo zmogli, bo-
do sredstva teh podjetij koristila pred-
vsem jugoslovanskemu gospodarstvu ne 
pa tujemu ali celo zasebnim interesom, 
kot se je do zdaj tu in tam dogaja-
lo. TONE KRAŠOVEC 

V Slovenskih Konjicah 
predvidevajo, da bo letošnja 
gospodarska rast še večja kot 
lanska. Industrija, ki je nosi-
lec celotnega gospodarstva, 
naj bi ustvarila okrog 65 od-' 
stotkov družbenega proizvo-
da. Ta se naj bi realno pove-
čal za 12,2 odstotka. Čeprav 
so konjiške delovne organiza-
cije že lani dosegle zelo do-
bre izvozne rezultate (izvoz je 
znašal 7,5 milijona dolarjev), 
nameravajo letos izvoz p>ove-
čati še za slabo tretjino. Moč-
no se naj bi zvišala industrij-
ska proizvodnja (za 12,6 od-
stotka), storilnost od lanskih 
6,3 na 9,3, poprečni osebni 
dohodek na zaposlenega pa 
za 13,8 odstotka, torej manj-
ši p>orast, kot je bil v letu 
1972. Fizični obseg industrij-
ske proizvodnje bo izkazal 
večje naraščanje zaradi ko-
vinske industrije in novih 
proizvodov v Kostroju in Ko-
vaški industriji v Zrečah. 

V Konjicah načrtujejo tudi 

boljši razvoj kmetijstva. Ce-
lotna kmetijska proizvodnja 
naj bi bila povečana za okrog 
6 odstotkov. Investicijske na-
ložbe v kmetijstvo bodo zna-
šale okoli 5,6 milijona dinar-
jev (od tega okrog 4 milijo-
ne v zasebni sektor). Uredili 
bodo nove nasade hmelja, ja-
bolk, jagod in ribeza. V druž-
benem sektorju bodo tudi 
zgradili skladišče za sadje ter 
garažo za kmetijske stroje. 

V razvojnih načrtih za leto 
1973 so v Konjicah zasnovali 
hitrejšo rast obrti, večjo bla-
govno menjavo s tujino, 
umirjeno zaposlovanje in več 
naložb v industrijo. V Ctometu 
bodo zgradili specializirani 
obrat za proizvodnjo armir-
nih brusov, v Kovaški indu-
striji orodjarno, kovačnico 
Renault in naložbo za proiz-
vodnjo sintranih izdelkov, 
roč-nega orodja za dom in ki-
rurške mstrumente. V TKI 
Vitanje bodo zgradili halo za 
montažo poljedelskih strojev, 

v Kostroju bodo dokončali 
obrat plastike, v Konusu i»' 
do moaemizirali opremo in! 
LIP-u rekonstruirali tri ob» 
te. Takšna investicijska de-| 
javnost v industrijo bo seirfr' 
da omogočila doseči po-
membne gospodarske rezul-
tate. 

Tudi na področju gradbeni-
štva in trgovine ne bodo mi 
rovali. Med drugim bo celj 
ska Kovinotehna gradila i 
Konjicah večji trgovski oi> 
jekt, pa tudi Vitanjčani se 
dogovarjajo z Merxom a 
gradnjo, nove trgovine. 

Že samo teh nekaj podat-
kov kaže, da so si v Konji-
cah letos zadali nelahke na-
loge. Ce bi omenili še cilj« 
na področjih drugih deja\'no 
sti, bi bila podoba začrtane-
ga razvoja zaokrožena. V®-, 
dar pa moramo dodati, da že 
lanski ekonomski kazalniti 
kažejo, kako se konjiško g*> 
spodarstvo uspešno dviga š 
nekdanje zasi>anosti. 

IZPOLNJENE VRSTE 

v torek so v prostorih Ko-
virvotehne v CJelju sprejeli 30 
mladih ljudi v ZK. Novospre-
jeti koamunisti so iz Kovino-
tehne, MerOcsa, Avtomotorja, 
Tkanine in Tehnomercatorja. 

MILICA GAÖRON; MERKS: 
»Sprejem v ZK mi pomeni 
preloffnnico v življenju, po-
memben dogodek, ki mi bo 
vedno ostal v spominu kot 
nekaj svetlega, hkrati pa se 
dobro zavedam, da pomeni 
sprejem v avantgardo delav-
skega razreda nove naloge, ki 

jih bo treba spoštovati in čim 
dosledneje reazilirati. S to za-
vestjo sem tudi stopila v vr 
ste komvmistov.« 

BORIS VERBIC, KOVINO-
TEHNA: »Vsekakor je vstop 
v vrste komunistov neka toč-
ka, ki da misliti. To pomeni 
tudi bolj kontinuirano delo, 
pomeni natančno izpolnjeva-
nje zastavljenih nalog in pro-
gramov. Mislim, da ne bom 
ostal samo pri tem, pač pa 
se nameravam še izobraževa-
ti v tej smeri naprej. Tu iiu-

sMm predvsem na politi^"'' 
šolo.« , 

JOŽE BOŽIČ, AVTOM^ 
TOR: »Naloge, ki me čdi^l 
ob vstopu v ZK, zame i''.' 
niso tako zelo nove, saj 
doslej delal že na večih ^ 
dročjih družbeno politič«^ 
dela, predvsem sindik^^^ 
Pomembno je to, da boitt ^ 
slej lahko nastopal bolj 
ganizirano in z neko zav^^^. 
da pripadam organizacij'^^ 
ima svoje korenine ^ 
borbi delavskega razred^- v 

MILENKO STRA^'^ 



Kadrovska politika 

pred sedmimi leti, to je 
1 9 6 6 . , so v osnovnih šolah na 
celjskem območju zaposlili za 
jazredni jxjuk 38 učiteljev, 
m vsi so imeli ustrezno izo-
]jrazbo. Lani pa je stalo pred 
razredi zvedanrih malčkov 16 
novih učiteljev, a med njimi 
niti eden z ustrezno kvalifi-
kacijo- V šolskem letu 
1971-72 strokovna zasedba v 
jolsitvu ni kazala ugodne sU-
jte. V vzgojno varstvenih za-
vodih je bUo zaposlenih 95, 
med njimi pa ni imelo ustrez-
ne izobrazbe 30 delavcev (od 
tega 19 varušk, za katere ni 
predpisana srednja izobraz-
ba). V osnovnih šolah je bi-
lo na razredni stopnji malce 

boljše, saj je imelo vseh 312 
učiteljev ustrezno izobrazbo. 
Na predmetni stopnji p» je 
od 178 zaposlenih kar 52 uči-
teljev brez primerne kvalifi-
kacije V posebni osnovni šo-
li cd 49 zaposlenih poučuje 
17 nestrokovno izobraženih, v 
srednjih šolah od 244 kar 45, 
v dijaških domoviih pa je med-
zaposlenimi vzgojitelji (29) 
17 takih, ki nimajo ustrezne 
izobrazbe. 

Letošnja slika zaposlovanja 
v osnovnih šolah, potrebe in 
predvsem zahteve po čimbolj 
kakovostnem učnovzgojnem 
delu, pa ob dejstvu, da je pri-
liv s pedagoških akademij iz-
redno šibek, resnično vzne-

mirja. CJeljski zavod za šolst-
vo celo napoveduje, da osnov-
no šolstvo ne bo ostalo samo 
pri zaposlitvi 16. učiteljev z 
neprimerno kvalifikacijo. 
Vsaj trenutno ni rešitev, da 
bi se stanje spremenilo. Ali 
to lahko pomeni, da bodo v 
prihodnje razredni pouk vo-
dili premalo usposobljeni uči-
telji? Da bomo prav sedaj, ko 
razmišljamo o enoletni šoli, 
o podaljšanem bivanju otrok 
7 šoli, o novi učni tehnologi-
ji, o novostih torej, ki naj 
pokažejo na sposobnost in 
boljšo organiziranost šolstva, 
oetali brez kvaMtetnega isči-
teljskega kadra? 

S t^ š i pa nadvse dobro ve-

mo, kaj otroku predstavlja 
»tršica« v prvem razredu. In 
kakšno vzgojo in učno nalož-
bo predstavlja dober elemen-
tarec! Vse polno je še drugih 
pomenskih odtenkov, o kate-
rih bi morali razmišljati ob 
sedanji kadrovski suši za raz-
redni pouk. Se zlasti zaradi 
tega, ker je družba postavila 
v 7adnjem času pred v^ojo 
in i?x5braževanje več nemajh-
nih nalog. Ne smemo pa Se 
pozabiti, da so T sedanjem 
pomanjkanju učiteljskega ka-
dra na najslabšem okoliške 
šole ozircvma kraji zimaj ob-
činskih središč. Na ta način 
siromašimo že itak neurejene 
(materialno in kadrovsko) 
razmere T teh šolah. 

Kje so vzroki za sedanjo 
kadrovsko krizo, bržčas ni 
težko rctzkriti. Ne samo neu-
rejen sistem izobraževanja 
peuagoškega kadra, slabo na-
črtovanje kadrovskih potreb 
in preskromna prizadevanja 
pri usmerjanju arbiturientov 
osemletk v nadaljnje pedago-
ško izobraževanje — v teh 
resnicah ne tiče glavni vzro-
ki. Iskatii jih moramo še v do-
sedanjem ne vedno primer-
nem družbenem vrednotenju 
učiteljskega dela. Tudi pri 
nagrajevanju. Slabša kadrov-
ska zasediba in v zadnjem ča-
su močnejša fluktuacija mo-
škega dela zaposlenih v šol-
stvu v komercialno uspešnej-
še poklice ni naključje. In v 
prihodnje prav tako ne bo, če 
ne bomo z družbeno dogovor-
jenimi meriU postopno zago-
tovili boljše nagrajevanje zla-
sti na težjih delovnih mestih 
(v odročnih šolah) in izvred-
notiü večja prizadevanja, 
boljše delo in uspešnost. 

Kadrovska kriza na področ-
ju šolstva ni samo problem 
celjskega območja. Zato je 
premalo, da se tega manjka 
zavedamo. Nujni so premiš-
ljeni, sistemski in hitri 
ukrepi. 

Prav v teh mesecih se učen-
ci osnovnih šol odločajo o 
nadaljnjem šolanju. Preudar-
na usmeritev v pedagoški po-
klic bo lahko najboljše dol-
goročno premagovanje ka-
drovskih deficitov, ki se nam 
v šolstvu obetajo. Morda mla-
di v sebi najbolj doživeto čU-
tijo lepoto in vrednost učite-
Ijev^a dela. Pa jim bo zato 
lažja odločitev. 

J. V. 

Žalec 

v klubu družbenop>olitlčnih 
organizacij v Žalcu se je v 
nedeljo dopoldne že devet-
najstič sestala na občnem 
zboru Občinska gasilska zve-
za. Poleg predstavnikov 46 ga-
silskih društev so se zbora 
udeležili še predstavnik po-
žarne varnosti iz Celja in 
Marjan Božič iz republiške 
gasilske zveze. 

Iz pKjročila predsednika 
Vinka Jordana in p>oveljnika 
Antona Farčnika je bilo raz-
vidno, da je občinska gasil-
ska zveza Žalec p» številu 
članstva tretja v Sloveniji, 
saj šteje 1062 aktivnih čla-
nov, 66 članic, 152 pionirjev. 

121 mladincev in 93 rezervnih 
članov. Kakor prejšnja leta je 
bila lani njena glavna skrb, 
da napnejo vse sile za čuva-
nje požarne varnosti na ob-
močju občine Žalec. Registri-
ranih je bilo 18 požarov, ško-
da pa je znašala 362.000 di-
narjev. Brez posredovanja ga-
silcev pa bi bila seveda znat-
no večja. Organizirah so tečaj 
za strojnike, ki se ga je ude-
ležilo 54 slušateljev in so vsi 
opravili izpite. Pripravili so 
tudi občinska tekmovanja za 
pionirje, mladince in člane 
ter sodelovali tud? na con-
skem tekmovanju. 

Plan dela za to leto je ze-
lo obširen. Med riajvažnejše 

naloge sodi: pregled delova-
nja društev, tekmovanje pio-
nirjev, mladincev in članov 
na občinskem ir conskem 
tekmovanju, prosisva ob 75. 
obletnici ustanovitve zveze 
slovenskih p>ožamih bramb za 
takratno spodnje štajersko s 
sedežem v Žalcu, izboljšati 
vodna zajetja, c«nogočiti pio-
nirjem letovanje na morju 
itd. 

Po živahiii razpravi so po-
delili priznanja enaindvajse-
tim podčastnikom I. stopnje 
in trem častnikom I. stop-
nje. Petim najboljšim društ-
vom v minulem letu pa so 
podelili diplome-

T. TAVČAR 

VOJA 
KOCMAN 

16 let ji je bilo, ko se 
je končala druga svetov-
na vojna in vendar je na-
rodnoosvobodilna borba 
na Kozjanskem tesno po-
vezana z njenim imenom 
ter s celo družino, ki je 
skoraj v celoti plačala krv-
ni davek okupatorju. Prav 
zaradi tega bomo morali 
spregovoriti nekaj besed 
tudi o družini. 

Vojin oče, Kolar Andrej, 
se je leta 1941, ob razpa-
du starojugoslovanske voj-
ske, vrnil domov v Lesič-
no skupaj z še nekaterimi 
oficirji, M so bili simpati-
zerji komunistov, eden 
med njimi pa je bil celo 
komunist. Stari Andrejček, 
kot so mu rekli po doma-
če, je pripeljal s seboj tu-
di orožje in od takrat na-
prej je cela družina sode-
lovala z odporom. 

Vse to je prišlo na uše-
sa nemški soldateski, 
sploh še dejstvo, da so se 
pri njih zbirali sumljivi 
ljudje, kasnejši borci koz-
janskega odreda — med 
njimi so bili Peter Stante-
Skala in Anton Vratanar-
Antonesko — in sledili so 
prvi kaznovalni ukrepi, že 
leta 1941 so bili Andrej-
čkovi v zaporu, od koder 
pa so jih potem spustili. 
Kljub zaporu so delali na-
prej. Tudi Voja. Nosila je 
pošto, bila je mlada in 
nihče ni pomislil, da bi 
tudi ona mogla delati za 
»bandite«. Kmalu pa se je 
za družino obrnilo. 19. 
septembra 1942 so celo 
družino, razen brata Hrab-
ka, odpeljali v celjski Sta-
ri pisker in 4. novembra 
istega leta so pod nemški-

mi streli v Mariboru oma-
hnili oče in mati ter brat 
Slavko. Voje in Dane ni 
bilo med njimi, ostale so 
zunaj. Voja se je morala 
umakniti. Bila je v Grazu, 
na Planini, povsod pa je 
delala za partizane in 1. 
maja 1944 tudi odšla pod 
orožje. Po vsej verjetnosti 
je bila ena izmed najmlaj-
ših partizank na Kozjan-
skem. 

Na Planini je imela po-
vezavo z Luskarjem, zna-
nim kozjanskim partiza-
nom, Dobrškom, Francem 
Koste jnškom, Robčevim 
Ivanom in drugimi. Vsi 
skupaj so vneto priprav-
ljali material za borce in 
pa hrano. Z ramo ob ra-
mi je delala tudi z Zupan-
čičevo Majdo in Godlarje-
vim Slavkom, ki sta poz-
neje padla. Tudi napad na 
Kozje je ni dobil nepri-
pravljene. 

Skupaj z drugimi teren-
ci in borci je spravljala 
skupaj vse, kar je karkoli 
lahko služilo odporu. 

Po prvem maju 1944. je 
postala sekretarka mladi-
ne za okrožje Pilštanj Le-
sično, kasneje pa je po-
stala sekretarka SKOJ-a. 
Nato • je bila prestavljena 
na teren Senovo—Bianca 

in opravljala tudi tam 
enako funkcijo. Hodila je 
po vsem okrožju, imela 
sestanke z ljudmi in tako 
pričakala novo, jugoslo-
vansko, armado na Seno-
vem. 

Po svobodi se delo za 
Vojo Kocman ni končalo, 
četudi se je poročila in 
dobila nove, družinske ob-
veznosti. Pridno je delo-
vala v igralski skupini ta-
kratnega kulturno prosvet-
nega društva na Pilštanju. 
Dobro se spominja svojih 
vlog, dela, ki ga je vloži-
la vanje in tiste vnetosti, 
ki je danes že tako red-
ka. Seveda pri tem ni po-
zabila tudi na druge orga-
nizacije, kjer se je prav 
tako aktivno udeleževala 
in se tu in tam še danes, 
žal ji je le, da še danes 
ni tako živo na tem kon-
cu, kot je bilo nekoč, ko 
nihče ni vprašal, kako 
dolgo bo kaj trajalo, niti 
če bo plačano ali ne, če 
je bila zima ali dež. Voj-
ka in njeni so delali brez 
vprašanj. 

MILENKO STRASEK 

Nova turistična informacijska pisarna v Šempetru v 
Saivinjski dolini. Kot pravijo, bo postala žarišče 
novega turističnega dogajanja pa tudi tistega, k! 
zadeva krajevno skupnost. Nova turistična pisarna 
je preurejeni stari gasilski dom, tik ob vhodu v 
antični park. (Foto: MB) 

Sesti občni zbor celjske fcuruscične zveze je bil pomem-
ben obračun minulega dela, hkrati pa temeljit pogovx» o 
perspektivah turističnega razvoja na širšem območju. 

Ni naključje, da so tudd teze o prihodnjem razvoju po 
stavile na prvo mesto zdramliišča. Toda, pKxiroöna turistiö 
na zveza pri tej obravnavi ni bala ozkosrčam. Vanjo je 
namreč zajela tudi laško zdravilišče, četudi ta organizacija' 
ni član (!) celjske turistične zvez». No, navalic temu, za 
celjsko turisibično zvezo turizem ni deljiv. 

Po mnenju pKxiroene turistične organizacije ima Rogar 
ška Slatina izredne p>ogoje za nadaljnji raavoj. Seveda pa 
bo treba v prihodnje posvetiti več p>ozomosti izboljšanju 
nočdtvenih zmogljivosti. Prav tako ne kaže prezreti boljše 
turistične in komunalne opreme, ureditve. Trenutno tečejo 
priprave za gradnjo novega hotela s pK>kritim bazenom. 

Dobrna mora začeti z novogradnjo, sicer bo zaostala. 
Gire za kombiniran hotelska in zdraviMški objekt. Prav 
tak» bo slej ko prej treba mdslitd na kopalni bazen (od-
prti) in na druge ob.|efcte rekreacijskega značaja. Lahko bi 
reldi — več poguma. 

Laško je na najboljši ix>ti. Novi objekti v okviru zdra-
vilišča bodo daM novih spodbud za nadailjnjd razvoj. Prav 
pa bi büo, če bi se zdravilišče v večji meri zavzelo še za 
turistično smer, kljub temu, da ima zdravstvo absolutno 
prednost. Tako je tudd prav. In tudi v Laškem brez ko-
palnega bazena dolgo ne bo šlo. 

Trenutno se turistična dejavnost v Rdmskih Toplicah 
odvija le okoli kopalnega bazena in dotrajanega gostišča 
pri Stard pošti. Kopališče in Stara pošta pa sta nujno 
potrebna obnove in modernizacije. Prav tako bo treba 
proučiti vprašanje v o j a š k a zdravilišča in mu odpweti 
vrata tudi za druge ali pa sploh spremeniti njegov položaj. 

Atomske Toplice so doživele svoj preporod. Novi ob-
jekti obetajo lepo perspektivo. Sicer pa je graditev šede 
na začetku. V turistično dc^ j an j e pa bo treba bodj kot 
doslej zajeti še lov in ribolov. 

GORNJA SAVINJSKA DOiLTNA je n^'bolj zaokrožen» 
turistično območje v celjski regiji, žal i>a ta pred^ še 
zdaj mma kompleksne urbanistične ureditve nitd enotnega 
koncepta turističnega raevoja. Enoten pristop je nujeo 
tudi zaradi Goilt, ki so dale dolini ob gornjem toku Savi. 
nje svojstven pečat. T u r i s t i č n a centra na Golteh in (lor. 
nje Savinjske doline nd mxDö ločevati. IV) je celota, to j« 
enota. In takšen mora biti tudi razvojni program. Kot 
novost v reševanju tega proWema se pojavlja Topolšlca. 
Miorda? 

SPODNJA SAVINJSKA DOLINA je imela doslej mai^ 
uspeha, četudi prizadevanj ne manjka. Prebold, gora Oljka, 
Braslevče, Šempeter . . . so postojanke, na katere se lahko 
opre turistični raavoj. Zlasti hvaležen je načrt Sempetrskdh 
turističnih delavcev. Vzporedno s tem pa bodo moraü re-
šiti nekatera vprašanja terciarnega deda gospodajrstva. To 
še posebej velja za družbeno gostinstvo. Kaj pa kmečki 
turizem? 

ŠALEŠKA DOLINA z Velenjem to SoStarxjem, Slem^ 
nom in Paškdm Kozjakoan imajo vse pogoje za izreden 
raavoj. Tu se je močno začea razvijati rekreativnd turizem. 
Nujno pa bo med drugim urediti cesto Iz Šoštanja preko 
Slemena v Cmo. Boljša povezava dveh d)olin bo v l̂dtoo po-
menila. 

Pomemben delež v turističnem ždvljer^J« na širšem 
celjskem območju imajo KOPALNI BAZENI. Imamo jih 
veliko, med njimd pa le tri več ali manj urejene. VSi drugI 
so stari in kličejo po obnovi. Sdoer pa krog bopadntti ba-
zenov še ni zaključen. 

JUŽNO POHORJE stopa v novo turistično življenje. Je 
pa seveda del celotnega Pohorja. 

V turističnem gospodarstvu pomenijo CBSTHE veliko, 
zelo veliko. Kot vse kaže bo cesta v Logarsko dolino 
kmalu asfaltirana, nujne pa so še sodobne p>oveaaKve s so-
sednjo republiko, v Kozje in na Planino ter iz Šoštanja 
v Cmo. 

ZIMSKI TURIZEM šele dobiva pravo veSsjawo. Nanj so 
opozorile zlasti Golte, ki pa ndso edine, ki lahko T zim-
skem času pomenijo športno in rekreativno dejavnost. Tu 
so še Celjska koča, Svetina, liboje, I^jubno, Mbalrje. Gor-
nji grad, Luče, južno Pohorje In še kaj. 

In končno tu je še tako Imenovani DOMAiOl TURI-
ZEM, ki mora dobiti več pozornosti pa tudi več objektov 
za dopuste dn ialete, za oddah la razvednik) delovnih l judi 

M.B. 



Srečanje z zdravnikom 

še preden sem se odpravi 
k dottctorju Antonu Homanu, 
predstojniku patomorfoloske-
ga oddelka v celjski bolnišni-
ci, sem najprej sam razmišljal 
o novici, da bodo morali že 
letos zgraditi novo ai>atologi-
jo«. Ta ima sediaj svoj sedež 
v nizki in nemgledni pritlič-' 
ni stavtoi, ločeni od ostalih 
bokiišničtiih prostorov. Naj-
brž zato, ker tam kraljujejo 
mrtvi. Posledffijiikirait. ne da 
bi se tega zavedali, po svoje 
res kraljujejo. Z zdravniko-
vo močuo preonagaoo snwi;. 
In to je darovanje, ki zahite-
va vračanje. TopMno. Hva-
ležnost. Človečnost. Sedanji 
prostor, kjer dela celjski pa-
tolog (zxiravnik, specialist za 
patologijo; patologija pa je 
naftik o bodeenih in bolezen-
skih procestifa • človeškem 
In žrvBilskem organizmu), pa 

bodj spominja na nekaj pov-
sem drugega Najbrž te-
ga ne bi očutil. če se ne bi 
srečal s prvo obdukcijo, na 
kaitaro me je dofctor Anton 
Hoffnan paijazno povabil. Saj 
vemo, kaj je obdiukciia. Pa-
tolog mora razitelesiti mrliča 
— zaradi sodno zdravniške 
preisikaive, da se pač ugotovi 
varok smerti ali pa zaradi 
Eamnsitveiiih namenov. Pa o 
lem kasneje več. 

Delo p a t o l c ^ . . . To je ne-
laMx) zdravniško delo. Uma-
zano. Krvavo. Delo za »moč-
ne« ljudi. A dragoceno in v 
bistvu zelo himiano. Zelo člo-
veško. Zaj-adi obojega, zaradi 
kruite resničnosti obeh po-
dob tega deia je skrajni čas, 
da dobi celjska bolnišnica 
nove prostore za oddelek pa-
tologije. 

DokUxr Anton Homan je 
doma iz Laškega. Specializi-
ral se je za sodno medicino 
in patološko anatomijo. V 
celjski bolnišnici, v nemogo-
čih pogojih, dela ix>ldrugo 
leto. Vztraja najbrž zato, ker 
ve, da se stanje mora spre-
meniti. Pa ne le bo. Tudi mi, 
ki ne pocmamo vsebine pa-
tologovega dela, se bomo mo-
rali T našem odnosu do te 
vrste adravnišlcih posegov iz-
trgati iz obročev hudih pred-
sodkov. Neznanja. Tudi ne-
ananja. Pa čeprav zanj nismo 
v celoti sami krivi. Kot zava-
rovanci resda plačujemo 
adravsibvo, vendar nam je 
njegov notranji jaz odmak-
njen. Odrtnjjen. Kar bodimo 
odkriti! Kadar zaslišimo be-
sedo patologija, nam pred 
očani zapleše grozljiv prij^or 
oixliikcije mrliča. Kot da je 
to vse. Kot da je to glavno 
dplo patologije . . . 

Kje pa! Resda opravimo prt 
nas letno okrog 600 raztele- . 
Set^ teles, toda patomorfok>- | 

gija (to bi lahko po domače 
prevedli v preučevanje bole-
zenskih oblik v telesu, opom-
ba pisca) predstavlja samo 
d e l č ^ naše dejavnosti. Sod-
na medicina je drugo delov-
no polje, najpomembnejši pa 
je laboratorij. To je naše 
glavno orožje. 

Toda ljudje poznamo bolj 
prvo področje vašega diela — 
obdukcije mrličev. Zakaj? 

Sem že rekeil, da imamo 
letno opraviti z okrog šest-
sito trupli. Srečamo se s sivoj-
cd. Ti vidijo našo revščino in 
naše delo. Pa tudi ne sogla-
šajo vedno z raztelešenjem. 
Zato nas bolje p)Oznajo le po 
tem. 

Zakaj svojci nimajo radii 
obdukcij? 

Veste, že sam sem se brih-
tal, pa ne vem odgovora. V 
tem nasprotovanju je neikaij 

tradicije. Tudi nepoaiavanje 
pomena tega dela. Pri nas ni 
potrefbno dovoljenje za ob-
d u l ^ o . Vsak, ki umre v bol-
nici, v prometni nesreči, če 
gre Za uboj, samomor, in po-
dobno. mora k nam. Oisto-
pov od obdukcij je zelo ma-
povsem jasno, kaj je vzrok 
smrti. Pri nas mrüö ni pri-
vatna svojina. Z adravsitvene-
ga vidika pa je obdukcija iz-
redno pocnemibna in veliko 
k>. Rassen takrat, kadar je 
pove živim. Poglejte, öe pri 
pregledu notranjih organov 
telesa in s pomočjo preiskav 
ugotovimo kaka dedna obo-
lenja, o tem obvestimo svoj-
ce. Opozorimo jih na nevar-
nost. Zbrano gradivo o ob-
dukcijah nam na primer ka-
že, da sifilističnih obolenj 
skoraj ni več. Tudi za tuber-
fciiloEo ljudje čedalje manj 
umirajo. Vse več pa je raka-
stih in krvnih obolenj. Kako 
bi to ugotovili, če. ne s skrb-
nimi raziskavami truipel? 

Svetovna medicina pozna 
tudi druge vreidnosti imirlih? 

Vsak o tem že nekaj ve. 
Poglejte te transplantacaje — 
presaditve razruh organov, 
kosti, roženice, srca itd. Ži-
vim ljudem. Se dalje — po-
nekod po svetju uporabljajo 
budi mrličevo kri za pacien-
te. In še bi lahko našteval. 
Trupi« torej lahko pomaga 
človeku. Ali vam nič ne pove 
podatek, da vsakemu mrliču 
izrežemo hipofizo (to je 
možganski privesek, majhna 
žleza, ki s hormoni deluje na 
rast oi^anizma, spolni raavoj 
itd.), ki jo pri na« in v Ame-
riki že lospešno uporabljamo 
aa pomoč pritlikavcem. 1200 
hipofiz umrlih lahko pomaga 
pritUkavou, da začne normal-
no rasti. 
Kaj še delate s trupli? 

Balzami ramo jih. To velja 
predvsem ZA tujo«. Veste, tru-

plo začne po dveh dneh gri 
ti. In če moramo mrliča po-
slarti svojcem v tujino, ga mo-
ramo konzervirati. S poseb-
no tekočino. Rece^jta vam 
seveda ne jx>vem. Balzamira-
no truplo se lahko naravno 
o(hrani budi desetletja. No, to 
ni nič v primeri z nekdanjo 
egipčansko medicino. Vendar 
pa to pri nas znamo delati. 
Najbrž ne veste, da na željo 
sn'̂ ojcev izdelamo tudi posmrt-
ne maske. Odliitki so zelo 
dobri. 

2e prej sva u.gotovila, da 
obduciranje ni vaš edUrvi po-
sed. Govorili ste o sodni me-
dicini. 

Tu gre asa lokalne oglede 
moličev v prometnih nesre-
čah. Ugotavljamo način smr-
ti. Tudi pri ubojih. Po sodni 
obdiulkoiji ugotovimo, ali bi 
lahko povzročitelj nesreče 
kaj storil za iimrlega. Poli-
cijski preiskavi, sodniku in 
tožilcu to veliko pove. 
Ali izsledite vse krivce? 

Večinoma. Težave imamo, 
kadar so v prometnih nesre-
čah udeleženi kamioni. Pri 
rkjih dokaze ne najdemo lah-
ko. Sicer pa statistike kaže-
jo, da prometne nesreče na 
celjskem območju naraščajo, 
ubojev pa je čedalje manj. 

Vaša sodna medicinska 
služba je tudi nekakšna sodna 
policija. Pojasnite, kaj s tem 
mislite. 

Ce se z^odi, da se zdravnik 
zanoti in pacient umre zaradi 
te pomote, potem moram 
2Xiravnika prijaviti. Familijar-
noeti se moramo otepati. 
Morda zaradi tega nismo 
najlbolj popularni. 

V predvidenem novem pa-
tološkem oddelku boste pou-
darili vl<^o laboratorijskih 
prostorov. Razložite vaše his-
tološko in citološko laborato-
rijsko d»lo. 

Beseda histologija ali nauk 
o tkivih že dovolj pove. Pre-
gledjujemo z mikroskopi tki-

va in odkrivamo bolne orga-
ne. Pri vseh obdukcijah išče-
mo raka. Ugotovimo, ali je 
ali ni. Sodelujemo tudi z in-
ternisti in drugimi oddelki v 
bolnišnici. In s i>omočjo 
majhnih delcev bolnih tkiv 
pacienta raziskujemo vrsto 
boleeni. Po izvidu se začne 
zdravljenje. Vidite, ukvarja-
mo se tudi z živimi. 

Ali se lahko tudi zmotite? 
Poskušamo se ne zmotiti. 

V dvouimlljivLh primerih išče-
mo mnenja več zdravnikov 
iz različnih bolnišnic. 

Govorili ste o i>orastu ra-
kastih obolenj. Ali ste imeli 
primere, ko ste pri otrocih 
c'lkrüi zločeste bule? 

Smo. Pri 6-letni pimčki smo 
odkrili raka na maternici. 
Pri otrocih je še ena nevar-
nost, ki lahko pomeni zače-
tek raka — bo so materina 
znamenja. Mislim na tista 
znamenja, ko je črna lisa ali 
bula malo dvigryena nad ko-
žo. Sicer pa napravimo naj-
več raziskav s področja gine-
kološike histologije — raka 
na maternicah. Letno opravi-
mo okrog 4000 preiskav. Mo-
ram reči, da je na ženskih ro-
dilih rrmogo rakastih obolenj. 
Zato so sistemaitslki pregledi 
za ženske zelo koristni. Mi-
kroskopska raziskava nam 
pokaže, do kam je rak že se-
gel. Ugotavljamo Se noseč-
nost, sposobnost zanositve. 

vpliv kontracepcijskih sred-
stev na rodüa, moško steril-
nost ipd. 

Kako bi lahko preprosto 
razložili način citološke razi-
skave (citologija je nauk o 
sestavi, nastanku, nal<^ah 
Itid. celic)? 

Je razflika med hisitološiko 
in citološko raziskavo. Pri 
histološki raziskavi moramo 
odščipniti drobcen del orga^ 
na (želodca, jeter, pljuč itd), 
da ga pregledamo. Pri cito-
loških raziskavah, a ta veda 
je šele v pojavih, pa pregle-
dujemo izločke posameznih 
organov — slino, izloček v 
dojki, v jetrih itd. Na maj-
hnem stekelcu napravimo 
razmaz in z mikrosicoiKMn 
ugotovimo, če celice kažejo 
rakasto obolenje. Za pa;cien 
ta je taka raziskava lažja, za 
nas, zdravnike, pa težja, za-
htevnejša. 

Ko vas ti^ole poslušam, 
se mi zdi, da ste se v delo 
povsem vživeli. Da ste posta-
li že povsem hladni in neob-
čutljivi, fco imate pod nožem 
trupla. 

Ne, to ni res. V začetku Je 
büo seveda zelo hudo. No-
tranje stiske so me zgnetle 
kot vosek. Sedaj je lažje. To-
da kadaikoli se na hladni 
kamniti obdukcijski mizi sre-
čam z otrokom ali mladim 
človekom, me v srcu zašče-
mi. Tudi danes. Veste, knam 

sina in hčerko. Deset in dvj 
najst let. Pa ribarim rad. ij 
presneto dobro vem, da j, 
moje delo z mrliči namenje. 
no živim. Poleg tega pa gre še 
za nekaj — ko pričakujen 
uresničitev naložbe v nsn 
trakt bolnišnice za patologijo, 
se zavedam, da bo tudi naše 
delo pri obdukciji boljše ure 
jeno, naravnejiše, če hočete 
— bolj človeško. Boste videli, 
kje delamo. Kako delamo. To 
res ni več mogoče . . . 

Videl sem. Zelo skromet 
laboratorij. Arhiv s preiska-
nimi vzorci obdelanih orga-
nov na hodniku. V majhnetn, 
neuglodnean prostoru z na-
vadnimi pločevinastimi poli-
cami tri trupla. Včasih jih j« 
je v ponedeljek tudi p>o de-
set. Prostora zanje ni. Opre-
ma slaba. Pisarniški prosto-
ri revni. In potem še Viktoi, 
delavec, ki že dvajset let aa 
stira, pomaga pri obdukd-
jah, pa še en pomočnik s pl» 
čo, nekaj nad sto starih tj 
sočakov. Z nizkimi, res nis 
kimi osebnimi dohodki. Kt 
sem vse te vtise zvaril v ew 
podobo, sem si utrdil prepo 
čanje, da je res skrajni ča| 
za ureditev patologije v celj 
ski bolnišnici. Za ureditev, K 
skriva v sebi več zdravništo 
in človeške etike, kot se 
morda v resnici lahko kcMM 
Bdi. BesedUo: Jože Volfaod 

Slike: Drago Medvei 

Tako je zob časa že načel zgradbo patologije v celjski bolnišnici 

Dr. Anton Homan — mikroskop je njegovo orožje . . . 

Onesnaženost voda 

Onesnaženost naših voda 
ni nezaian pojm. O tem smo 
že toüko govorili in pisali, da 
je marsikomu že vsega do-
volj. Stanje se kljub temu ni 
izboljšalo ali pa vsaj tako ne, 
da bi lahko bili zadovoljni. 
Približno tako so ugotovili tu-
di nedolgo tega v Šempetru, 
na občnem zboru ribiške dru-
žine Šempeter, kjer so izvolili 
tudi novega predsednika. Od-
slej bo na čelu ribičev stal 
Tone Privošnik. 

Ker predstavlja onesnaže-
ženje voc^ na Slovenskem, 
torej tudi na našem območ-
ju, precejšen problem, smo 
izrabili priliko in povabili no-
voizvoljenega predsednika ri-
biške družine Šempeter, ki je 
tudi navdušen ribič, na kra-
tek razgovor. 

»Kako se pjočutite ob no-
vem imenovanju glede na bo, 
da so pred vami kar precej 
naporne naloge?« 

»Naša ribiška družina se je 

v zadnjem času povečala im 
šteje sedaj preko 300 članov. 
V našo družino so včlanjeni 
tudi ribiči i? Zagreba, Vele-
nja, Ljubljane, Kopra in dru-
god- Pravkar se tudi priprav-
ljamo na opravljanje izpitov 
za novosprejete člane, ki jih 
je okoli 60. Ker se ba šport 
čedalje bolj širi, je jasno, da 
bomo morali krepko zagrabi-
ti za delo in to seveda velja 
tudi zame. Moje občutke bi 
lahko torej izenačil z občut-
kom za dolžnost in zaupanje, 
ki mi je bilo dano.« 

»V uvodnih mislih smo 
spregovorili o onesnaženju 
naših voda?« 

»Odlaganje razne navlake je 
pri nas stara stvar. Poznamo 
celo primere, ko so stanoval-
ci enostavno spiastili odpadne 
vode v potoke. Kaj to pome-
ni aa ribji, zarod, ni treba po-
sebej poudarjati. To i>a po-
meni začetek konca za zdra-
ve pogoje življenja ne samo 
ribjega zaroda pač pa tudi 
ljudi. V naše vode priteka če-
dalje več odpadnih voda. Ta-
ko prosta j a jo te vode vedno 
revnejše. Poznamo primere 
kot reka Paka, Artišnica, Me-
rinca in Podgrajšca. V Artiš-
nico se steka iz bazena moč-
no klorirana voda, ki povzro-
ča nenormalno stanje v po-
toku. Pogosto j« ribjim aa-

strupitvam vzrok odvržena 
embalaža od raznih škropiv. 
Z drugimi besedami: z vse 
večjim razvojem industrije se 
iz dneva v dan slabšajo tudi 
življ«>njske razmere v naših 
TOddh.« 

»Vemo, da dobro ix)znate 
takšno problematiko v tujini. 
Kaj menite o tem?« 

»V sosednjih državah sem 
ugotovil, da so pri reševanju 
takšnih in podobnih proble-
mov nuiogo pred nami. Tudi 
sicer pjosvečajo tem proble-
mom večjo ix>zomost. Ribi-
štvo je tudi del turizma.« 

»Kaj vas pri vašem delu in 
naprezanju, da bi se ix>goji 
življenja v naših vodah spre-
menili, še moti?« 

»Odpadnd material, vendar 
ne tisti, o katerem sem govo-
ril prej. To velja za stare 
pluge, odbijače ter drv^e dele 
avtomobilov, koles in tako 
dalje. Sem spada tudi kovin-
ska embalaža. To velja pred-
vsem za strugo Savinje.« 

»Kako vplivajo na takšno 
stanje razni regulacijski po-
segi?« 

»Priznati moram, da nismo 
zadovoljni. Izkop gramoza 
povzroča večkrat nemogoče 
pogoje za normalno življenje 
ribjega zaroda. Večkrat je 
bila povzročena tudi čisto ma-

terialna škoda. V bodoče ^ 
želimo več razimievanja * 
predvsem sodelovanja z J ^ 
ribiško družino.« 

»Pred vami, ribiči je o*̂ ^ 
sezona?« 

»Nova sezona naj P ^ ^ ^ 
našim ribičem čimveč od^ 
lia, športne sreče, nam 
več novih članov, prepri^ 
sem, da bodo ribiči naše , 
biške družine zadovoljni, ^ 
vlagamo iž leta v leto več ^ 
jega živi j a v naše vode.« ^ 

MILENKO STRAST 

NOVI TEDNIK ZA 

VOJAKE SAMO 

24,00 DIN LETNO! 

TONE PRIVOŠNIK, preds«^ 
nik ribiške družine Šerope*^ 
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PEVSKI 

FESTIVAL 

Predstav-
ljamo vam 

še mesec in pol nas lo-
^ od največje letošnje 
]iulturne prireditve v Ce-
lju — Mladinskega pevske-
ga festivala. Danes začne-
mo v našem časniku s 
predstavljanjem inozem-
skih zborov. Na sliki je 
JIAAGS MATROZEN-
KOOR — Haški mornarč-
ki, ki deluje že od leta 
1928. K nam prihaja prvič, 
doslej pa so prekrižarili 
ze skoraj vso Evropo. Po-
leg nastopa v Celju, jih 
hodo lahko poslušali tv^i 
v Mozirju. 

Koncert 
,Prešernovcev' 

Prihodnjo sredo se bo v Celju 
• svojim rednim letnim koncer-
tom spet predstavil mešani pevski 
zJboff »France Prešeren« z dirigen. 
tom Edvardom Goršičem. Zbor, 
ki je nosilec srebrne plakete z re-
publiškega tekmovanja amaterskih 
pevskih zborov v Mariboru 1972. 
leita, je ena najaktivnejših in naj-
kvalitetnejših amaterskih glasbenih 
skupin na našem območju, njego-
vi letni koncerti pa so bili zla-
sti v programski usmeritvi precej 
zanimivi. 

Zanimiiv sipared si je zbor izbral 
tudi za letošnji koncert. Tako bo-
do predstavili v prvem delu kon-
certa skladbe s povsem liturgično 
vsebino skladateljev Gallusa, Mo-
zarta, Orffa, Brucknerja in Mok-
ranjca. Srednji del sporeda je na-
menjen slovenski umetni (Ipavci, 
Lajovic, Lebdč) in narodni pesmi 
(priredbe Mihelčiča, Kogoja, 
Vremžaka). V zadnjem delu kon-
certa bo zbor »France Prešeren« 
predstavil dve skladbi celjskega 
skladatelja dr. Antona Svaba: Zla-
ta kanglica in Dobro jutro. Kar 
pa bo posebej zanimivo, bo to-
krat • dveh skladbah z zborom 
sodeloval tudi celjski godalni or-
kester. Obe omenjeni skladbi bo-
sta zbor in orkester izvajala T 
počastitev 35-letnice smrti dr. An-
tona Svaba. 

Slovenci smo dobili prvo Antigono, prevedeno iz grščina. 
Stavek, ki je sam na sebi skop podatek. Kdorkoli pa bo 
vzel v roke prevod ali poslušal njegovo uprizoritev, bo ve-
selo presenečen nad bogastvom Sofoklove govorice, ki nam 
jo je z izjemnim posluhom za antično odrsko kulturo zapi-
sal mojster Kajetan Gantar. Tekst je v Gantarjevi prepesnit-
vi izredno govorljiv, preprost, neobtežen, himničen in člove-
ško pretresljiv, bakhantsko razigran in tragično razpet v me-
je človeške usode 

Pred nami je zdaj Antigona, zadnje delo v letošnji sezo-
ni, ki čaka na svojo odrsko verifikacijo. Po svoji fabulativni 
strukturi izredno preprosta pa nam po drugi strani otežkoča 
pristop zavoljo konvencij, meril današnjega sveta. Spraševali 
smo se, ali naj Antigono idealiziramo v smislu nam tuje 
rekonstrukcije antičnega gledališča — ali pa naj jo igramo 
angažirano v smislu sodobnega aktualnega teatra. Poznamo 
nekaj aktualizacij, ki pa so v bistvu delale silo Sofoklu. In 
docela jasno je, da tudi ne moremo obnoviti njene prapo-
dobe — kakor tudi bi bila to naša želja in kakor tudi smo 
si skušali približati definicije o izvoru njene tragičnosti. 
Duh, ki jo je spočel, je mrtev. In upravičena je naša boja-
zen, da bi ji z nasilnim angažmajem, z vsiljeno aktualizacijo 
odvzeli mit, ki jo je skozi tisočletja ohranjal vse do da-
nes. Ta pa ima druge in vse drugačne razsežnosti kakor 
dnevna, zgolj »pragmatistična« uporabnost. Nedvomno je 
bil in je še Antigona političen tekst. Je pa še mnogo več. 

Sofoklu je vendarle šlo za celoten angažma grškega du-
ha, za afirmacijo, potrditev vseh tistih vrednot (svobode, 
človečnosti), ki jih je imel za relevantne, bistvene dele celo-
te, ki jo je skušal preko Antigone uveljaviti. Globine njene 
človečnosti, nespremenljive usodnosti žirijenja in smrti, člo-
vekovega ravnanja in uresničevanja na tej minljivi poti so 
bile tudi naše glavno vodilo pri odrskem iskanju. J. Z. 

Srečanje z Vaskom Četkovičem 

Hoditi s časom, da ga prehitis 
Vrata kiparskega ateljeja 

f Zadobrovi pri škof j i vasi 
» odprta. Nihče ne moti te 
prostranosti, ki se samo fi-
iiološko naihaja med steaia-
uri ateljeja. Ta prostranost 
]e dokaj raizsežna, vsaj toli-
ko, kolikor dopušča potmeo 
besede »prostranost«, kajti v 
telih, ki ždijo na lesenih kiu-
twsih in po kamnitih tleh in 
lesenih policah, je tista odpr-
»8t, ki opjazovalca pomirja, 
fe zagotovilo za tisto pro-
tranost. Govorica oblik in 
ioteno podira zidove banal-
»sti neke eksistence in po-
äaja roko človeku, ki hodi 
?o cesti mimo hiše. In vrata 
iteljeja tudi ostajajo odprta, 
^jti ne samo stvari, tudi 
umetnika, ki dela v svojem 
prostoru, ne moti nihče, četu-
di postane na vratih in ga 
^̂ azuje pri delu. Nihče ga 
» moti. Samo čas, prostor, 
J^je in dogodkijk ki so oko-
^ nas, ga prizadenejo, kot 
ttizadenejo slehernega, ki se 

odločil, da bo sebe in svoja 
'''äzovanja, posledice prizade-

in novih, širših videnj 
®IPustil svojim ljudem kot 
l^iščino sebe in svojega ča-

Videti je, da se kip̂ ar Vas-
® Cebkovič slednjega še po-
l̂ ej zaveda, saj v njegovih 
^ ni kompromisa med 
^ j in danes, ampak je 
''®6jemu danes, največkrat 
* jutri. 
^ Naredila bova intervju! 
^ftvoril mi boš na nekaj 
•Jfasanj. 
^ Nimam ti kaj odgovarja-
J-Dovolj me poznaš, da lah-
J^^ j napišeš. Najraje bi vi-
j tako, da če bi kdo rad pi-

meni, bi ga povabil čez 
^ s seboj in bi sla kamor-

potem pa nao piše. Sa-
^ Vprašanja mi naj ne za-
f l i ja . Satj se lahko tudi 

pogovarjamo, 
jjj" In zdaj bi ga moral vpra-
M'' kaj hoče s svojim kipar-

Moral bi ga vpraša-
ja "ftimo vsega, kar je bilo 
^s^h letih, ko je še kot os-
Jv̂ olec dobesedno pobegnil 
j^^oma, ker je bil v družini 
^•^jstih otrok prvi sin — do 
^kovanja Meštrovičeve 

akademije« v Splitu, 
Je pet let klesal bel braš-

. '̂armor in nazadnje, ko je 
^ na ljubl,}ansko Akade-

upodabljajočo umet-

nost in diplomiral pri profe-
sorju Zdenku Kalinu. Tri dni 
pred diplomo je njegov pod-
suvek bil še prazen in tako 
je v dveh dneh in treh nočeh 
nastala kompozicija plesal-
cev, rahlo lebdečih nad gla-
dino prostora. Potem so sle-
dila vprašanja, zakaj je vse 
tako pri tleh in odgovarjal 
je. 

— To So plesalci, ki so se 
ujeli v divji ritem plesa, ki 
jüi vleče k tlom. Nekaj po-
dobnega, kot se je zgodilo z 
Urško. Najraje bi pustil pod-
stavek prazen s trditvijo, da 
sO plesalci že pod zemljo, sa-
mo tega mi ne bi nihče ver-
jel. 

Po končanem ocenjevanju 
(dobil je odlično) je s kladi-
vom razbil maA^o gmoto in 
jo zmetal skozi okno na dvo-
rišče akademije. Tako je tudi 
že potem, doma v Zadobro-
vi zakopan pred ateljejem v 
zemljo cel ciklus plesalcev 
r i tm ike . . . 

Številne fotografije pričajo 
o portretih, aktih, anatom-
skih študijih. Ciklus lesa, ki 
ga je uveljavljal pred leti, je 
v številnih primerih obravna-
val boj med silami, pa tudi 
konkretne slike iz zadnje voj-
ne. 

— Ko sem hodil v šolo, se 
je zgodiilo mnogo nesmislov, 
pa tudi velikih stvari v zgodo-
vini človeka. Fenomen vseh 
teh dogodkov je vesakakor 
vojna v vsem svojem nesmislu. 
V sorazmerno kratkem času 
se je z^oddllo toliko ätvari/äa je 
človek nehote in zaradi čiste 
noije moral stopiti na tehtni-
co, ki bo v odmaknjenem 
času in trenutku pokazala 
pravo vrednost in težo bitja, 
ki skuša voditi in uravnavati 
svet. Vse je v nekem smislu 
fenomen. Pa zato tudi ljube-
zen. 

In zttaj bi ga moral vpra-
šati, kakšne so njegove poti 
k spoznavanju? 

— Vse stvari, ki se doga-
jajo v moji okolici me zani-
majo. To živo zanimaruje me 
je prii)eljalo do svojskega 
opazovanja ljudi in okolice. 
Intenzivneje sem opazoval, 
bolj sem razmišljal. To ne-
kakšno podoživljanje stvari 
in pojmov v moji notranjosti 
je vzJbudilo najprej spontano 
željo, da bi se še bolj pribli-
žal ljudem in s tem še ooll 
spoznaval samega sebe. oko-

zi vsa leta do danes sem si 
dokoizoval, da ie to življenje 
^vezano z delom, kakor je 
povezan človek z življenjem 
in smrtjo. In ta dva nedo-
jemljiva pwjava, p>ogojena v 
trenutku in večnosti, »ta nu 
odprla vrata v nov svet, nera-
ziskan in nedocenjen od sa-. 
mega postanka dailje. Kdo je 
moj sopotnik? 

— kako najti odgovor? 
— Ni laihko priti do odgo-

vora. Zlasti ne, če ostaneš sa-
mo pri b ^ n e m spoznavanju. 

pri skiciranju. Sploh pa je 
nemogoče dobiti odgovor, če 
si od vsega odmaknjen in če 
ljudi nimaš rad. Sröia kultu-
ra, tisto v prsih, česar ti ne 
da nobena fakulteta, in pa 
znanje. In t a l e n t . . . in vse 
skupaj, pa si komaj sposo-
soben, da začneš. Toda ko 
začneš z ustvarjanjem, ne 
obstajaj, ne oziraj se nazaj, 
kajti vse poti vodijo le na-
prej. Zato, ker le-te nam lah-
ko odkrijejo tisto, česar äe 

nismo nasM. Vse, kar je za-
daj, je že delo ki ga je opra-
vil nekdo drug. 
— Zdaj bi mu lahko zastavil 
vprašnje o ustvarjanju. To je 
silno širok pojem. 

— Ustvarjanje je pravza-
praw tisto, kar na j bd md spro-
ti pomagalo odi^vaiti vse, 
kar je nejasnega in nedoume-
tega. Prehoditi pot od ideje 
do realizacije je p>ot velikega 
požrtvovanja, je vsefbina do-
kaj jasnih občutkov, ki se 
sicer lahko menjavajo, vendar 

bdstva ne spreminjajo, je po-
doživljanje tistega embria, ki 
je bü spiočet med vsemi na-
mi, pa tega nismo opazili, ker 
nismo sposobnd sprevideti 
enkratnega. Meni kot hotene-
rau ustvarjalcu pa mi je bUo 
bo dano. Ideja — to je v tre-
nutku iz teme strgana podo-
ba, lahko je nadrealistična 
ali kakršnakoli. Vse ostalo 
delo, ki ga potem oprawim, 
so samo prizadevanja, da bi 
vam to p ^ o b o utelesil in jo 

»spustil« T pogovor a vami 
— opazovalci, potrošndkd kwl-
buandh dobrin. 

— Spomnil sem se na vpra-
šanja, ki so bila zastavljena 
na sejah skupščine v zvezi 
s prvo sodolmo in estetsko 
dovršeno plastiko T Celju. 
Polno nejasnosij je bilo — 
od tega, kdo je stvaritev fi-
nanciral in kaj sploh pomeni.. 

— Prepričan sem, da mo-
rajo duhovno estetske vsebi-
ne biti vse bolj pwisotne v 
vsakdanjem živlljenju člove-
ka. Že itak se marsikdo is^o-
varja, da nima časa za obi-
skovanje kulturnih ustanov. 
Tako si lahko plastiko ogle-
da kar mimogrede na poti 
domov ali v službo. 

— Sledil je ciklus »giba-
nja«. Os kot simbol vsega, 
kar se giblje, hitro ali poča-
si. Dinamika, nekaj kar je 
avtentično z današnjim ča-
som. Nekaj, kar nas pelje v 
jutrišnji dan, za katerega pa 
sicer v gotovosti ne moremo 
trditi kakšen bo. Vendar so 
plastike trenuibki razpoilože»-
nja, a ne samo to. Lahko so 
konstantne in neoivrgljive 
ugotovitve, do katerih sem 
prišel. V plastikah prikazu-
jem v neprekinjenem razvo-
ju življenje. K reševanju teh 
problemov nam je v širšem 
smislu pripomoglo zgodovin-
sko izročilo postopwiega raz-
voja grškega kiparstva od re-
liefov do čiste hedenistične 
dobe, kjer je tedo v plastiki 
zaživelo in kier so se prvič 
pričeli nakazovati premiki, 
nastopila je funkcija organiz-
ma in kjer, so se podobe pri-
čele ločevati od tistega zna-
čilnega arhajskega nasmeha. 

Kaj je modema plastika? 
Moja gledanja na določene 
stvari? Prav gotovo. Ideja, 
tehtanje forme, precenjevan-
je, estetska merila, učinkovi-
tost, monumentalnost, lirič-
nost, plastičnost, optičnost, 
razmerje prostora v prosto-
ru, objekta v prostoru, pro-
stora v objektu. Največkrat 
sem težili k temiu, da se ne bi 
oddaljil od človeka. Iz te os-
novne misli izvirajo vse obli-
ke in konstrukcije, čeprav 
mestoma čisto teihnično kom-
pozicijske naraive. Iz človeka 
izvira vse, p>a tudi moderni-
zem, ki koaec koncev ni last 
parnaških bogov, ampak je 
to odraa dobe. Cloveds: je g o ^ 

idejo in jo razvijal do zavi-
dljivih možnosti. Kaj vse da-
nes omogočajo sodobni mate-
riali? Pa končna vizsualnost. 
Pa sodedovanije kiparstva z ar-
hdtektUTO, ki je iz dneva v 
dan intenzivnejše. Sedanji 
čas je eden najfbolj specifič-
nih časov eksperimentiranja v 
želji, da bi si uitrli vse l>oti 
k popolnejši i>redstavi obsto-
ječega in si pridobili sredstvo 
m način v tehničnem pome-
nu za popoOno realizacijo 
umetnine. To so elementi, ki 
so povsem tehničnega znača-
ja. V osnovi pa služi popol-
nemu izrazu (in kateri umet-
nik ne stremi za popolnostjo) 
vrsta notrajih gibal, ki pa od-
krivajo življenje in polnokrv-
nost. V tem vidim enkrat-
nost umetnine, ki ni na pie-
destalu, ampak hodi z ramo ob 
ramd z ljudmi, samo. opozo-
riti je treba nanjo. Ljudje so 
potegnjeni v tempo standar-
dizacije in eksistenčnih vpra-
šanj, treba je odpreti tudi 
druige ventile, da se človeš-
ka pisiha napolni s kisikom. 
S tega stališča zagovarjam 
eksperiment kot način, ne pa 
kot sredstvo za doseganje ci-
lja, kajti kot sredstvo pro-
p a d v tistem hipu, ko se po-
javi skupaj z notranjo vsebi-
no obstoječega o b j e i ^ (pla-
stike). Ta ima svojo trajno 
vrednost, poskus pa je med-
faza med ustvarjalnim za-
gonom in krizo. 

— Velikokrat sva govorila 
o vrednotenju dela . . . 

— Za vrednotenje dela ni 
dovolj čista kalkulacija maite-
rialnih stroškov. Vse preveč 
pozabljamo na tiste osnovne 
elemente, ki so umetnika vo-
dili p>ri samem ustvarjanju. 
To je obramba že obstoječih 
vrednot, zgradba novih in 
bort>a za vse bodoče vredno-
te 

— Oblečen v plavega paja-
ca, z varilnim aparatom in 
črnimi naočniki >xne Uči« na 
tistega, ki te v hipu povabi, 
da prisedeš, da spiješ z njim 
kavico aii kozarec domačega 
vina. Komaj da bi verjed. Ver-
jeti pa moraš v njegovo nepo-
srednost in skrajno poštenost 
do sebe in drugih. Po ta in-
tervju sem šel v decembru 
1969. leta in ga 2. aprila 1973 
zvečer aakljuöü. 

DiRAGO MEDVED 
Foto: V. BERK 



Vrtiljak 
dogodkov 
ŠENTJUR 

Večer slovenske pesmi 
To soboto zvečer se tM v Šentjurju po dolgem času predstavil • 

celovečernun koncertom narodnih in umetnih pesmi domač moški 
pevski »bor irskladateljev Ipavcev/, Zbor, Id g» zadnji dve leti vodi 
dirigent Edvard Goršič, šteje 35 pevcev In Je zlasti v zadnjem času 
nepogrešljiv pri raznih proslavah in manifestacijah T šentjurski 
občini. Posebnost tega celovečernega koncerta bodo tudi vmesne 
recitacije nekaterih starih narodnih pesmi v izvedbi članice SLG Celje 
Marije Goriilčeve. Vsekakor se Sentjur&uiom obet» lep in zanimiv 
kulturni večer. 

ŽALEC 

Potek nove akcije 
Občinska konferenca 2alec Je pretekli teden Izvedla delovno akcijo 

I izgradnjo ceste v Mariji Reki. Na akciji so sodelovali mladinci 
Tebstilne tovarne Prebold, v naslednjih sobotaih pa bodo sodeloval! 
še ostali kolektivi oziroma aktivi iz delovnih organizacij, krajevnih 
•kupnostl In drugi. 

ŠEMPETER 

Valčkov večer 
\ 

OPO Svoboda iz Šempetra bo v soboto 14. aprila ob 20.30 pri-
pravilo v prostorih Hmeljarskega doma v Šempetru plesno-zabavno 
prireditev »Valčkov večer«. Igral bo ansambel Francija Puharja, pela 
pa bo Sonja Gaberšček. 

TURIZEM 

J. Deberšek predsednik 
Na zadnjem občnem zboru celjske turistične zveze so za novega 

predsednika izvolili Jožeta Deberška, predsednika mozirske občinske 
skupščine. 

CELJE 

Rafinerija nafte? 
Ker so nekateri časniki objavili novico, da se Celje zavzema za 

(radiijo rafinerije nafte, smo o tem povpra.šali za mnenje Dušana 
Burnika, predsednika celjske občinske skupščine. Povedal Je, da v 
dogovorih med Koprom in Ljubljano resda še ni jasno, ali bodo ra-
finerijo zgradili ob obali. Vendar pa tudi v Celju razen nekaj mnenj 
in predlogov o morebitni možnosti gradnje tega gospodarskega ob-
jekta še ni nič Jasnega. 

O organiziranosti 
v ponedeljek, 23. aprila se bo sestala občinska konferenca ZKS 

v Celju. Na seji bodo sklepali o organiziranosti ZK v celjski ob-
lini, razpravljali pa bodo tudi o predlogu načrt« ia sistematičnega 
qirejemanja novih članov v ZK. 

VELENJE 

Stanovanja za delavce 
v programu srednjeročnega načrta sUnovanjske Izgradnje v Go-

renju Je določeno, da bodo vsako leto zgradili od 100 do 120 novih 
BUnovanJ za delavce Gorenja. Trenutno pa rešujejo prijave delav-
cev za vselitev v nov 183 stanovanjski blok. 

V tem mesecu bodo v Velenju pričeli z gradnjo novega bloka s 
122 stanovanj, gradnja pa je zastavljena tako, da bodo stanovanja 
TSeljlra čimprej. j . N. 

ŠOŠTANJ 

Koncert slepih pevcev 
v nedeljo, V. aprila so v dvorani doma Svobode nastopili pevci 

Zveze slepih iz Maribora. Moški pevski zbor, ki ga vodi pevovodja 
Tine COLNARIC, se Je polni dvorani poslušalcev predsUvil z narod-
no in umetno pesmijo. Pred začetkom koncerta Je slepe pevce po-
zdravil predsednik domačega prosvetnega društva tovariš Tone Rep 
in Jim zaželel dobrodošlico, nakar Jim Je T pozdrav zapel ie mladin-
ski mešani zbor Svobode Šoštanj. 

Zbor Je Izredno navdušil poslušalce • svojo ubranostjo, čisto li-
go vorjavo, kar je prišlo še posebno do izraza pri venčku koroških 
pesmi ter ruskimi narodnimi, ki so Jih morali celo ponoviti. S či-
stim in močnim glasom sta se {»osebno Izkazala oba solista Dezlder 
CENER in Franc DONKO. Z» povezavo med poslušalci in slepimi 
pevci pa Je s domiselnim tekstom poskrbela mlada in simpatična 
napovedovalka Blanka KOREN. 

Po uspelem koncertu se Je za Icqi sprejem zahvalil predsednik 
Zveze slepih kt Maribora Hubert VERDNIK, Vsekakor Je bU kon-
cert sleplb pevcev iz Maribora, ki so zelo občuteno, z veliko glasbe-
no kulturo zapeli 18 pesmi, za šoštanjsko občinstvo izredno doži-
Tetje. 

POLZELA 

Novi blok za delavce 
Tovarna nogavic na Polzeli Je sklenila, da bo v centru Polzele za 

svoje delavce zgradila stanovanjski blok za 25 stanovanj. Z deli so 
že pričeli. Dela Izvaja Gradbeno podjetje Ingrad iz Celja. Blok bo 
gotov že do konca tega leta. Tako bo del stanovanjske problematike 
vsaj delno rešen. T. TAVČAR 

LAŠKO 

Tekmovanja 
13. aprila bo v Radečah že drugo tekmovanje ekip mlmHiwklh ak-

tivov in mladinskih specializiranih organizacij v laški občini v orien-
tacijskem pohodu. Prvo je bilo v Sedražu, kjer Je sodelovalo 15 
ekip, zmagala pa Je mladinska ekipa TIM-a. Do meseca maja bodo 
Izvedli 3 tekmovanja: najprej v Radečah, naslednje bo na območjn 
KS Svlbno, zadnje pa na območju L a š k ^ . Vsa tekmovanja organi-
zira komisija za SLO, ki deluje pri predsedstvu občinske konferen-
ce ZM T Laškeiu. 

Nase šole vsepovsod 

TOKRAT SMO SE POZANIMALI ZA ŽIVLJENJE IN DELO NA ŠENTJUR-
SKI OSNOVNI ŠOLI. ZVEDELI SMO MARSIKAJ ZANIMIVEGA. MED DRUGIM 
TUDI TO. DA ŽE ŠOLNIKI PRED DOBRIM POL STOLETJEM V ŠENTJURJU 
NISO BILI OD MUH. PA ZDAJ TUDI NISO. ŽE LETOS BODO DOGRADILI 
NOVO TELOVADNICO. DO 1975 PA BODO IMELI TUDI ŽE NOVO 
ŠOLO. VEC O TEM V REPORTAŽI SAMI. 

2e dobrih 200 let je mini-
lo od takrat, ko so prvi šo-
larčki prestopili prag enoraz-
rednice v sedanjem gornjem 
trgu Šentjurja. Od takrat je 
šolstvo hitro napredovalo. Le-
ta 1909 so tržani s šolniki na 
čelu ugotovili, da bo v Šent-
jurju treba zgraditi novo šo-
lo. In so jo zgradili. Bila je 
velika, prostorna, za tisti čas 
in potrebe ogromna. Takšna 
je še danes, toda že premajh-
na. 

Ampak so bili šentjurčani 
pred 64 leti sila korajžni in 
razgledani, da so postavili ta-
ko šolo. Ni se jim tožilo za 
175 tisoč kronami, samo da 
bo šola takšna, kot j4 treba, 
da ne bo že čez nekaj let 
premajhna pa telovadnico 
mora imeti. In jo je imela. 
Da, pametni so bih. VedeH 
so, kaj je za njihov zarod do-
bro in koristno. Človek bi jih 
kar posnemal. 

Najbolj pa so ljubili naš 
slovenski jezik. Na tej šoU je 
bil vedno učni jezik sloven-
ščina. Ko so se jim ponudile 
takratne tuje oblasti za po-
moč pri gradnji šole, pod po-
gojem seveda, da bi bil v no-
vozgrajeni šoli učni jezik 
nemščina, so jih tržani nare-
zali in nagnali, za šolo pa de-
nar zbrali sami. Slovensko 
bodo govorili in pika. In pri 
tem je ostalo. 

Šentjurčani so lahko ponos-
ni na svoje prednamce. Po-
nosni pa so tudi na slavne 
može, ki so nabirali svoje pr-
ve učenosti v tej šoli. To so 
bili skladatelji Benjamin, Gu-
stav in Josip Ipavec. Tiidi 
Fran jo Malgaj, koroški borec, 
je hodil v šentjursko osnov-
no šolo. 

KMALU NOVA ŠOLA 
Danes je postala nekdaj 

velika šola že močno pre-
majhna. V njej se stiska 715 
otrok v 23 oddelkih. Vsak raz-
red ima tri vzporednice, na-
slednje leto pa, kaže, da jih 
bo še več. Zadnji čas je, da 
dobijo v Šentjurju novo šo 
lo. Projekt zanjo je že izde-
lan. Imela bo 16 učilnic za 
kabinetni pouk, v njej pa bo 
dobila svoje prostore tudi po-
seibna šola. Ravno zaradi 
prostorske stiske se je po-
sebno šolstvo slabo razvilo. 
Do zdaj imajo samo en odde-
lek. Je pa zanimivo, da je po-
lovica otrok, ki povzročajo 
osip, potrebna pouka v po-
sebnem oddelku. Tudi var-
stvo bodo po zgraditvi nove 
šole lažje organizirali. Prav 
tako se bo lahko razširila iz-

venšolska dejavnost, ki se 
zdaj ne razvija v taki meri, 
kot bi se lahko. Za vse je 
kriva prostorska stiska. Do 
1975 bodo postavili novo šo-
lo in tako rešili problem šol-
stva za nadaljnjih 25 let. 

šentjurski osnovnošolci pa 
bodo letos dobili tudi novo 
veliko telovadnico (16 krat 32 
metrov), sodobno opremlje-
no, ki se ji bo v kasnejših le-
tih pridružil tudi pokrit zim-
ski bazen. Tako bodo lahko 
učenci, ki obiskujejo to šo-
lo, postali še boljši športniki 
kot so, saj že zdaj osvajajo 
na občinskih športnih tekmo-
vanjih prva mesta. 

USPEH DOBER 
»Naši učenci«, je povedal 

ravnatelj šole Emest Rečnik, 
»se skoraj sto prooentno 
vključujejo v srednje šole. 
Osip se je v zadnjih letih iz-
redno zmanjšal, bil bi pa še 
manjši, če bi lahko več učen-
cev, ki pri uspehu in razvoju 
zaostajajo za drugimi, vklju-
čili v posebne oddelke. To bo-
mo kasneje lažje realizirali, 
saj bo v novi šoli za te od-
delke dovolj prostora. K na-
ši ŠoU spada tudi nov otro-
ški vrtec, ki smo ga letos za 
8. marec odprli. V njem je 
pet igralnic, jasli pa bomo 
uredili do jeseni. Tudi šent-
jurska glasbena šola spada k 
nam.« 

Podružnici na Blagovni in 
Kalobju počasi odmirata. To 

velja predvsem za Kalobje, 
kjer bo čez dve leti samo še 
nižja stopnja. Potrebovah 
bodo samo še dva učitelja, tu-
di na Blagovni sta samo dva. 
šentjurska osnovna šola ima 
precej velik šolski okoliš. 
Otroci prihajajo k pouku iz 
Tmovca, Resevne, Osred-
ka . . . Po zgraditvi nove šole 
pa bodo verjetno prešolali 
tudi učence višjih razredov 
iz osnovne šole v Dramljah. 
Sčasoma bodo na tem pod-
ročju samo štiri centralne šo-
le, vse ostale pa bodo podruž-
nice. 

NAJBOLJŠA 
FOLKLORA 

Izmed vseh krožkov, ki de-
lujejo na šoli, ima največ 
uspehov folklorni. Nastopajo 
na vseh prireditvah pa tudi 
tekmujejo z ostalimi folklor-
nimi skupinami po Sloveniji. 
Tako so lani na republiškem 
tekmovanju zasedli tretje me-
sto. Vsa dejavnost na šoli pa 
bi bUa še veliko bolj pestra, 
če bd imeli več prostora za 
delo krožkov. To se bo kma-
lu uredilo. Kljub temu ni 
proslave v Šentjurju, kjer ne 
bi nastopali šentjurski šolar-
ji. Radi delajo. Ponosni so 
na svoj prapor, ki ga je letos 
prvič dobil njihov pionirski 
odred. Tudi svojo mladinsko 
organizacijo imajo, ki so jo 
pred kratkim ustanovili in ki 
se je marljivo lotila zastav-
ljenega programa. Navdušeni 

športniki so. Svoje uspeJi 
bodo prav gotovo še povežai 
v prihodnjem šolskem leti 
ko bodo lahko vadili v no( 
telovadnici. Zdaj, kadar mi 
hasto aprilsko vreme dojn 
šča, telovadijo kar na asfi 
tiranem športnem igrišču. Kt 
bo topleje, pa si bodo lahk 
privoščili tudi plavanje v blü 
njem bazenu. Udeležujejo s 
raznih tekmovanj za brala 
značko, veselo šolo in še 
še . . . skratka marljivi so i: 
delavoljni kot vsi otroci. 

KADROV BO 
PREMALO 

»Kadrovska struktura ji 
pri nas kar ugodna,« pm 
ravnatelj šole. »Prevladuje)! 
učitelji z višjo izobrazbo, p» 
cej jih pa še izredno študia 
Tu v Šentjurju se za pomanj 
kanje kadrov ne bojimo. H» 
je bo sčasoma na podružnii 
nih šolah, širimo varstvo I 

Ravnatelj Ernest Rečnik 

Velika, a premajhna šola 

Na urejenem Igrišču Je ve«eto 

podeželske učiteljice bo<J® 
prihajale sem, šole tam P* 
bodo ostajale brez učitelj«' 
2e zdaj nekako polnimo pr^ 
nine z ljudmi, ki nixn«)' 
ustrezne strokovne izobra^ 
pomagamo si s »falirani^ 
študenti«. To ne bo šlo v» 
dolgo, kvaliteta pouka bo ^ 
dno bolj trpela. Treba bo 
kaj storiti. Prihajamo v ^ 
zo. Učiteljski poklic je P*̂  
malo ovrednoten, ve<^ 
manj mladih se odloča za P 
dagoško delo. Premalo se ^^ 
teljem nudi. Tu mislim 
na stanovanja. Sreča, da ^ 
mo med učitelji v Sentjujj; 
domačine, za katerih s t ^ 
vanj a ni treba skrbeti. ^ 
zadnji čas, da se tu ne»»' 
premakne.« j 

To je res. To so proble^ 
ki jih bo treba slej ko ^ 
rešiti. Ne samo v šentjursj 
občini, tudi drugod. P^v®^ 
zadnja skrb naše družb« ^ 
ra biti predvsem praviln®^ 
dobra vzgoja našega m ^ ^ 
rodu. 



Njihovo življenje je materinstvo 

SREBRNA POROKA IN OTROK 
Popje je nabreklo, pre-

več si je že nabralo moči, 
zato bo moralo vsak čas 
poroditi cvet, mi je priha-
jalo na misel, ko sem obi-
skala v Mlačah pri Ločah 
mater desetih otrok — MA-
RIJO FEVŽER, ali kot jo 
je ljubkujoče imenoval in 
klical njen mož, Mimico. 
Krepko 60-letnico s pleme-
nitim in poduhovljenim 
obrazom smo zmotili pri 
pospravljanju. 

Ni domačinka, tam od 
sv. Kunigunde je prišla, 
in je vzela v zamož delav-
ca in malega kmeta, ki si 
je izpü zdravje po tovar-
nah in domačih rebrih. 

V zakonu je rodila de-
set otrok, pet hčera in pet 
fantov in vsi so odrasli v 
poštene državljane. Raz-
kropili so se po svetu, 
dva sta šla po kruh v 
Nemčijo, pet hčera pa je 
našlo dom v Celju. Ena si 
kruh še mesi v - celjski 
gimnaziji, ostale pa so si 
ga že spekle — imajo dom 
in družino. 

»Nihče ni hotel umret,« 
je dejala mati Mimica in 
pri tem se je iskril ponos, 
ki je izražal, da je prav, 
da so ostali živi vsi. če-

prav je büo velikokrat 
hudo in težko, otroci niso 
bili nikoli lačni. Velikokrat 
je bilo treba na njive, med 
pujske in krave, da so pri-
delali toliko, da jim glad 
ni stiskal grla. To dela 
mati Marija še danes, le 
s to razliko, da ni nuja 
tolikšna. Pa kljub temu 
gre še veliko od hiše, saj 
šolajo dekleta, pa oni v 
Nemčiji še tudi veliko ra-
bi. Skrb za otroke je še 
vedno prisotna in še ved-
no za nje vise salame na 
podstrešju. 

Samo sedem vnukov so 
ji narodih otroci in kaže, 
da »vsi skupaj ne bodo za 
mene,« je potožila in s tem 
potrdila misel, da ji bre-
me desetih otrok, ki jih ji 
je namerilo življenje, ni 
bilo nikoli odveč. Res je, 
da jo zdravje zapušča, a 
vseeno še čvrsto vodi go-
spodinjstvo in skrbi za ot-
roke in njihove otroke. Le-
p>o je pač tedaj, ko se zbe-
ro, običajno je to za prvo-
majske praznike, vsi na 
domu in takrat je živahno, 
da je kaj. 

Spomin seže nazaj v ti-
ste čase, ko se je rodil 
zadnji otrok. To je bilo 
za proslavo srebrne poro-
ke, ki jo je mati Marija 
slavila na ta način, da 
je pod srcem nosila dese-

Možu je potem za darilo 
podarila zadnji materinski 
dar. Prvi hčeri je bilo te-
daj že dvajset let in tudi 
sama je bila že mati. 2iv-
žava in veselja na sami ob-
letnici se spominjajo vsi, 
posebix) pa Mimica, kot 
jo je ljubkujoče poklical 
njen mož. Razimievanje je 
bilo pri hiši, to se samo 
po sebi razume, drugače 
ne bi spravila toliko otrok 
k tako dobremu knihu. 
Treba je bilo zatiskati pas, 
prenašati bolečine vsakda-
na, slabe letine, nestalni 
zaslužek, bolezni otrok. Pa 
kdo bi tega ne napravil, 
če se v življenju daje živ-
ljenje desetim generaci-
jam in za nje jwevzame 
vso odgovornost? Pri Pev-
žerjevih so to znali in s 
čudovitim smislom in skr-
bjo speljali do konca. Z 
zavestjo, da sta za svoje 
otroke napravila vse. 

ZDENKA STOPAR 

KAKO 
DOLGO ŠE? 

»Zgodaj je še, Krištof 
Se spi. No, zdajle lahko 
hitro skočim v trgovino 
po mleko. Ne vem, kaj bi 
danes kuhala. V mesnico 
bom skočila, upam, da se 
mi bo posrečilo dobiti 
košček mesa za juho,« raz-
mišlja tovarišica Upnik, 
ko se na hitro odpravlja 
v mesto. Hudo je zadnje 
čase zanjo, že precej v le-
tih je, Krištof pa vedno 
hujši razgrajač. Ne bo mu 
dolgo več kos. Hčerka in 
njen mož sta v Nemčiji. 
Zaslužila bi rada, hišo je 
treba letos spraviti pod 
streho. Lepo je, če je 
človek na svojem. V tej 
sobici ne morejo več ži-
veti. Premajhna je za njih 
vse, pa še vlažna je po 
vrhu. Krištof je vedno po-
gosteje bolan. Pa kaj, ko 
hišica tako počasi raste. 

Upnikova stopi v mesni-
co. 2e spet taka vrsta, ča-
kati ho treba. Da se le ne 
bi Krištof zbudil. Ni na-
vajen biti sam. Glej tudi 
Vsevedova je tu. 

»O, Upnikova, vi ste tu-
di zgodnji. Slabo kaže. Saj 
rečem, danes človek ne ve 

več, kaj bi kuhal. Mesa 
ni, no, pa denarja je tudi 
bolj malo. Vam je lažje. 
Hčerka in njen mož vam 
gotovo pošiljata iz Nemči-
je kaj malega.« 

»Ni kaj prida, vse gre 
za hišo. Nisem si mislila, 
da se mi bo na stara leta 
tako godilo. Sama skrb! 
Da se njima ,gori' ne bi 
kaj zgodilo, najhuje pa je 
2 mojim vnukom. Starše 
pogreša. Trudim se, da bi 
mu nudila čim več, pa kaj, 
ko sem že stara in nervoz-
n i . 

Sosedje mi očitajo, da 
bom Krištofa, ki ima 3 
leta, preveč razvadila. Kaj 
pa mislite, pravijo, saj bo 
iz njega pravi tiran! 
Upam, da se še ni zbudiL 
Veste, tovarišica Vsevedo-
va, tako ne bo šlo več nor 
prej. Naj se meni kaj zgo-
di, stara sem in ne bom 
več dolgo. Kaj bi bilo po-
tem z otrokom? To so hu-
de reči. Vedno pa trpi ot-
rok.« 

»Ja, to je strašno. In 
takih primerov je veliko, 
kot je vaš. Starši gredo za 
zaslužkom, otroke pa pu-
stijo starim materam, da 
se z njimi ubadajo, kot 
vejo in znajo. Tovarišica 
upnikova, me, ki sva že 
stari, že veva, kaj je živ-
ljenje. Trdo je. Želiva lah-
ko samo to, da bi našim 
otrokom in vnukom bilo 
lepše kot je bilo nam, pa 
saj vidite, kako je.« 

Tovarišica Upnikova hiti 
po stopnicah, iz tretjega 
nadstropja se čuje jok. 
Krištof! Ubogi revček! 

Obiskali smo Karla Ferleža 

Trenutno je Karel Ferlež, priznan tekmovalec v avto rallyju pri nas, 
v težavah, kajti obljube tovarne Citroen in njegovih zastopnikov, da mu 
bodo po lepem uspehu na 13 tisoč kilometrov dolgem reliju po evrop-
skih državah pomagali, so se razblinile kot milni mehurčki. Ferlež se je 
razočaran in potrt znašel v slepi ulici in vsaj za letos ni izgledov, da bi 
se udeležil kakšnega pomembnejšega rallyja. »Norec« v avtomobilskem 
cirkusu, ki navdušuje toliko pristašev tega nevarnega športa po vsem sve-
tu, bo nekaj časa počival in razmišljal o tistih, ki bi mu na kakršenkoli 
način pomagali, da bi lahko čimprej zopet sodeloval na dirkah, kajti to 
ie del njegove obsedenosti. Nevarne, vendar lepe obsedenosti. 

Sedeli smo v lepo oprem-
ljenem stanovanju Karla Fer-

zaposlenega v Rudar-
jem šolskem centru v Ve-
lenju ,tam v novem bloku na 
fobu mesta. Stanuje skoraj 
pod vrhom, tako da imaš ob-
''itek, ko pogledaš skozi ok-
10. da si bliže nebu kakor 
"^tu pod njim, v katerem 
^ ljudje videti iz te perspek-
'^e majhni kot kaplje na dla-

Na omari se je Dohotilo 
ĵ l̂ aj več kot dvajset poka-

prisotnih spominov na 
j^vilna teianovanja, ki se 

je Karel v sedmih letih, 
*"likor nastopa, udeležH. 

V onn.ari so ostale še foto-
^^afije pa številne mape s 
Pf^rami tekmovanj, zemlje-
Ĵ di in drugimi pripomočki. 
^ vssni pa j« ostalo še 

sposnjmjo, da ob po-
joči. ki so mu jc obljubiU 

Citroenu i>o lepem uspehu 
^ a v t o reliju »Tour d'Euro-
^ v lanskem letu ne bo nič. 

®Zdaj šele vidim, ko sem 
^ trezno premislil, da so 
^^ drugi imeli več razume-

za moje sodelovanje, 
avtomobilska industrija, 

je avto, s katerim sem vo-
^ in dosegel uspeh, izdela-

'* prizadet pripoveduje Ka-
Perlež. 

^ redno prideva do vašega 
^^ečjega tekmovanja »Tour 
j^urope« bi bilo zanimivo 
^ ^ e t i , kdaj ste se prvič 
^ja^li na avtomobilskem ra-

"^ik* je pred sedmimi leti. 

Takrat sem začel tekmovati 
na turističnih in republiških 
relijih. Sovoznik je bila žena 
Marija. Veste, ženska kot so-
voznikL so najboljše. Izreden 
nos imajo, kaj se bo zgodilo 
na cesti. »Vohajo« okoli ovin-
ka. To je za voznika zelo do-
bro, V teh sedmih letih sem 
bil dvakrat prvak Slovenije 
in dvakrat drugi v Jugoslavi-
ji. Tekmovati sem začel s 
spačkom, ki ga imam še da-
nes. Z njim se prevozil že 
več kot 250 tisoč kilometrov. 
Nikoli me še ni pustil na ce-
dilu. Zadnjič mi ni vžgal moj 
C-S, s katerim sem tekmoval 
tudi na »Tour d'EiuxDpe«, pa 
sem ga potegnil s spačkom.« 

Koliko časa ste se priprav-
ljati za najboljši avto rally 
v Evropi? 

»Tri mesece. Avto je bilo 
treba izpopolniti za težko 
pot, poleg tega pa se mi je 
v treh fasciklih nabralo 
ogromno materiala, ki sem 
ga potreboval pri tem, da bi 
lažje vozil po neznanih ce-
stah Evrope. Prevedel sem 
vse informacije, ki sem jih 
dobil od organizatorjev.« 

Ste se prvič udeležili tega 
rallyja? 

»Med 42. posadkami, koli-
kor se jih je javilo starterju 
v Erbachu, sva midva s so-
vozačem Klaričem büa edina-
prvič. Drugi so bili že tudi 
po petkrat, kar je seveda ve-
da velika prednost, saj so do-
bro poznali vse ceste, pasti, 
vremenske p>ogoje, poleg sebe 

pa so imeli še cele štabe po-
močnikov, ki so jim pomagar 
li talkoj odstraniti eiventualne 
okvare, zamenjati gume itd., 
skratka jih obveščati o vsem, 
da bi jim olajšali pot do ci-
lja. Midva pa sva bila za vse 
s^ma. To je bilo grozno.« 

Pred odhodom na rally sta 
imela težave, saj sta že do-
ma razbila avto . . • 

»Težave so naju pravzaprav 
spremljale vseskozi in naju 
še danes. Na start sva pripo-
tovala neprespana ob tretji 
uri zjutraj, tehnični pregled 
je bil ob sedmi uri, start pa 
ob .sedemnajsti. Potem pa 
vožnja- V trinajstih dneh sva 
prevozila 13 tisoč kilometrov 
skozi Zahodno Nemčijo, Av-
strijo, Italijo, Andoro, Špa-
nijo, Portugalsko, preko Itali-
je nazaj v Jugoslavijo, Bol-
garijo, Madžarsko in Češko-
slovaško do Travenmiinda ob 
Baltiškem jezeru.« 

KoliKokrat ste v trinajstih 
dneh spali? 

»Predvideno smo imeli šti-
rikrat, midva sva p>a samo 
trikrat, ker sv? prišla v Sofi-
jo, kjer je bilo tudi predvide-
no spanje, prepozno. Name-
s':©, da bi šla spat, sva na-
daljevala z vožnjo.« 

Sta imela kakšen defekt? 
»Samo na Madžarskem sva 

naletela na žebelj. To je tudi 
bilo vse. Sva pa vseh 13 tisoč 
kilometrov prevozila z isti-
mi gumami, ki nama jih je 
podaril Semperit.« 

Kdaj je bilo najhuje? 
»Popolnoma sem odnehal • 

Francoskih Alpah. SiJal sem 
šest UT in sploh ne vem, kaj 
se je dogajalo. Hotel sem od-
stopiti.« 

Ste si med utrujajoče vož-
njo pomagali s kakšnimi po-
živili? 

»Ne, samo s čokolado, 
medom in alpekim mlekom, 
spanec pa sva preganjala ta-
ko, da sva odprla okno in ne-
kaj minut tiščala glave sko-
zenj.« 

Koliko sta vozila največ? 
»V Sofijo sva prišla pre 

pozno, tako da vsa zaradi te-
ga büa ob postanek in sjxa-
nje ter sva morala voziti šti-
ri dni in štiri noči nepretrgo-
ma, vse skupaj okoli 7 tisoč 
kilometrov!« 

V kateri državi so poOcazali 
najveqji interes za vaš ra ly? 

»Na Portugalskem. Toliko 
se jih je zbralo ob cestah, da 
smo se kar po njih ravnali 
in peljali v pravo smer. Naj-
več pa jih je bilo zbranih na 

najbolj nevamdh mestih, kjer 
so čakali, da se bo kdo po-
nesreča.« 

Ste veliko shujšali? 
»Kiarič šest kilogramov, 

jaz pa samo pol. Koža se ne 
more posušiti.« 

Karel je mnenja, da je i>r-
va udeležba podobna ekskur-
ziji. Učiš se zato, da bi na 
prihodnjem tekmovanju bolje 
uspel. Kako se je sploh tre-
ba pripraviti za tako napor-
no tekmovanje. Kako poiskar 
ti vse informacije in uvidiS, 
da v lastni režiji nima smis-
la nastopati. Računal je z 
večjo pvomočjo firme Citroen, 
ki naj ne bi rekla samo hva-
la, temveč še kaj primaknila. 

Tako je v glavnem vse fi-
nanciral Ferlež sam s pomoč-
jo Gorenja in Semperita. V 
nadvse naporni tekmi, ki je 
pravi avtomobüski cirkus, je 
uspel priti do konca ili med 
42. i)osadkami je osvojil 26. 
mesto! Odlično za pogoje, v 
kakršnih se je pojavil med 
do zob oboroženimi avtomo-

büskimi asi. Po prihodu do-
mov so mu citroenovci prire-
düi tiskovno konferenco, kjer 
so se g. Barbier in d r u ^ ve-
selili uspeha ter na vse stra-
ni obljubljam nadaljnjo po-
moč skromnemu Karlu. 

Sedaj pa se pomoči otepa-
jo, nekateri celo grozijo s so-
diščem. 2alostno! 

Karel ne ve, če bo letos 
tekmoval. 

»2elim tekmovati, samo če 
bi mi usi)elo z reklamami 
zbrati za nov avto. Verjetno 
pa ne bo nič. Ne vem, kako 
bom zlezel iz tega bankrota.« 

Nekdo jima je ob vmitAtf 
stisnil roko z besedami: »Vid-
va sta norca, vendar iskrene 
čestitke.« 

Kaj mislite o tem, da ste 
»norci?« 

»Saj smo res.« 
Saj so res. Sami si poma-

gajo do neke meje. Dokler 
zmorejo. Druge pomoči je 
mala Potem pa tista rK>rija 
po cestah Evrope, kjer med 
vožnjo celo spiš za volanom. 
Pa se zaletiš. Tudi Ferlež je 
taiko stoike! avto na rallyju 
po Evropi. Telo vsega tudi 
ne prenese. Napor, neurejena 
hrana, brez spanja, vse to na-
redi svoje. Pa kljub temu bi 
Karel Ferlež ia Velenija še na-
stopal. Samo nekdo mu mo-
ra pomagati pa ne tako kot 
Citroen, kajti to ni pomoč. 
To je izkoriščanje človeka in 
njegov^a uspeha za lastno 
reklamo. 

Med norci v avtomobilskem 
cirkusu se še mora pojaviti 
Karel Ferlež. To je nekaj, kar 
nKjra biti, kar Je v nJem. 

TONE VRABL 

Karel Ferlež 

Približno petdeset kilometrov pred Lisbono na Portugal-
skem sta Ferlež üi Klari« kot vsi ostali udeleženci raUyJa 
naletela na most, preko katerega vozijo tako vlaki kot tudi 
ostali uporabniki cest. »Vahmajster« ju je spustil čez most, 
spremljal pa ju je mož na kolesu, da se jima ne M kaj 
pripetilo. Zanimivo! 



8. MAREC 
NA PLANINI 

v minulem tednu smo 
praznovali mednarodni 
prazaiik 8. marec — dan 
žena. Po naših krajih so 
bile najrazličnejše prosla-
ve. 

Tudi na Planini so v po-
častitev tega praznika pri-
pravili proslavo učenci tu-
kajšnje osnovne šole. Vsi 
vemo, da je Planina še ze-
lo zaostala. V zadnjem ča-
su se zaostalost najbolj 
kaže v kulturnem življe-
nju. Tako je bilo tudi na 
ta dan. Čeprav me, krneč 
ke mame, ne razimiemo 
toliko šolskega dela, pa ' 
ima marsikatera med na-
mi le drobec smisla za to 
in ono stvar . . . 

D. P. Planina pri Sevnici 
Odgovor: Nadaljevanja 

nisem objavil, ker je pis-
mo kritično do učiteljev 
ni pa podpisano. 

DRAGI! 
Težko mi je, da se po-

slavljam na tak način. To-
da moram! Nekaj mi pri-
govarja. 

Leto je že minilo, odkar 
se vleče najina ljubezen, 
če to sploh je, toda zdi 
se mi, da se je vse začelo 
šele včeraj, še predno se 
je razvila med nama tr-
dnejša vez, sem te dobro 
poznala. Vedela sem, da 
imaš dekle, ki pa ji nisi 
zvest in da menjuješ de-
kleta kot obleko. Toda 
takrat sem bila preveč 
željna tvojih objemov, po-
ljubov, avanture, da bi ti 
zmogla reči: ne! Mislila 
sem, da me boš ix> mese-
cu dni zavrgel, kot si že 
mnoge druge pred mano. 
Toda ne! Konca ni bilo; 
pa tudi želela si ga nisem. 
Ko si bil z mano, si meni 
šepetal nežne besede in 
mi obljubljal zvestobo; ko 
si bil z njo, pa si n je j 
razvnemal srce. Morda si 

me imel nekoUko rad, to-
da ne kot dekle, ampak 
l^ot pimčko, s katero se 
lahko vsakdo poigra. In 
kaj sem imela od tega 
leta? Priznam, mnogo le-
pih trenutkov in to je tu-
di vse. Prave ljubezni ni 
bilo in je tudi nikoli ne 
bi bilo. 

Potegnila bom črto čez 
vse,in te skušala pozabi-
ti. To pa ne bo lahko,saj 
veš, da ljubezen pri šest-
najstih ni kar tako. Ostal 
mi bo le grenak priokus 
l jubezni . . . 

Lunčica 

BILO JE LEPO 
LepK) vas pozdravljam 

in se vain iskreno zahva-
ljujem, da ste nas pope-
ljali na izlet v Portorož, 
pa tudi v Postojnsko ja-
mo. Bilo mi je zelo lepo 
Saj si sploh nisem mogla 
misliti, da se bomo kdaj 
res popeljali na morje. 
Vsem lepa hvala. 
ANICA ZEKAR, Loka pri 

Zusmu 

ŠE: SPREVODNIK 
IN POTNIKI 

v članku Sprevodnik in 
potniki, objavljen v NT 
dne 29 . 3. 1973, je nastala 
neljuba napaka. Dogodek 
je bil dne 20. 3. 1973 ob 
8.30 uri in ne ob 9.30, kot 
je bilo pomotoma objav-
ljeno. 

Dopisnik prosi, da napa-
ki oprostite! 

P. C. Ost rožno 

PREDLOGI 
v zvezi z nagradno an-

keto vam kot stalen bra-
lec NT pišem, da sem z 
vašimi novicami zelo za-
dovoljen. Posebno me za-
nimajo stare zgodovinske 
zgodbe, kar mi je kot poz-
navalcu naših štajerskih 
krajev nadvse ljubo. Tu-
di roman Bele tulpike rad 

berem. Priporočam vam, 
da v prihodnje objavljate 
še več lokalnih novic, o 
zdravilnih rastlinah in go-
bah, a čimmanj o doma-
čih političnih in tujih do-
godkih. Uredništvu pripo-
ročam, da objavlja še več 
zgodb o dogajanju med 
okupacijo na Kozjanskem. 
Tudi sam sem v tistih ča-
sih služboval na Kozjan-
skem, Veterniku, Lesič-
nem in Planini, pa vem, 
kako je bilo. Na razpola-
go sem vam. v objavi 
zgodbe o Modrasovem na-
padu je bilo napačno na-
pisano, da je bil padli ci-
vilist Hočevar. Bil je iz-
seljenec iz Tirolske. Ce 
vas še kaj zanima, se la-
hko oglasite. 

JANKO PROSENC, 
Mariborska. Celje 

SRCE 
JE ŽALOSTNO 

Večkrat obiščem ženo, 
ki je že dolgo bolna na 
hrbtenici in ne more op-
ravljati dela. Bolezen jo 
je potrla in marsikdaj se 
ji prikaže na licu solza. 
Zadnjikrat pa mi je poto-
žila še hujše stvari. Ko je 
morala zopet obiskati 
zdravnico S. š., ta ni ime-
la pravega odnosa do nje. 
Bolnica ji je izročila Iz-
vid od ortopeda. Imela je 
še nekaj izvidov, ki jih je 
že prvič pokazala, ker pa 
jih sedaj ni imela s se-
boj (mislila je, da ni tre-
ba, ker jih je zdravnica 
že videla in vpisala), ji nI 
bilo po volji. Nad ubogo 
bolnico se je začela grdo 
kregati, ko pa so ji stopile 
solze v oči, se je norčeva-
la: »Kaj se jočete? Vi se 
sami sebi smilite!« Vse to 
mi je pripovedovala s tež-
kim srcem in solzami v 
očeh. Bolnica jo je žalost-
no poslušala, njeno kriča-
nje pa so slišali vsi paci-
enti v čakalnici. Kakšno 
mnenje so si ustvarili o 
tej zdravnici? Podobni pri-
meri so se pri tej zdrav-
nici dogajali že večkrat. 
Ali naj po vsem tem imajo 
bolniki zaupanje v takega 
zdravnika? Mislim, da ne. 
Zahvaliti pa se moramo 

tistim zdravnikom, ki ču-
tijo z bolnikom. In še to. 
E>ogajaIo se je v celjski 
bolnišnici. Žalostno, ali 
ne? 

MARTA GOLE2, 
Proseniško 

O IZLETU 
Čeprav samo s skrom-

nim šopkom pomladnega 
cvetja, se prisrčno zahva-
ljujem vsem, ki ste nam 
omogočili izlet. Posebna 
zahvala našim vrlim fan-
tom, ki so nas tako vese-
lo spremljali do morja m 
nazaj. 

MARIJA KLAMPFER, 
Žalec 

KDO IMA 
PROSTOR? 

Najprisrčnejša vam hva-
la, tovariš urednik, da ste 
našli vsaj mali prostorček 
in ste objavili, kakor pra-
vite, moje grozilno pismo. 
Ako bi se to dogodilo ne 
ki uradni osebi, kakor se 
je meni, bi bilo za objavo 
članka prostora tudi do 
polovico lista v tedniku, 
tako pa delavec in upo-
kojenec v vašem tedniku 
nima prostora. 

VAJDIC MARIJA 
ODGOVOR: Tovarišica 

Marija, to pa najbi-ž ne bo 
držalo. Ce ste naša redna 
bralka, potem ste lahko 
videli, komu damo v NT 
največ prostora. 

KAKO SI NAJ 
POMAGAM? 

že tri leta imam s so-
sedom velike težave. Iz 
straniščne jame in iz gnoj-
nice je speljal kanal, tako 
da ta nesnaga teče pod 
mojim kuhinjskim oknom. 
Ker je to hudo smrdelo, 
posebno poleti, sem ga 
večkrat opozoril, toda vse 
zaman. 

Bil sem nekajkrat v Ce-
lju na občini pri sanitar-
nem inšpektorju in zahte-
val komisijo. Toda tudi tu-
kaj je ostalo samo pri ob-
ljubah. Večkrat sem jih 
tudi na krajevnem uradu 
v Strmcu prosil, naj pride-
jo pogledat, toda naletel 
sem na gluha ušesa. Pro 

Rim, da mi odgovorni lju-
dje odgovorijo, če sem kot 
upokojenec enakovreden 
drugim. Ne zahtevam nič 
drugega kot to, da sosed 
spelje gnojnico drugam, 
da se ne bo širil smrad 
pod mojim oknom. 

Upam, da bodo to čitali 
tudi odgovorni ljudje iz 
občine in da bodo ukrepa 
li po zakonu. 

BELAK RUDOLF, upok. 
Strmec 8 pri Celju 

PRIJETNO 
ZA KMEČKE 

ŽENE 
Za 8. marec nas je pre-

senetil Novi tednik 22. 3. 
1973 in nas popeljal na 
morje ter v Postojnsko ja-
mo. To je bilo veUko pre-
senečenje za nas kmečke 
žene. To je najlepši dogo-
dek v mojem življenju. 
Pri prvem srečanju v Ce-
lju, preden smo se odpe-
ljali, nas je tovariš sezna 
nil, kdo nas bo vse spre-
mljal m kam nas popelje-
jo. Vožnja in kosilo, vse 
je potekalo v prijetnem 
kramljanju, veselju in pe-
tju. Prehitro je minilo. 

Žene imajo za taka sre-
čanja zelo malo priložno-
sti in zato zasluži Novi te-
dnik vso pohvalo. In vod-
stvo, ki nas je spremljalo, 
prav tako. Akcija je v že-
nah zbudila zavest, da se 
jih je po toliko letih ie 
nekdo spomnil in jim 
omogočil praznovanje in 
izlet. 

Nadvse prijetno prežive-
te urice bodo vsem udele-
ženkam ostale še dolgo v 
spominu. 

še enkrat Novemu ted-
niku in delavnim organi-
zacijam, ki so izlet pod-
prle, lepa hvala. Tudi Dra-
gu Medvedu, Antonu Vrab-
lu, Valterju Lebnu m Ju-
retu Krašovcu za prijetno 
spremstvo in razvedrilo. 

KOROŠEC TEREZIJA, 
Frankolovo 

NA OBISK 
K STARI MAMI 
Sem vaš naročnik in po 

pravici povem, da komaj 

čakam sobote, ko mi pig. 
monoša prinese časopis. 
Prečitam vsak članek. Ze-
lo mi je všeč članek pod 
naslovom Njihovo življe-
nje je materinstvo. Zelo 
vam bi bil hvaležen, če bi 
mi kdo izpolnil željo. 
Irnam staro mamo, ki je 
stara 87 let in je tudi 
mnogo prestala. Ze v pr-
vi svetovni vojni je osta-
la na kmetiji sama z maj-
hnimi otroki. Mož je šel v 
vojsko. V drugi svetovni 
vojni ji je padel sin. 

Pomagala je tudi parti-
zanom na vsakem koraku 
s hrano in pač z vsem, kar 
Je zmogla. Koliko strahu 
je pretrpela! Nemci so jo 
hoteli izseliti v taborišče. 
Danes pa pravi, da se še 
kar dobro počuti. Zelo bi 
bila vesela vašega obiska. 
Nahaja se pri hčerki, vdo-
va je že 16 let in je zelo 
vesela, če jo kdo obišče. 

Za izpolnjeno željo se 
vam že vnaprej zahvalju-
jem in vas tovariško poz-
dravljam. Njen naslov: 
Ana Deželak, Velike Gra-
hovše 5, Vrh nad Laškim. 

IVAN PUSMAN, 
8 München 40 

Langensalzastr. 10 

ODGOVOR: Ce se bo le 
dalo, jo bomo obiskali. Vi 
se pa še oglasite. 

NAJ GREMO 
BERAČIT? 

Kot dolgoletna naročni-
ca vašega lista Novi ted-
nik sporočam, da mi list 

jprenehate pošiljati. Edini 
list mi je še bil v hiši, pa 
sem tudi tega prLmorana 
odpovedati zaradi pomanj-
kanja finančnih sredstev. 
Težko mi je, da smo tako 
daleč zabredli, a ne po 
naši krivdi — po krivdi 
tistih, ki so nam odvzeli 
zemljišče, ki nas je pre-
življalo 4 člane družine 
preko 40 let. Moram reči, 
da je krivda tistih, ki so 
na višjih vodilnih mestih, 
ki živijo • v izobilju in do-
broti in ne vedo, kaj bi 
še počeli, za siromake pa 
ne vedo, da jim po zako-
nu pripada tudi nekaj pri-
mernega življenja, katere-

Minulo je že preko 53 let, ko smo se maloštevilni, 
domovini zvesti možje zbrali okrog generala Maistra 
in Pranja Malgaja, potem ko smo se živi, sestradani In 
raztrgani ter utrujeni vrnili z raznih front prve svetovne 
vojne domov. Zopet smo prijeli za orožje in tokrat z 
navdušenjem hiteli na severno mejo Slovenije, da to 
mejo ob sklenitvi mirovne pogodbe zagotovimo. 

Naj danes pohitijo naše misli nazaj, v pozno jesen 
leta 1918. Spomnimo se, kakšne so bile takrat pri nas 
razmere po razsulu Avstroogrske monarhije v naši ožji 
domovini. 

V Celju je bdi že v začetku novembra 1918 organizi-
ran Narodni svet, ki je takoj izdal poziv na domov 
prihajajoče vojake, naj bodo na razpolago Narodnemu 
svetu. 

Maloštevilni so bili, ki so se odzvali pozivu in pri-
segli pred narodnim svetom. Poveljstvo nad vojaštvc«n 
v Celju je prevzel pokojni nadporočnik Ivan Sancin. 

Narodni svet v O l j u je imel velike težave: z italijan-
ske fronte se je valila po železnici, z vozovi in peš, 
ogromna armada proti severu na Madžarsko. Na naši 
severni meji je rabil Maribor nujno pomoč proti Nem-
cem in klicala je Slovenska Koroška. 

3. novembra so bili že povsod po Celju nalepljeni 
razglasi s sledečo vsebino: »Vojaki! Slovenci! prišel je 
čas, prosti smo, na svoji zemlji svoji gospodarji! Toda 
domovina vas še rabi. Vrnite se nemudoma v vojašnice! 
Slovenski oficirji so prevzeli poveljstvo in posel. Kliče 
vas nova domovina, da se ohrani narodov imetek, da 
se vzdrži red in mir ter se odvrne zunanja nevarnost! 
Sveta dolžnost vsakega Slovenca je, da sodeluje v 
obrambi in pripomore po svoji moči k lepši bodočnosti. 
Le kratek čas vas še rabi domovina.« 

Razglas sta podpisala Ivan Sancin in predsednik 
Narodnega sveta v Celju. 

V takratni »žemalni« v vojašnici, tam, kjer je danes 
sedež raznih gospodarskih in družbenih organizacij v 
sedanji Gregorčičevi ulici, je zbral prostovoljce oficir-
ski namestnik Avgust Dolinšek. Dohnšek je prostovolj-
ce popisoval, jim dal novo vojaško obleko in celotno 
vojaško opremo. Med prvimi prostovoljci je bilo celjsko 
dijaštvo. 

Naša prva naloga je bila zustaviti iz smeri Ljubljane 
in južne fronte najavljene kolone tujega vojaštva, ga 
razorožiti, mu odvzeti vozila, konje in vse drugo blago. 
V tem času je prešlo slovensko ozemlje blizu 500.000 
vojakov in to brez zlih posledic. Naše delo tu ni bilo 
lahko, vendar smo v tistih dneh obvladali položaj. 

Dne 6. novembra je slavilo C^elje svoj Narodni dan. 
Bila je to veličastna manifestacija, okrog 20.000 ljudi za 
ustanavljajoče se jugoslovansko državo. Isti dan je bilo 
sklenjeno, da je treba nemudoma odposlati na Koroško 
dobro oboroženo četo za obrambo slovenskih rojakov 
in za osvoboditev Slovenske Koroške. Poziv za odhod 
na Koroško je izdal garnizijski poveljnik Ivan Sancin. 

Prvi se je javil v to četo nekdanji celjski dijak, nad-
poročnik Fran jo Malgaj, doma iz Hruševca pri Šent-
jurju, ki je tudi prevzel poveljstvo nad četo. 

Priglasilo se je še 30 vojalcov, večinoma Šentjurča-
nov, pridružilo 10 Teharčanov z dvema strojnicama in 
nekaj celjskih dijakov. 

Zvečer 6. novembra se j« Malgajeva četa med vihar-
nim vzklikanjem Celjanov odpeljala s savinjskim vla-
kom proti Dravogradu, ki smo ga že ob eni uri zjutraj 
zasedli. Malgaj ni deloval na Koroškem le kot izkušen 
oficir, marveč kot organiziator in diplomat. Malgajeva 
četa se je v prihodnjih dneh pomnožila še z nekaterimi 
domačini in narasla na okroglo 300 mož. V kratkem 
času je Malgaj s svojimi možmi osvobodil vzhodno 
Koroško in Velikovec. 

Medtem je poveljnik štajerskega obmejnega povelj-

stva general Rudolf Maister obvladal vojaške razmere 
v Mariboru in v pokrajini južno od raztočja Drave in 
Mure, vštevši Radgono. General Maister je zaprosil za 
pomoč tudi Celjane, na katere je bil navezan še iz časa, 
ko je pred svetovno vojno kot stotnik 26. domobran-
skega pešpolka služil v Celju. Rudolfa Maistra-Vojanova 
so poznali predvsem celjski dijaki, s katerimi se je 
sestajal v tajnem shajališču v Zvezni tiskarni v današ-
nji Kocbekovi ulici. 

V Celju so se hitro zbrali prostovoljci, med njimi 
številni celjski dijaki. Za pomoč generalu Maistru, ki je 
štela 200 mož z 10 oficirji in 2 strojnicama, so razde-
ljeni v dve česti odšli pod poveljstvom n a d p o r o č n i k a 
Viktorja Rodeta, poznejšega ravnatelja meščanske šole 
v Mariboru. 

1. novembra avečer je pripeljal z italijanske fronte 
ostanek 87. celjskega pešpolka. Poročnik šestan je pri-
šel s 120 možmi v Celje in se pridružil celjskim prosto-
voljcem. Ob navdušenju številnih celjskih Slovencev 
se je četa v dveh premogarskih vagonih odpeljala proti 
Mariboru, kamor je prispela šele ob 2. uri zjutraj. 
Kljub pozni uri je pričakoval celjske prostovoljca 
general Maister, ki je v svojem prisrčnem, kratkem 
pozdravnem govoru dejal: 

»Sedaj, ko imam Celjane tudi v Mariboru, se n« 
bojim ničesar več!« 

Naši vojaki so se z vso vnemo pripravljali. Ze 22. 
novembra je celjsko vojaško poveljstvo poslalo v Mari-
bor še 3(X) dobro opremljenih vojakov in močan oddelek 
strojnic pod poveljstvom nadporočnika Pavlina, ki j® 
pozneje padel na koroški fronti. 

Mariborski Nemci in nemškutarji so po navod i l ih 
iz Gradca organizirali v Mariboru zoper nas n e m š k o 
meščansko gardo, ki je nosila na vojaških čep icah 
belo-zelene kokarde. Mi smo imeli na čepicah s lovenske 
kokarde, dijaki pa so imeli na rokavih suknje p r i š i t e 
slovenske trakove. Bili p>a smo vsi oblečeni v uniform« 
nekdanje avstrijske armade. 

Naše nasprotnike smo na kratko imenovali »zelen® 
gardo«. 

' Nadaljevanje prihodnji^^ 



ga so si zaslužili preko svo-
jih žuljavih rok. Ne čuti-
jo bede in pomanjkanja 
naše družine, ampak so 
vsi poveczani drug z dru-
gim kot veriga, tako da že 
dalj časa ni rešitve za nas. 
Ali takšni sploh hočejo ve-
deti, da živimo v sociali-
stični državi? Na tak na-
čin kmetijstvo imičujejo, 
ne pa dvigajo. 

Eadi smo čitali vaš list, 
sjanimale so nas novice iz 
naše ožje domovine, pred-
vsem iz celjske okolice. 
Tako sem tudi čitala čla-
nek v vašem listu z dne 
28. 11. 1972 in 7. 12. 1972, 
ki jih je podal vaš novinar 
o izgradnji nove opekarne 
v Ljubečni. Lepo opisuje, 
da je moderno zgrajena, 
da ima na zalogi neizčrp-
ne in kvalitetne zaloge su-
rovin in da nima tekmeca 
daleč naokoli. Dalje piše, 
kako visoke dohodke pred-
videvajo. Opisuje tudi, ka-
ko so si opekarno ogleda-
li številni gostje in pred-
stavniki množičnih o i ^ -
nizaoij. Vprašujem vas, 
kaj pa take zadeve, ali to 
ni za novinarje, da nam 
je opekama Ljubečna s 
I>omočjo občine Celje ko-
nec meseca novembra 1971 
prišla s stroji na poseja-

no zemljišče, nam imičila 
pšenico in deteljo in zače-
la z izkopavanjem gline, 
čeprav je še ne potrebuje-
jo. Prosila sem na občini 
Celje za komisijo, da bi 
si zadevo ogledali na Mcu 
mesta in se o tem prepri-
čali, namreč, da to delajo 
iz nagajivosti in da se nam 
godi krivica. Vendar vse 
ZBiman. Opekama nam je 
nudila za odvzeto zemlji-
šče, to so njive in del 
travnika v izmeri 1 ha 
59 a, katero je bilo na vi-
sokih tleh, na lepi sončni 
legi, na ravnini blizu do-
ma in bogato pognojeno, 
dmgo, zamočvirjeno zem-
ljišče, ki je last direktorja 
opekarne tovariša Sodina, 
pa se ne da uporabiti za 
hjive. V denarju so nam 
ponudili okoli 9 starih mi-
lijonov. S tem se nisem 
mogla strinjati, kajti osta-
ne nam le še del travnika, 
hiša in poslopje, ki kliče 
popravila. Dmge, enako-
vredne zemlje si za ta de-
bar ne morem kupiti, prav 
^ ^ o s tem denarjem ne 

morem dolgo preživljati 4-
člansko družino, plačevati 
kmetijsko zavarovanje, za-
varovanje protd požaru, 
zdraivljenje in popravila 
poslopja in hiše in si vsaj 
primemo urediti stanova-
nje. 

Ko smo o tem razprav-
ljali na celjski občini, sem 
prosila, da me še za nekaj 
let puste na tem posestvu, 
ker je družina v najbolj 
kritičnem položaju. Mati, 
ki je sedaj v 84. letu sta-
rosti je bohia, brat je in-
valid in imata izgovorjeni 
preiižitek, dalje lastnica, 
stara 48 let s sinom, ki je 
star 9 let in hodi še v 
šolo. Povedala sem, kar je 
tudi jasno, da bo čez ne-
ka j let družinsko stanje 
drugačno, a vse zaman. 
Vsi verjamejo le tovarišu 
Sodinu, direktorju opekar-
ne. Nihče ni hotel slišati 
ali videti, da imajo na dru-
gi strani v bliižini že na-
kopano glino, ki je Sodi-
nova last in ki jo že dolgo 
prerašča plevel. Dalje ima-
jo za izkop še posestvo, ki 
so ga kupili od Antona Ko-
štomaja že eno leto prej, 
predno so nas raaslastili, 
čeprav jaz razlastitve ni-
sem sprejela. To posestvo 
še sedaj nudijo Koštomaju 

v najem ali delavcem, ki 
so zaposleni v opekami. 
Ce to računamo, imajo za-
loge surovine za preko de-
set let, poleg tega pa jo še 
z avtomobili dovažajo iz 
Začreta. Nihče ni hotel te-
ga presoditi po mimi poti 
in razumeti, da bo s tem 
ostala 4-članska družina 
nepreskrbljena. Zadeva je 
bila predana sodišču, ki 
pa je še do sedaj ni reši-
lo. Tudi sodišče smatra za-
devo za nas neresno. Vi-
dim, da so vsi povezani, 
a besed siromaifca, ki išče 
pravico, nočejo nikjer sli-
šati. Odprla se mnešteto 
vrat na občini, pritoževala 
sem se v Ljubljani, na so-
dišču, na centm za social-
no delo, pri vaših novinar-
jih, pa nihče ne čuti, da 
mi sedaj živimo v pomanj-
kanju — neprimernem sta-
novanju, s posojili pri 
znancih. Ali je to odnos 
in solidarnost družbe do 
sočloveka? Poglejmo res-
nici v oči. Nihče se nd 
spomnil na ogroženo dru-
žino ob otvoritvi nove ope-

karne, ko je pel pevski 
2>boir, godba je bila, zaku-
ska v hotelu in še in še. 
Ali to ne stane nič? Ko p>a 
je prišel ponovno cenilec 
pogledat zemljišče in 
ocenil na nekaj več, nam 
je tovariš Sodin, direktor 
opekarne, poslal potem 
svojega odvetnika iz Celja, 
ki je zavrnil obravnavo, 
češ da je prva cenitev do-
volj primerna. Ravno tako 
so mi zavmiM tožbo za 
I)Osevke in mi naložili 
stroške, ki so jih izterjali 
z rubežem. Na obravnavi 
md je odvetnik opekame, 
tovariš Maruša, oporekal, 
češ, saj še lahko delam. 
Sama sem se zavedala, da 
še tudi moram delati, ven-
dar sem pri svojem zdrav-
ju uvidela, da za opekar-
niška dela nisem več zmo-
žna. Zato sem si iskala 
lažje zap)Oslitve, pa mi je 
zdravnik po preiskavah 
napisal taJ^no spričevalo, 
da mi je sekretar dejal, da 
sem že na po4 invalid, da 
me ne sme sprejeti. Tako 
šati. Odprla sem nešteto 
delom, a povsod zaman. 
Ostala sem brez zaslužka, 
brez zemlje, torej nepre-
skrbljena s svojo družino. 
Zato me neštetokrat kdo 
vpraša, kako in s čim se 

preživljamo. Najeti sem si 
morala pri drugih ljudeh 
nekaj zemlje, kar pa Je 
büo za preživljanje pre-
malo. Sedaj naj prodam še 
inventar, potem pxa lahko 
gremo po svetu. 

Torej, v prvi vrsti bi 
vpirašala tovariša Sodina 
kot soseda, ki mi je prvi 
rekel, da ga ne briga, če 
mi počepamo — čemu se 
on bori za tako raizkošno 
življenje. Kot upokojenec 
je še lahko v službi — di-
rektor še lahko ima zem-
ljo, seveda lepo urejen 
dom, avto, a za vzdrževa-
ti ima samo ženo. Kako 
dolgo bi se on preživljal 
sam in še tri člane z vso-
to, ki mi jo nudi kot pra-
vično odškodnino? Dalje 
bi vprašala vse tiste, ki 
ravno tako trdijo in ga za. 
govarjajo, kako dolgo bi 
se oskrbovali za takšno 
vsoto? Vem, da bi marsi-
kdo obupal in se zazibal 
na kakšni veji, toda jatz 
moram prenašati to gorje, 
ker se zavedam, da imam 
še bolno mater in sina, ki 

Je komaj zač^ hoditi T 
Solo. Takšen direktor naj 
vpraša druga podjetja, ka-
ko pravično in pravočasno 
poravnajo svoje račune pri 
odvaetju zemljišč, ne pa 
tako, da nas rabijo za 
stroške plačila in da še 
sedaj ne končamo, še ča-
kajo, da bi nam povzro-
čili še več stroškov, bede 
in gorja. Cemu p>a oni zah-
tevajo za prodano opeko 
denar vnaprej? 

Vprašajmo se, če Je tako 
dejanje sploh človeško in 
kakšno zadovoljstvo bo 
vladalo med ljudmi, če se 
bo z družinami tako su-
rovo ravnalo kot pri nas. 
Nič ne bi oporekali, če bi 
bih pijanci, ali da bi za-
nemarjali delo. Lahko re-
čem, da smo bili vedno de-
lavni in pošteni državlja-
ni. Želimo, da se za od-
vzeto zemljišče primemo 
oskrbimo do smrti, nikar 
se nas p>a ne sme spra-
vtiti T siromaštvo. 

15. februarja ste ponov-
no poročali o sodidamosti 
in kako občina vsakomur 
pomaga. Vprašujem, kaj 
ve naš sosed, direktor ope-
kame, o solidamostl in 
kako se sedaj občina za-
nima za našo rešitev glede 
odškodnine. Do nas je soli-
damost že zdavnaj izumr-
la. Ne zahtevam pa od njih 
solidarnosti, če so nam ta-
ki nasprotniki, pač pa pra-
vično odškodnino za od-
vzeto zemljišče, tako da se 
bomo primemo preživeli, 
ne želim p>a, da bi morala 
iskati občinsko pomoč aU 
podporo. Vas pa prosim, 
da pišete vnaprej bolj res-
nične članke v časopise, 
da bodo ljudje imedi več 
zaupanja v vas. 

Terezija Jesenek, 
Ljubečna 28, škof ja vas 

ODMEV 
NA PREDRAGO 
Ankica Rožaničeva je 

pomanjkljivo informirala 
javnost s tem, ko je na-
vedla le ceno storitev m 
razčlenila storitev površ-
no. Ankica Rožaničeva 
ima zelo dolge lase (okrog 
40-50 cm) in klasično dvig-
njeno pričesko. S takimi 
lasmi je veliko več de^a 
kot s kratkimi, zato ima-
mo na ceniku dvojne ce-
ne — za dolge in kratke 
lase. Cenik je potrdil ar/u-
litik za cene pri skupščini 
občine Celje 6. 11. 1972, 
torej ni umestno namigo-
vanje na morebiten dvig 
cen ob 8. marcu. Tovariši-
ca tudi tega ni navedla, 
da je sama želela dvojno 
subrino in dvojni eho-
ton, kar Je običajno pri 
dolgih laseh. Poleg dolgo-
trajnega sušenja las, raz-
česavanja in česanja (dve 
lui dela), pa je za obstoj-
nost take pričeske potreb-
na tudi večja količina la-
ka, kar Ankica Rožaničeva 
prav gotovo ve. 
Mihca Lorbek, frizerski 
mojster 
Marija Rožič, frizerska po-
močnica 

KAKO BO 
S SUKAMI? 

Kar na začetiku moram 
lepo pozdraviti vse tiste, 
ki ste nas tako lepo s hu-
morjem in zadovoljno 
spremljali 22. marca v Por-
torož. V zadnjem NT pa 
ste tako lepo opisali naš 
izilet, da lahko možje či-
tajo, kako smo se imedi. 

Ne gre in ne gre mi pač 
v glavo, da smo si kmeč-
ke žene za enega starega 
tisočaka ogledale jamo v 
Postojni in prelepe kraje 
ob morju. Po vrhu pa še 
pile pelinkovec in imele 
dlobro kosilo. Zares ste 
veliko žrtvovali za nas. 
Tisočkrat hvala uredništ-
m . 

Nikxlar si nisem misU-
la, da se bom Jas kdaj vi-
dela T časopisu, kot se vi-
dim T tej zadnji številM 
NT in to kar dfvakrat. Pač 
pa se v skupinski sliki ne 
vidim dobro. Na drugi i^-
kl, tam v vinogradu, se pa 
kar dobro vidim. V vino-
gradu na Seči nam ni in nd 
šlo v glavo, kako to, da 
so z reajo tako pozni, ker 
je na bresikvah in mareli-
caih že pwava pomlad. 

Prosim vas, če bi še lah-
ko dobila kakšno sliko (pa 
ne zastonj, to pa ne), ori-
ginal. P r i č a m vam 2aiam-
ko in vas lepo prosim, če 
ml sporočite, če lahko dx>-
bim še dive sliki in skupin-
sko iz Portoroža, pa če se 
morda še kje vidim. Pro-
sim lepo, odpišite mi, öe 
Jib laibko pridem iskat na 
uredništvo — in pa fedaj? 

Torej ob koncu Se naj 
priponandm: öe bo dobra 
letina, da j^lane in toče ne 
bo, vas bosn pa, novembra 
na Martinovo nedeljo pova-
bila vse: Valterja, Draga, 
Toneta — no, pač vas 
»dedce«, ki site bfli v pr-
vem aivtoibusu. In seveda 
šeDominiko in Jožeta. In 
takrat bomo pa mošt v 
vino prekrstili, spekla bom 
še koruzni kruh v krušni 
peči in ga bomo z moštom 
in vinom zaMvali ter ko-
stanj pekli. Torej drži? 
Oh, da bi le slane in toče 
ne bilo! Jaz bom besedo 
držala — mož Antom bo 
imel pa takrat bel »fir-
toh«. No, če bomo živi in 
zdravi. 

Vsem lep podraiv, 
MARIJA SVETKO, 

Polzela 
ODGOVOR: Za slike se 

bomo takole dogovorili: 
katera žeU lep spomin na 
i ^ t , naj pošlje 5 ttinar-
jev-novih in znamko, mi 
pa bomo potem vtaki po-
slali vsaj dve fotografiji. 

O tistem povabilu na 
Martinovo pa takole — 
prišli bodo vsi naši dedci z 
izleta, pa Dominika seveda 
prav tako. Ja, no, če se 
se boste še na urednika 
sparari ii. iVIarija, pa bom 
tudi prišel na tisti ta pravi 
kruh iz domače i )eč i . . . 

NI SONCA 
Imam majhno težavo. 

Jaz in stranka stanujeva v 
stanovanju v Roški ulici v 
C^elju. Stranka je napravila 
tu drvarnico brez dovodje-

Eno je napranril m ob 
mojem domu. Drvarnica 
mi zakriva stanovanje, ta-
ko da mi sonce ne pride 
do okna. Ob dežju in sne-
gu prodira T stanovanje 
vdaga. Prosim, če mi lahko 
kdo pomaga. 

M. J., Roöka 7. CeJöe 
ODGOVOR: Pogovorite 

se s stranko. Morda pa 
vam bodo kaj povedali tu-
di na Stanovanjskem poki-
jetju. 

NEPOZABEN 
IZLET 

Prvo naj povem, da ml 
Je vaš časopis zelo všeč. 
Vaša naročnica sem že 
šestnajst let. Ne morem si 
predstavljati, kako bi 
zmogla brez časopisa, saj 
je to moja edina sprosti-
tev, čeprav imam zelo ma-
lo časa aa branje. Zvečer 
ko drugi že počivajo, se 
spravim k časopisu. Ko-
maj sem pričakovala četr-
tka, ker sem bila tudi Jaz 
med tistimi srečnimi izlet-
nicami. Veliko besed je 
bilo izgovorjenih, ali bo-
mo še učakale kaj podob-
nega. 

Zelo soglašam z vašim 
predlogom, da bi se še 
kdo spomnil na nas. Pred-
vsem mislim na podjetja, 
kjer so zaposleni možje. 
Moram povedati, da moj 
mož že 14 let dela in še 
nikoli nisem bila na izle-
tu. Možje se seveda kam 
odpeljejo, a žen ne sme-
jo vzeti zraven. In takrat 
moramo me doma vse po-
storiti. Ce pa me odidemo 
zdoma samo za en dan, 
pa možje že malo godmja-
jo še to morarh priznati, 
da je še mene zabolelo 
pri srcu, ko sem čitala se-
stavek Pismo je prišlo 
prepozno in Zamudila 
sem. Kako žalostno Je res 
moralo biti za vse tiste, 
ki niso bile deležne tega 
izleta. 

Prav vsem v uredništvu 
lep pozdrav, vaša nadvse 
hvaležna sopotnica v 
drugem avtobusu. In pro-
sim, da ne zamerite mo-
ji pisavi, saj vam je zna-
no, da sem le kmečka že-
na, ne pa pisateljica. Pa 
brez zamere. 

Odgovor: Ni potrebno, 
da ste pisateljica. Važno 
je, da je vaše pisanje Is-
kreno. 

Pomlad je, čas torej, ko vsak i veseljem zapusti svoje domovanje, pisarno, to-
varno, skratka, prostore, kjer živi in kjer dela ter ĝ re v naravo, da se končno po 
dolgem času nadiha svežosti spomladanskega dne. Ta gre v park, oni v bližnji gozd, 
vsak po svoje. 
V Slovenskih Konjicah imajo zelo prijeten park, tik pod Konjiško goro se skriva in 
tudi jezerca so v njem. Vse je tako zelo lepo in prav, da se skoraj ne bi dalo nič 
pregovarjati, tudi če bi hotel. In vendar ni tako. Konjiški park ni ničkaj lepo ure-
jen. Tako je bilo predlani, tako lani in tako tudi letos: zgodovina se ponavlja. In 
vendar je škoda, da je tako prijeten kotiček zanemarjen, da po jezercih plava listje, 
da je okolje neurejeno, da j e . . . Teh »da j e . . . « bi se še našlo, je pa seveda ve-
lika škoda. Ce je že narava toliko prijazna do Konjičanov, da jim zvesto snuje pri-
jetnost, ne bi bilo napak, če bi bili do nje dobri tudi oni in uredili, 4{ar se urediti 
da. Vsaj postopoma, kajti preureditvena dela verjetno ne bodo poceni. 

MILENKO S. 

MOJA LJUBEZENSKA 
ZGODBA 

Kot mnogo mladih fantov in deklet, sem se tudi jaz 
odločila, da vam bom opisala svojo prvo ljubezen. 

Kot nebogljen šestnajstletni otrok sem se tako rekoč 
na prvi pogled zaljubila v štiri leta starejšega fanta. 
V začetku sva bila mnogokrat skupaj, blizu stanujeva 
in tako sem bila jaz najsrečnejše bitje. Toda nisva bila 
oba istih misli. On, ki sem ga jaz tako ljubila in ki ga 
imam danes še rajši, se je norčeval. V začetku me je 
večkrat povabil v kino ali na krajši izlet, toda jaz sem 
morala zaradi strogih in starokopitnih staršev biti 
doma. Ni mi verjel, tako se je v meni začelo vse 
podirati. Le enkrat mi je uspelo, da sem za hip zbe-
žala od doma in kot majhen ptiček hitela v njegov 
objem. To je bilo moje zadnje srečanje z njim, od 
takrat naprej se me izogiba, jaz si pa še vedno, čeprav 
je od tega minilo že leto. želim samo njega, katerega 
tako zelo ljubim. 

On ima sedaj drugo dekle, jaz z njim lahko živim 
le z mislimi in v sanjah. Tudi sama sem med tem 
časom že imela fanta — drugega. Iskala sem utehe. 
Brez pravega vzroka sva se kmalu razšla, kajti nisem 
mu mogla dajati svoje otroške ljubezni. 

Moje srce bije za prvo ljubezen, ljubezen nepozab-
nih trenutkov, pa čeprav je je bilo tako malo. 

Sedaj sem čisto sama. Zapiram se vase, na mojem 
obrazu je le malokdaj viden nasmeh. Ob knjigah str-
mim v daljave, da bi morda zagledala njega. 

Moje oči so vedno solzne zaradi neumne ljubezni, 
ki je najbrž nikoli ne bom pozabila. Obenem pa se tudi 
sprašujem, ali bom kdaj našla fanta, ob katerem bom 
lahko pozabila njega, po katerem moje majhno srce 
tako hrepeni, 

Anita 



Deževno vreme. Otroci se 
stiskajo v tesnih igralnicah in 
žalostno pogledujejo na raz-
močeno igrišče. Veliko jih je, 

drug drugemu so napoti. Ig-
ralnice so temne in stopnic, 
strmih in nevarnih za nesta-
bilne notice malčkov, je kar 

preveč. Umivalnice so majh-
ne, garderobe tudi. Pred jed-
jo čepijo malčki nebogljeno 
na stopnicah in čakajo, da 
pridejo na vrsto v umival-
nici. Tekanje po stopnicah 
vsak dan; tu in tam kak ne-
roden padec. Joj, da jih le ne 
bi bilo preveč! 

Kje je to? V starem, do-
trajanem otroškem vrtcu v 
Laškem. Vendar upajo, da se 
bo problem prostorov za var-
stvo predšolskih otrok kma-
lu rešil z dograditvijo novega, 
tako nujno potrebnega vrtca. 
Projekt je izdelan, graditi bo-
do začeli kmalu. Prva etapa 
gradnje bi bila gotovo že letos 
v jeseni. Tako bi se otroci 
lahko preselili v nove sodob-
ne prostore. Zaenkrat bi ure-
dili 5 igralnic z garderobami, 
sanitarijami, shrambami in 
kuhinjo ter kurilnico. V na-
slednjih etapah bi vrtec uspo-
sobili za približno 120 otrok, 
kasneje pa bi uredili tudi 
jasli. Novi vrtec bi tako lahko 
sprejel kar 160 do 180 otrok. 

To bo glede na potrebe po 
otroškem varstvu, ki so iz 
dneva v dan večje, zaenkrat 
dovolj. Že zdaj so vse sku-
pine, 3 po številu, prenapol-
njene, zato so vzgojni uspehi 
slabši, kot bi sicer lahko bili. 
Važno pa je, da se bo to, 
kot upajo, kmalu uredilo. De-
nar se bo le nekako našel za 
dobro otrok. Vrtec bodo zgra-
dili v klasični izvedbi z nad-
stropji, stal pa bo približno 
500 milijonov starih dinarjev. 

Otroci in njihovi starši so 
že prav gotovo nestrpni. Ko-
maj čakajo, da bodo njihovi 
otroci preživljali dneve v var-
nem in sodobnem poslopju, in 
se igrali na prostranem igri-
šču, kjer se vzgojiteljicam 
ne bo treba bati, da se bodo 
malčki poškodovali na razbi-
tih steklenicah in drugih od-
padkih, ki jih neodgovorni 
Laščani mečejo na otroško ig-
rišče ter ga uporabljajo za 
vse mogoče namene. Kakšna 
kultura je to? 

NOVI AKTIVI 
Mladina v laški občini v 

zadnjem času pridno deluje. 
Ustanavljajo aktive v delov-
nih organizacijah in na tere-
nu. Tako bodo v kratkem na 
novo ustanovili spet 7 akti-
vov. V Rečici pri Laškem se 
je že sestal iniciativni odbor, 
na katerem so se dogovorili 
za pripravo programa novo-
ustanovljenega aktiva. 15. 
aprila bo tudi v Jurkloštru 
ustanovni sestanek, aktiv pa 
nameravajo ustanoviti tudi v 
Brezi nad Laškim. V delovni 
organizaciji »Peta« v Rade-
čah, kjer je do zdaj sicer ne-
kaj mladincev sodelovalo z 
občinsko konferenco, vendar 
aktiva še niso imeli, že pote-
kajo dogovori o ustanovitvi 
le-tega. Enako je z mladimi 
v ELKOV-u. Popolnoma na 
novo bodo formirali mladin-
ska aktiva v »Savinji« v La-
škem in »Rudniku«. Aktivno 
deluje v laški občini že 19 
aktivov na terenu in v delov-
nih organizacijah, kmalu jja 
jih bo čez 30, vključno s 3 ak-
tivi na osnovnih šolah. Zelo 
pomembna je tudi odločitev 
o ustanovitvi 3 aktivov mla-
dih zadružnikov v povezavi s 
Kmetijskimi zadrugami na 
Brezi, v Jurkloštru in v Jag-
njenici. Ti aktivi bodo omo-
gočili intenzivne oblike zdru-
ževanja mladih kmetov in 
tesno sodelovanje s Kmetij-
skimi zadrugami. 

AKTIVNOST 
DRUŠTVA 

v hribovski vasici Zavodnja 
pod Uršljo goro so prizadev-
ni vaščani pred leti iz gospo-
da r sk^a poslopja zgradili 
nov kulturni dc»n, T katerem 
se shajajo mladi in stari na 
raznih zborih in drugih pri-
reditvah. 

Tako je domače prosvetno 
društvo, ki si je nadelo ime 
po svojem znamenitem roja-
ku, kip>arju Ivanu Napotniku, 
v nedeljo 8. aprila uprizorilo 
Finžgarjevo dramo »Razvali-
na življenja«. Vsekakor je ze-

lo vzpodbudno, da so še po-
sebno na podeželju v zad-
dnjem času ix)novno zaživele 
dramske skupine, ki uprizar-
jajo poznana dela domačih 
avtorjev, katera so pri ljudeh 
še vedno živo v spominu. 

Prizadevni vaščani v Zavod-
nji, ki so pred leti napeljali 
telefon, lani pa so skozi vas, 
v kateri se razvija že turi-
zem, dobili še asfaltno cesto, 
zaslužijo vso pohvalo in pri-
znanje tudi za plodno delo 
na kultumo-prosvetnem pod-
ročju. 

TRISTO -
H A R M O N I K 

v tem mesecu bo 2. repub-
liška revija harmonikarskih 
solistov in ansamblov. Tako 
se bodo v sredo, 2. aprila ob 
11. in 15. uri zbrali najboljši 
harmonikarji v Sloveniji. 
Med mladimi izvajalci bodo 
nastopili tudi velenjski gojen-
ci Glasbene šole »Franja Ko-
nma Koželjskega«. 

Revija naj bi postala tradi-
cionalna prireditev v Velenju. 
Organizatorja revija sta Zve-
za društev glasbenih pedago-
gov Slovenije in velenjska 
glasbena šola, pokrovitelj pa 
je predsednik občinske skup-
ščine Velenje. 

TEDEN D R A M E 
V VELENJU 

Prvi se predstavljajo publi-
ki velenjski igralci s satiro 
poljskega avtorja Mrožka PO-
LICIJA. V naslednjih dneh se 
bodo dvorane napolnile kar v 
šestih krajih velenjske obči-
ne. Igralska skupina prosvet-
nega društva Zavodnje je pri-
pravila Finžgarjevo dramo 
»Razvalina življenja«. V Šen-
tilju bodo igrali »Srečne dne-
ve«. Mladinci škal so pripra-
vili dramo »Razvalina življe-
nja«, člani prosvetnega dru-
štva »Stane Sever« pa kome-
dijo »Kadar se ženski jezik 
suče«. Igralci Amaterskega 
odra iz Pesja bodo uprizorili 
Partljičevo dramo »Tolmim 
in kamen«. Dramski sosvet 
ZKPO Velenje je sklenil, da 
bo zaključek tedna drame v 
prosvetnem domu v Šmart-
nem ob Paki, kjer bo nasto-
pila najboljša igralska skupi-
na. Vse uprizoritve ocenjuje 
posebna strokovna komisija. 
Najboljšo skupino bomo vi-
deli tudi na ixxlročni reviji 
igralskih skupin v Vojniku. 
Več družin je dobro, priprav-
ljenih in vse kaže, da bodo 
odločitve težke. Teden drame 
kaže, da gledališki amateri-
zem v velenjski občini ne za-
mira. Predvsem med mladimi 
je vse več navdušencev za 
odrske deske. 

Atomske toplice pri Pod-
četrtku so bile te dni ze-
lo dobro obiskane. Parkir-
ni prostor je bil večino» 
ma poln, sploh še v dneh, 
ko je sonce že kar dobro 
grelo. Dnevno je bilo v to-
plicah okoli sto gostov, ob 
nedeljah pa jih je okoli 
petsto. V soboto je topli-
ce obiskal tudi Franc Les-
košek-Luka. 

V teh dneh pologajo as-
faltno oblogo na odseku 
ceste črnolica—Planina, 
to je na novi cesti proti 
Planini pri Sevnici, kate-
re eden krak se bo povezal 
s Sevnico. Očitno je, da 
bodo v šentjurski občini 
prehiteli Obsotelje in da 
bo nova trasa prej asfal-
tirana kot cesta Podčetr-
tek—Golobinjek. 

V nedeljo je pred nabi-
to polno kinodvorano v 
Kozjem gostoval Sloven-
ski oktet. Oktet je imel v 
Kozjeni dve predstavi, 
eno za odrasle in eno za 
otroke. Predstava za otro-
ke je bila brezplačna, za 
starejše pa cena ni bila 
pretirana. Gostovanje Slo-
venskega okteta v Kozjem 
je Kozjancem podarilo 
podjetje ŽITO iz Ljublja-
ne. Kozjanci so bili nad 
gostovanjem navdušeni. 

Prosvetno društvo Zarja 
iz Šentvida pri Planini je 
v nedeljo prišlo v goste 
Podsredčanom z igro 
Naj poje čuk. Predstava 
je bila v gasilskem domu 
v Podsredi in je bila 
kljub gostovanju Sloven-
skega okteta dobro obiska-
na. 

Takšne in podobne pri-
reditve pa četudi nedeljo 
za nedeljo, kažejo, da si 
Kozjanci tega žele. Mednje 
prinašajo živost in zabavo, 
ki je na tem koncu obči-
ne bolj skromna. Skoraj-
da sleherna prireditev v 
katerem koli kraju na 
Kozjanskem doživi popoln 
uspeh, ki mu drugujejo 
nabite dvorane v prosvet-
nih ali pa v gasilskih do-
movih. 

MILENKO STRASEK 

SEJEMSKI 
PROSTORI BODO 
Vse kaže, da bodo v Celju 

nav7,lic težkim kreditnim po-
gojem letos vendarle začeli z 
gradnjo sejemskih prostorov. 
Zveaeli smo, da bo občinska 
skupščina na prvem prihod-
njem zasedanju imenovala 
iniciativni odbor, ki naj bi 
prevzel skrb za načrtne pri-
prave na gradnjo t ^ a prepo-
trebnega objekta. Odbor naj 
bi izoblikoval finančno zgrad-
bo naložbe, se dogovoril o 
inve.stitorju in zagotovil, da 
bo delo pri postavitvi sejem-
skih prostorov uspešno kon-
čano. Uporaba sejemskih pro-
storov bo večnamenska, zato 
bodo prav gotovo vsi intere-
senti, zlasti pa gospodarstvo, 
sodelovali v tej pomembni 
akciji. 

NAJUSPEŠNEJŠA 
AKCIJA 

Krajevna organizacija Rde-
čega križa v Šempetru je 
pred dnevi pripravila krvoda-
jalsko akcijo, ki se je udele-
žilo 155 ljudi. Skupno je bilo 
darovane krvi 40,6 iitra, kar 
je doslej največ v Šempetru. 

Da je akcija tako uspela, 
gre predvsem zahvala delov-
nim organizacijam v Šempe-
tru, ki so omogočile tako 
množično udeležbo. Največ 
jih je bilo iz SIP Šempetra 
35, LIK Savinja 33 itd. Ome-
niti je tudi treba, da se je iz 
podjetja Avtoprevoz Šempe-
ter akcije udeležilo 80 odstot-
kov zaposlenih. 

Vsem požrtvovalnim krvo-
dajalcem se Krajevna organi-
zacija RK Šempeter iskreno 
zahvaljuje za darovano kri. 

Sprašuje: Mileiiko Stra-
šek 

Odgovarja: Albin Reber-
šak 

Za naš mali intervju 
smo i i izbrali Koz^anca, 
kmeta Albina Reberšaka, 
ki kmetuje na Drenskem 
rebru, raztreseni vasi ne-
daleč od Kozjega. Na po-
bočjih, kjer živi, skoraj-
da ni ravne zemlje in vse, 
kar je, visi kot pripetxD 
po obronkih. Travniki, 
njive, tu in tam gozd. Al-
bin Reberšak dan za 
dnem, z ženo in dvema 
otrokoma ter ženino ma-
terjo, pridno in vztrajno 
obdeluje to zemlijo, teh 
deset hektarov, kolikor 
jih premore njegovo go-
spodarstvo. 

»Sedem hektarov je ob-
delovalne zemlje, od tega 
trije hektari vinograda. 
Zemlja je raztepena na 
vseh koncih in krajih, ze-
lo malo je je skupaj in 
prav to je ena izmed te-
žav, s katerimi se mora-
mo boriti na teh brego-
vih. Tudi gozd imamo, ni 
ga veliko pa vendarle Že 
ko bi človek imel vse na 
kupoi, potem bi drugače 
delall.« 

»Kakor sem videl, imate 
do kmetije cesto Ste jo 
zgradili sami ali skupaj s 
soseiii, morda tr.lli s kra-
jevno skupnostjo? 

»Cesto smo si zgradiU 
kmetje sami, pet se nas 
je zbralo, prej je bilo hu-
do: blato, kamenje, vse je 
bilo treba zvozriti z volmi, 
z živino. Zdaj je nekoliko 
drugače. Kmetje že imajo 
traMoirje, pomagamo si, 
kakor vemo in znamo. Ne-
kaj denarja nam je dala 
tudi Krajevna skupnost 
Lesično.« 

»Vaša zemlja je, kot 
pravite, hribovita. Torej 
so tukaj pogoji predvsem 
za živinorejo. S čim se 
ukvarjate vi in kar name-
ravate delati v prihodnje**« 

»Res je. Zdaj sicer ni-
mam veliko živine, sedem 
glav je v hlevu, upam pa, 
da se bom kdaj lahke bolj 
intenzivno začel ukvarjati 
s to panogo kmetijstva, za 
katero menim, da je za nas 
tudi edina rešitev.« 

»Mali intervju ne bi bil 
to kar .fe, 6e vas ne bi 
vprašali, s kakšnimi teža-
vami se srečuietp pri va-
šem kmetovanju?« 

»Živimo s tem, kar pro-
damo, t» je živina in vi-
no. Okoli 4000 1 letno ga 
pridelamo, vendar ga je 
bolj težko prodati. Rad bi, 
pa ga ne morem, čeprav 
je dobro. Preveč denarja 
damo za socialno, preveli-
ka je tudi doba plačeva-
nja. Leta, ki so določena 
za pokojnino, so preveli-
ka. To bi morali spreme-
niti. Kmet t a k r ^ že ni več 
sposoben uživati pokojni-
no. če seveda zairadi težke-
ga življenila še živi.« 

Albin Reberšak je še 
povedal, da je težko za 
delovno silo. Močna ovi-
ra pri njihovem kmetova-
nju je tudi voda. Albin, z 
njim pa vsi ostali kmet-
je, upajo, da bo ta prob-
lem kmalu rešen — s koz-
janskim vodovxxiom. Le-
tos marca je niso imeli 
kar cel mesec. 

Ko otroka odrasteta, 
upam, da se bo vsaj eden 
odločil za študij v kmetij-
ski šoli. Nadaljeval bo to, 
kar sem jaz z muko za-
čel in moji predniki. Tu-
di z modernizacijo viro-
grada^ ki sem ga pravkar 
začel ovijati z žico. Na-
slednje leto bo grozdje že 
viselo na novi žičnici.« 

Kozje: vse več prirediti 
zaživelo. Skoraj ne mliK 
zahvalijo predvsem novii 

Gasilci 

Pred dnevi je imela J 
ska gasilska zveza t i 
svo.io letno konferenco] 
operativno tehničnega pd 
la, katerega je ix)dal h-aj 
sero, poveljnik štaba 4 
ti ve, posnemamo nekM« 
nimive podatke. i 

Kakor je bilo v letu! 
usmerjeno delo operdij 
proslavo stoletnice gasil 
Celju in raznih proslav (j 
skib zvez. sc 
letu 1̂ 72 posvetili stro! 
mu usposabljanju ne 
gasilcev, temveč tudi obJ 
in enot civilne zaščite. 

Občinska gasilska zwl 
Ije združuje 24 ' gasilsküi 
ganizacij in eno ustanowJ 
tega je 19 terenskih, 5 j 

OZD 
v celjski regiji ^ 

čase opazimo izrecS 
vahno dejavnost 
klubi zdravljenih' 
holikov, ki jih je že 
cej in še vedno na! 
jo. Pereč problem 
holizma, ki zlasti^ 
pa na Štajerskem, 
postavlja pred nô  
loge. : 

Pretekli teden je 
svoj občni zbor 
zdravljenih alkoW 

„C 

a 
OB) 
v Ž 
pO<J) 

vo 

Poleg splošnih ^ 
— srednja tehnij 
— poznavanje^ 
— določene 
— 5 let delovni» 

Stanovanja ni ^ 

Osebni dohod^ 
Prijave s k r a ^ 
žili o 
Komimalno 
ništvo. 

Objava prosteg® 

Kandidati 
tor ju podjetja-



^nltumem mrtvilu je središče Kozjanskega spet 
bilo kakšne prireditve. Za to se Kozjanci lahko 

p domu. 

piskih društev in 
(gska enota, 
jjsilcev je 997, od 
industriji in 27 p>o-
sirjev je 126, mla-
cžena 35. 
t 997 aktivnih ga-
joo operativnih ga-
jsbnih za vse akci-
iStevamo pri tem 
ii zdravstveni se-

Dvni uspyosobljeno-
psilcev- pripravni-
tsilcev, 123 strojni-
podčastnikov, 21 

19 višjih gasilskih 

isestav se je v le-
Ijšal, ker so z izve-
itaiškim tečajem 
I novih častnikov-

V letu 1971 so jxxveljevali še 
12 gasilskim enotam pod-
častniki oziroma izprašani ga-
silci. V letu 1972 je ostalo od-
prto vprašanje poveljevanja 
sedmih gasilskih enot, kate-
re vodijo še »neustrezni stro-
kovni kadri«. Ko preštevajo 
število strokovnih kadrov, 
ugotavljajo, da število ustre-
za, vendar ne morejo mimo 
dejstva, da so ponekod pre-
koncentrirani, drugod jih pa 
manjka. Zato morajo število 
strokovnega kadra ocenjevati 
ne po številu, temveč po te-
renski potrebi. Nedvomno pa 
se bodo morali odkrito pogo-
voriti s tistimi, ki imajo 
ustrezno strokovno usposob-
ljenost. vendar so nedelavni 
ali pa do gasilstva malodušni. 

ENI ČLOVEK 
»vem hribu in 
K)čen avditori j 
I samo direkt-
tresiranih, raz-
iko paleto svo-
•fanja. Klub je 
anonimnosti in 
^ nalogami za 
' leto zadal ši-
^ s t svojega 
?a delovanja in 
Jöje v vse druž-
b e življenja, 
^ s tem odpa-
•odek pred oz-

dravljenimi l judmi, ki 
so imeli toliko moči, da 
so se otresli alkohola. 
Njihova zagrenjeno&t ti-
či namreč v tem, da se 
čut i jo odmaknjene in 
por in jene na s t ran druž-
benega delovanja. Zato 
pr ičakuje jo tudi vso po-
moč družbenih organi-
zacij, ki zaradi pomanj-
kan ja znanja ne vedo 
ukrepat i tako kot bi bi-
lo prav. 

Z. S. 

50 LET ZVESTOBE 
2e osmi fcrlž si je naložil 

Martin Bučar, doma iz Žalca, 
pa še vedno aktivno sodeluje 
pri gasilskem dru.štvu in opra-
vlja dolžnost podpred-sediiika 
oličinske gasilske zveze v Žal-
cu. Na nedeljskem občnem 
zboru sva se srečala in nisem 
si mogel kaj, da ga ne bi 
vprašal, kako je s temi nje-
govimi 52. leti pri ga.silcih. 
Vneto mi je povedal: »Veste, 
če si gasilec že od mladih nog, 
potem ne moreš kar tako pre-
nehati. To je delo, ki se ga 
prostovoljno lotiš, torej z ve-
seljem in sam se ne zaveš, 
kdaj ti to preide v meso in 
kri. Sicer pri gašenju požarov 
ne sodelujem več, toda vseeno 
me turobni klic sirene zdrami 
in vedno držim pesti za svoje 
mlajše tioviari.še, da bi čim-
prej ugnali rdečega petelina. 

T.TAVČAR 

O GROZ-
DIČEVIU 

V četrtek 12. IV. bo v Na-
rodnem domu ob 17. uri pre-
davanje, ki ga bo organizira-
lo celjsiko hortikuitumo dru-
štvo. Predaval bo ing. Vid 
Korber, ki bo prisotnim na 
poljtiden način obrazložil, ka-
ko se goje jagode, ribez in 
kosmulje. Predavanje bo zla-
sti zanimivo za vse tiste, ki 
se v svojem prostem času uk-
varjajo z vrtičkarstvom. To 
je hkrati tudi zadnje preda 
vanje iz serije poučnih'preda-
vanj, ki so se zvrstila v zim-
skem obdobju v Narodnem 
domu, na Hudinji, Polulah, 
Ostrožnem ter Polzeli. Vseh 
predavanj je bilo 12. 

Naslednje obdobje dela celj-
skega hortikultumega društva 
bo posvečeno ogledu sosed-
njih držav in hortikultairnih 
zanimivosti doma in p>o sve-
tu. 

IZJEMA SO 
JAJČKA 

Tudi v preteklem tednu 
je bilo na celjski tržnici 
drago vse, izjema so bila 
ja jčka, katerih cena je bi-
la tudi 80 para. 

Zeleno solato in kristal-
ko so prodajal i po 15 di-
narjev, regrat po 10 do 20 
dinar jev in radič po 15 do 
25. Krompir ima že neka j 
časa isto ceno — 4 dinarje , 
kar je za izrabljeni krom-
pir vsekakor predrago. 

Jabolk na celjski tržnici 
v preteklem tednu ni bilo, 
le suhe slive so se dobile 
po 9 dinarjev. 

Veliko rezanega cvetja 
ter spomladanskih cvetic 
je poživljalo tržni pros tor 
in kar je zelo razveseljivo, 
gospodinje segajo po njem, 
da vsaj za nedeljo ozaljša-
jo svoje domove. 

Z. S. 

VSE ZA JUTRI 
15. aprila bodo občani motairske občme z referendumom 

aa samoprispevek, ki naj bi v veliki meri ixMnagal sanirati 
šolstvo ki otroško varstvo v občini, izkazali in potrdili svojo 
solidarnost. Glasovali bodo za lepše in boljše pogoje šolanja 
in varstva svojih otrok. Vzdušje, ki vlada v teh dneh pred 
referendimiom v krajih mozirske občine, je dokaj ugodno. 
Obiskali smo vaščane v Lepi njivi, kjer bo postavljena nova 
šola in jih povprašali, kaj menijo o samopwispevku. 

FRANC FU2IR, Lepa njiva: 
»öeprav nimamo doma otrok, 
ki bi hodili v osnovno šolo 
Lepa njiva, ne želim nič dru-
gega, kakor to, da bd referen| 
dum 15. aprila uspel. Mislim, 
da v teh mislih in željah 
nisem edini, saj vaščani Lepe 
njive dobro vedo, kaj bi F>o-
menila nova šola za njihove 
otroke.« 

MARIJA HUS, Lepa njiva: 
»Dobro vem, da bo samopri-
spevek v naši občini. Smo 
imeli sestanek, kjer so nas 
seenanili o vseh podrobnostih 
v zvezi s samoprispevkom. 
Tudi to vem, da bo referen-
dum 15. aprila in v Lepi nji-
vi bomo imeli svoje volišče. 
Sama nimam tako majhnih 
otrok, da bi hodili v novo šo-
lo, želim pa vsem, ki bodo 
hodili vanjo, da bi imeli le-
po šolo.« 

MARIJA VAJDL, I^pa nji-
va: »V našem kraju so nas 
dobro seznanili z namenom 
krajevnega samoprispevka. 
Vse vemo, da bo referendum 
15. aprila, kjer bomo glaso-
vali. Nobenega dvoma ni več. 
da ne bi referendum uspel, 
saj vsd vidimo, kako je po-
trebna nova šola, ker je sita-
ra v takšnem slabem stanju.« 

MARIJA HLADNIK, Lepa 
njiva: »Vsa leta sem tu do-
ma, blizu te šole. Mladih tre-
nuitno ni doma, pa bolj govo-
rim v njihovem imenu. Seve-
da bi bilo imenitno, če bd na-
ši otroci imeli novo šok), pa 
boljše pogoje za delo v njih. 
Tako mislijo tudi ostali va-
ščani, zato se prav nič ne bo-
jim, da referendtmi ne bi 
uspel.« 

J02E KOTNIK, Ljubija: 
»Seveda bodo naši otroci do-
bili novo šolo. Sam jih pre-
važam s kombijem na Lepo 
mjivo, pa dobro vem, kako 
je v stari šoli. Med vojno je 
bila podana, potem obnovlje-
na in čas je opravil svoje. 
Otrocd pa rabijo za današnjo 
snov malo drugačne pogoje 
aa delo in učenje, kot smo 
jih imeli mi.« 

Po odgovorih sodeč, je povsem jasno, kako misUjo ob-
čani o jutrišnjem dnevu, ki bo prav gotovo prinesel več 
svetlobe in topline v šole in vzgojno varstvene ustanove. 



Kam po osnovni šoli? 

»Veselje se bo moralo umaknit» možnostim . . .« Tako je dejala ravna-
teljica osnovne šole Narodni heroj Tončka čeč v Lesičnem, Adela Rauter, 
ko smo jo pred kratkim povprašali o njenih varovancih, ki j ih budno spremlja 
že od prvega razreda naprej. Vprašanja, ki naj bi osvetlila položaj mladih 
t ik pred vstopom v tisto resnično, pravo življenje, brez sanj In utvar, ki 
še krojijo ure mladih na Kozjanskem in povsod drugod, so odkrivala marsi-
katero grenko resnico, za katero ne vemo aH pa ne maramo vedeti. Zago-
tovitve, prisotne na vsakem koraku, so se tukaj, v središču Kozjanskega, 
sesule neslišno v prah. Tiste zagotovitve, da lahko sleherni mlad človek 
zadosti svoji želji po znanju. Da lahko sleherni osmošolec upa na boljše 
življenje, da je štipendij dovolj in da občine potrebujejo kadre. Slednje je 
najbrž res, a kje dobiti denar. Kje dobiti d e h a r ? Magična beseda, ki 
mladega človeka že na začetku uresničevanja mladostnih sanj spelje na 
trdna in kruta tla resničnosti. 

Ne vistrašite se, če smo ta-
ko čmo začeli z našo akcijo. 
Ni povsod tako. V Slivnici 
pri Celju že ne. Toda to pu-
stimo in dajmo prednost šo-
li, o kateri smo pravkar na-
pisali gornje vrstice. 

Kako se bodo odvijale stva-
ri v Lesičnem, se bo šele vi-
delo. Kot nam je povedala 
ravnateljica šole, je vse več 
Bli manj odvisno od štipen-
dij. Te pa so ali niso. Bolj 
niso. Od 30 otrok, kolikor jih 
letos končuje osemletko, lah-
ko nanje računa kvečjemu 
pet, šest otrok. Na šolanje • 
kmetijskih šolah ne mislijo. 
Kmetijske površine so pre-
majhne za modernizirano 
kmetijstv®. Tja bodo šli le ti-
sti, ki že imajo doma stroje, 
ki imajo zemljo, ki imajo . . . 
V Lesičnem so budno zasle-
dovali razpise, a kakor da bi 
bilo vse zakleto: za otroke s 

Kozjanskega se denar, mesta 
za uk ne najdejo. Zakaj ne? 

Otroci s Kozjanskega gredo 
torej tja, kjer upajo, da bodo 
dobili štipendijo. Denarja od 
doma ne bo, premalo ga je. 
Največ otrok gre v poklicne 

šole, te pa ne dajejo štij>en-
dij. To so otroci, ki zdeluje-
jo z dobrim uspehom in dru-
gam ne morejo. Odlični in 
prav dobri bi šli radi v gim-
nazijo, druge srednje šole. 
Spet štip>endija! Začarani 
krog se vrti kot peipertuum 
mobile, rešitev pa, kot že to-
likokrat do sedaj, visi v zra-
ku, zagonetna in vprašujo-
ča . . . 

Kam torej? Takole menijo 
v Lesičnem: dvoje deklet bo 
šlo na p>edagoöko gimnazdjo 
(če bo štipendija), troje v 
Ekonomsko šolo, šest v tr-
govsko stroko (menda je leto 
ti^ovcev), to pa seveda le pod 

pogojem, da bodo mesta, dve 
nameravata v administrativno 
šolo, ostala dekleta pa bodo 
odšla naravnost v rogaški 
KORS. 

Skoraj podobno je z dečki: 
eden bo ostal doma, eden bo 

šel v gostinstvo, osem jih bo 
avtomeiianikov, elektrikarjev 
in podobno. 

Stopili smo v edini razred, 
ki letos k<»ičuje šolanje v 
Lesičnem, da bi se na mestu 
samem soočili z njihovimi že-
ljami. 

Fanika Krivec, drobno de-
kletce iz Pilštanja, je dejalo: 
»Odločila sem se za Pedago-
ško gimnazijo, ker me to ve-
seli. Prosila sem za štipendi-
jo in upam, da jo bom tudi 
dobila. Rada bi prišla nazaj 
v ta kraj in uäla domače 
otroke. Doma mi denarja za 
študij ne bodo mogli dati; 
pet nas je. Res je sicer, da 

s ^ n najmlajša, denarja pa 
v«Kiarle nd -..« 

Dragica Ferlič je odhčnjaid-
nja in želi postaji ekonomski 
tehnik: »Rada imam račim-
stvo. Prosila bom za štipen-
dijo in če bo vse po sreči, 
bom prišla po končanem šo-
lanju nazaj na Kozjansko.« 

Dragica Kolar bo za štipen-
dijo zaprosila trgovsko pod-
jetje Jelšo iz Šmarja pri Jel-
šah. Rada bi postala trgovka 
in kakor njene prijateljice iz 
šolskih klopi bi se tudi ona 
rada vrnila nazaj domov. Tr-
govka je bila že mama in za-

to Dragica pozna ta poklic. 
Franci Cepin bo, eden red-

kih, ostal doma na kmetiji: 
»15 ha zenalje imamo in kme-
tijstvo me vesedi. Morda bom 
odšel v Šentjur na kmetijsko 
šolo. Ce ne bo šlo drugače, 
me bodo pxxlpirali kar do-
ma.tt 

Marjan Poljšak: »Učil bi se 
za elektrnkarja. Sel bi rad na 
obrtno šolo v Celje, pa ne 
bom šel. Odločil sem se za 
Store, ker tem dajo vso 
oskrbo in jim doma ni treba 
skrbeti zame. In tudi mogh 
ne bi.« 

Milan Lapomik je zadovo-
ljen. »S štipendijo je vse ure-
jeno. Izučil se bom za gostin-
ca, štipendijo pa mi bo dal 
Podčelnek, TTG, kamor se 
bom pozneje tudi vrnil. Rekli 
so mi, da mi dajo denar, pa 
sem. šel. Zakaj ne bi, če pa 
je vse zagotovljeno « 

Tako torej stoje stvari na 
Ko7janskem. Vse je odvisno 
od preljubega denarja in mar-
sikdaj se otroške želje odpo-
vedo vročim mislim globoko 
v srcu. Solza se posuši, raz-
očaranje n ikol i . . . 

Osnovna šola Narodni he-
roj Franjo Vrunč se s takš-
nimi problemi ne ukvarja. V 
Slivnici pri Celju so svoje že 
rešili. Za vse so dobili štipen-
dije in tako bo vsak, ki hoče, 
da bo iz njega kaj postalo, 
lahko odšel življenju naproti, 
brezskrbno in smelo, z iskri-
cami v očeh. Zakaj ni za vse 
enako, se poraja v človeku, 
ko premišlja in to nam je 
tlelo v vsakem stavku, ko 
5mo sedeli v sobi ravnatelja 
[vana Jagra, ki skrbi trenut-
ro za dva razreda mladih 
Judi, ki se poslavljajo od 
iole, v kateri so prebili j?ol-

nih osem let. Dva razreda po 
dvajset mladih ljudi. 

Odšli bodo vsak po svojib 
poteh. Trije v Ekc«iomsko 
šolo, troje deklet na medi-
cinsko, štiri na pedagoško 
gimnazijo, eden bo odrajžal 
na vojaško gimnazijo v Ljub-
ljano, eden na srednjo glas-
beno, eden bo strojni tehnik, 
drugi spet kmetijski strojnik, 
en sam bo miličnik, štirje 
bodo stan za trgovskim pul-
tom, pet jih bo avtomehani-
kov, pet kovinostrugarjev, 
ostali pa bodo zidarji (1), me-
sarji (1), mizarji (1), zidarji 

(1), gostinci, eden pa bo 
ostal doma, nekdo pa se je 
odločil za dvoletno kmetijsko 
šolo. 

Ivan Jager: »Letos je padlo 
zanimanje za trgovski poklic 
in narastlo zanimanje za 
srednje šele. Dobili bomo šti-
pendije, za odličnjake sploth. 
/ imamo primera, da nekdo 
ne bi šel študirat, če je le 
imel veselje za to. Ce sem 
mogel, sem uredil tudi sam-
Nekaj štipendij bo dala TIS 
Šentjur, nekaj republika, 
ostalo pa bomo že nekako iz-
vrtali.« 

Vse to je najbrž res, da bo-
do izvrtali, ta denar namreč. 
A tudi tukaj niso povsem go-
tovi, kako bo čisto zares s 
temi zadevami. Ne morejo 
namreč z gotovostjo reči: Vse 
je v najlepšem redu. Znova 
se postavlja vprašanje, kako 
je z zagotovitvami o štip)en-
dijah, ki so na voljo šele štu-
dentom na univerzi, štipendij 
otrokom na osemletkah pa 
ne moremo zagotoviti. 

Nismo se več ubadali s 
tem, raje smo povprašali šest 
mladih, ki so prišli v pisar-
no, kam jih bo nesla pot, ko 
se zaprejo za njimi vrata 
osnovne šole Narodni heroj 
Franjo Vrunč. Težav bo za 
mlade še več kot preveč, da 
bi jih strašili še mi. 

Darja Jelene: »Odločila sem 
se za pedagoško gimnazijo, 
ker je bil to moj namen že 
nekaj let. štipendijo bom do-
bila od TIS-a v Šentjurju, v 
zameno pa bom potem prišla 
nazaj. V naši občini potrebu-
jejo kadre — Dragica 2üen-
ier bo morala ostati doma; 

»Dva brata imam, edeo 
Nemčiji, d n ^ pa je v sli 
tako smo doma sami ® 
drugega mi ne preoŝ  
Morda bom lahko šda t i 
letno kmetijsko šolo v l 
jUr.« y ' 

Novak Franja iz Dnj 
skega bo šla v srednjo q 
cinsko šolo. Za štipendijo 
ne skrbi, dobila jo bo all 
zdravstvenega doma ali 
občinskega sklada za Stj| 
dije. Tudi ona bd rada pi 
nazaj domov, ko bo koni 

Vmko Frece bo šel na | 
nazijo- »Dobil bom repu 

ško štipendijo, pozneje 1» 
rad na filozofsko feto* 
Sem edinec, mama je v i 
bi, oče pa ne.« 

Ivan Sinkar: »2e dolgo I 
je mikalo, da bi postal vi 
nik. Da ne boste mislili, 
grem v to šolo zato, W 
zastonj. Ne, enostavno I 
veseli.« 

Edi Peperko iz Loke! 
2usmu bo vojak: »V 
bom odšel na vojaško P^ 
zijo v Ljubljano. To je 
moja dolgoletna želja. ^ 
imam še mlajšo sestro.« 

30 in 40 otrok je 70 o« 
70 problemov, 70 razmik 
70 odločitev. Samo dve i 
Koliko jih je še. In v^ 
ni vse tako jasno, kot 
na prvi pogled. Kje so ^ 
za štipendiranje, kje 
ja, ki se pritožujejo, öi 
kadrov, da je od kadrov' 
odvisno in tako naprej' 
končno, kje je iznajdljj* 
pedagogov, da poiščejo ^ 
cu primemo štipendijo' 
za zaključek: kje piše, ^ 
prav pedagogi morali 
zagotavljati sredstva z® 
Mar ni za to dolžna 
Mi vsi? Kdaj bo geslo: ^ 
lahko študira, resnično * 
velo? Zal iz leta v le*^ 
ničnost postaja drugačni-

In tako se bodo še odpil 
:n zapirala vrata ^ ^ 
šol. To, kar smo 
pred vami, je le površna ^ 
stanja. Vrata ostajajo. ^^ 

Milenko 

Pranja Novak Dragica Zlender Darja Jelene Milan Lapomik Marjan Poljšak Franci Cepin 

Fanika Krivec, Dragica Ferlič, Dragica Kolar, 

Inko frece, Ivan Sinkar, Edi Peperko 



ßski TIM po ognjeni ujmi 

o tem, kako je bilo v Rečici pri Laškem v poznih dopoldanskih urah 
, minuli petek, je bilo že dosti napisano. Raje kakšna beseda več kot 
(̂Tialo. Zlovešč steber dima nad ognjeno ujmo je kot neurni oblak pokri-

al dolino polni dve uri in pod njim sta se dve od štirih novih tovarniških 
al spremenili v brezoblično pogoriščno gmoto. 

Pod tem črnim oblakom dima so ljudje bili zagrizeno bitko z ognjem; 
osadke štirinajstih gasilskih društev, poklicne gasilske enote iz Celja, 
elavci iz TIM-ove nove tovarne, ostalih obratov in rudnika, INGRAD-ovi 
elavci in mnogi drugi. Kolektiv se docela zaveda, kakšno zahvalo dolguje 
jem tem delavcem, hitrosti intervencije, odločitvam poveljujočih v boju 
ognjem. Bilo je tudi nekaj sreče. Sreča je bila, da je bilo dovolj vode 
,da ni bilo vetra, ki bi oviral gašenje. 

Največji del podobnih požarov v svetu se končuje s totalno katastrofo. 
Rečici pri Laškem so ogenj ustavili za zidom druge proizvodne hale, pa 
a bili spričo tega obvarovati druga in prva hala z dragoceno uvozno opre-
10 za proizvodnjo. Obvarovani so bili silosi, večji del stiropora v blokih, 
skladiščenih za staranje, prva, od novejšega obrata ločena hala, cisterne 
agorivo. Če bi ognjeni val segel do sem, bi bila katastrofa neizmerna. Ko-
sktiv TIM je v svoji hudi nesreči imel tudi srečo. 

RIVDA JE OČITNA. 
A L I TUDI KRIVCI? 
v tovarni, kakršna je TIM 
iško, bi mogel ogenj izbruh-
ia rud' zaradi bolj »nedolž-
ija« vzroka, kot je bil snop 
loeljenih železnih opilkov 
pod rezalne plošče brusilne-
I stroja. Povsem očitno je, 
ijf nesreči botrovala malo-
most, da je bilo krivo ne-
uštevanje predpisov, občih, 
t tudi v tistih, ki so v ve-
ri v TIM ali v »Klimi«, 
lo je med osebami, imeno-
aimi v poročilu UJV iz Ce-
^bolj ali manj kriv, je za-
krat še težko dati dokonč-
(•sodbo — izrečena pa bo 
Jrala biti. 
Te besede škode sicer ne 
pravijo niti za dinar; toda 
iliko delavcev in podjetij v 
loti se lahko pohvali, da do 
I"" i?polnjujejo predpise o 
iî ti pri delu? Ta zaščita 
I nima v mislih le varnost 
hvca, marveč tudi varnost 
fJrin, imovine. Pa se disci-
^ začne pri nošnji zaščit-
fc Čelad, očal, rokavic, oblek 
a tudi pri tem, da organi-

•orjem proizvodnje ne bi 
lela težnja po večji produk-
•"osti, dohodku, preseganju 

zamegliti pogledov na 
ljudi in družbene 

»ovine. 

. . . IN ŽIVLJENJE 
TEČE DALJE! 

je čisto jasno, kaj je 
^ krivo, da je v TIMU go-

ne pa to, kdo je od ime-

novanih bolj ali manj kriv in 
če so krivi le imenovani? 

Ta vzklik mi je ušel, ko 
sem po ogledu pKDgašenega 
pogorišča zavil okoli vogala 
prve tovarniške haie. Na 
gradbenih odrih so Ingradovi 
zidarji, še črni od dima, ob-
metavöli zid z malto. Gasilci 
so si oplahnjevali zadimljena 
grla s pivom, ki so ga poslali 
iz pivovarne. Dežurne ekipe 
s'̂  zavarovale nevarna ob-
niožja in v obeh obvarova-
nih proizvodnjih halah so 
delavci spet šli k strojem. 
Treba jih je bilo obrisati, da 
mokrih ne bi najedala rja. 
Treba je bilo pospraviti med 
reševanjem povzročen nered. 
V soboto se je mogla televi-
zijska ekipa iz Ljubljane pre-
pričati, da so nekateri stroji 
spet tekli in proizvajali. V ne-
deljo zvečer, ko je tema skri-
la očmele ostanke tretje in 
četrte hale, sta bili prvi dve 
osvetljeni, kot na katerikoli 
delavnik prej-

KAJ VSE JE RES 
IN KAJ NI? 

Po nekaj dneh ugotovljena 
škoda ne odstopa od približ-
ne ocene prvega dne. Škode 
gotovo ne bo manjša od de-
set in ne večja kot enajst mi-
üjc>nf.v novih dinarjev. Spi-
sek, s katerim že razp>olagajo, 
je precej obsežen. Vendar se 
omejimo le na tri grupe. Uni-
č«iih polizdelkov in gotovih 
izdelkov, izraženih v kubikih, 
kvadratnih metrih in kosih je 
za 3 milijone in 950.000 ND. 

Vrednost uničenega inventar-
ja in opreme je za okoli 2 no-
va milijona. Najtežje je še 
reči, kakšna je škoda na 
zgradbi, toda po oceni stro-
kovnjakov ne presega 4,5 no-
vega milijona. 

Tudi zaskrbljenost, ali je 
bila tovarna primemo zavaro-
vana, je odveč. Ves v lan-
skem letu začet objekt je od 
zidov do opreme in naprav 
stoodstotno zavarovan. Stro-
ji, ki so bili premeščeni iz 
pred letoma zgrajene hale v 
nov objekt, so celo dvakrat 
zavarovani. Torej so neresnič-
ne govorice, da tovarna ni 
bila dovolj zavarovana. 

Daleč od resnice so tudi go-
vorice. da bo veliko delavcev 
ostalo brez kruha. Narobe! 
čeravno se je celoten kolek-
tiv precej povečal in že šteje 
nad 500 zaposlenih, ne bo od-
več niti en par rok. V krat-

kem bodo poklicali tudi ti-
ste, ki so bili sprejeti, ven-
dar še niso nastopili. 

Seveda so i2!imišljene tudi 
govorice o žrtvah- Ravno to 
si kolektiv šteje za največjo 
srečo, da tudi ix>škodb ni bi-
lo. Številni • tečaji in seminar-
ji so obrodili sad, ker so de-
lavci ohranili razsodnost in 
v svoji vnemi, rešiti pred og-
njem kar je mogoče, besedo 
mogoče vzeli resno. 

»SOLIDARNOST 
NAM KREPI 

POGUM« 
Direktor združenega podjet-

ja Srečko Šentjurc in direk-
tor TOZD tovarne izolacijske-
ga materiala Avgust Pintar, 
se, kot tudi večina kolektiva, 
raje pogovarjata o jutrišnjem 
kot minulih dneh. 

Poudarila sta, da jih je so-
lidarnost mnogih delovnih 
kolektivov, ki so ponudili po-
moč, prijetno presenetila. 
Spisek delovnih organizacij 
bi bil predolg, če bi ga hoteli 
predstaviti. 

»Vsem smo globoko hva-
ležni, predvsem požrtvoval-
nim gasilcem, i>ostaji milice, 
vsem, ki so bili pripravljeni 
prihiteti na pomoč na našo 
željo med požarom, in onim, 
ki so nam ponudili pomoč 
pri odstranjevanju posledic. 
Posebno hvaležni smo zagreb-
škemu podjetju »OKI«, ki ni 
ponudilo samo to, da začas-
no prevzame naše obveznosti 
do naročnikov, marveč nam 
bo v naslednjih dneh poslalo 
tudi nekaj strojne opreme. 
Enako konkretno pomoč nam 
je ponudil tudi naš inozemski 
F>artner g. Wieser z Dunaja. 
Enako mero razumevanja in 
solidarnosti je pokazala zava-
rovalnica »Sava«, ki nam je 
že nakazala del zavarovalni-
ne, to je 4 milijone novih di-
narjev ali okoli 40 odstotkov 
ocenjene škode.« 

Tako direktor Sent j ure o 
solidarnosti, o prijateljstvu 
in tovarištvu v nesreči — pa 
se že besede zasučejo v pri-
hodnost. 

3. JULIJ ŠE VEDNO 
OBKROŽEN 

NA KOLEDARJU 
Kolektiv TIMA je v zadregi 

samo glede izdobave stiro-
pomih izdelkov za gradbeni-
štvo in hladilnice, ker je uni-
čena zaloga izdelkov, ki so se 
dovolj dolgo '»starali« (pri-
bližno 3 mesece). V tem po-
gledu jim bo pomoč kolekti-
va »OKI« nadvse dobrodo-
šla. Ostala proizvodnja bo 
malone nemoteno tekla na-
prej. Ce ne bo zadržkov p>o 
formalni plati, tako sta sobe-
sednika zatrjevala, bo otvori-
tev in prehod na redno proiz-
vodnjo kljub nesreči za praz-
nik občine in Dan rudarjev-

Najbrž mi je v očeh p r e 
bral iskro dvoma, zato je 
Srečko Sentjurc svojo misel 

1 takole podkrepil; 

»Spomnite se naše prve 
proizvodne hrle, ki smo jo 
zgradili brez izkušenj in z 
lastnimi sredstvi pred do-
brim letom. Od zelene njive, 
do prvih izdelkov, ki so ŠU 
iz p>oiskusne proizvodnje, je 
preteklo 90 dni. Zdaj pa ima-
mo poleg lastnih izkušenj oh-
rabrujoča zagotovila tudi s 
strani »Ingrada«, da je sana-
cija i>o požaru v takšnem ob-
dobju možna.« 

In kakšni bi bili lahkt for-
malni zadržki? Mogli bi biti 
v smislu zavlačevanja dode-
litve dovoljenja za obratova-
nje in kakšnih zapletov pri 
izplačilu preostale zavaroval-
nine. 

Ko smo že pri vprašanju 
dovoljenja, še beseda o tem. 
Razširile so se govorice, da 
TIM ni imel dovoljenja za 
poskusno obratovanje, da je 
proizvodnja tekla »ilegalno«. 
Tudi to ni res, ker takšno 
dovoljenje delovna organiza-
cija ima. 

VES KOLEKTIV 
JE PRIZADET, 
VENDAR NE 

OBUPAN 
Prizadetost kolektiva ob 

nesreči, ki jih je zadela, je 
velika. To je mogel vsak opa-
ziti že minuli petek. Silno 
redki so tisti p>osamezniki, ki 
jih ni potrlo, obdalo s skrb-
jo. Ljudi je skrbelo, če je 
tovarna zavarovana, kot je 
treba, kako bo z obnovo, 
kakšen bo zastoj. No, pa tu-
di danes, ko je marsikateri 
vzrok za zasrbljenost odstra-
njen, se večina zaveda, da je 
nastala izguba, da je v ognju 
izgini.a vrednost, ki se druž-
bi pozna, ne glede na to, iz 
kakšnega naslova jo bo treba 
nadomestiti. 

Prizadeti so tudi zato, ker 
so do praznika rudarjev, do 
dneva svečanega začetka re-
dne proizvodnje imeli v na-
črtu še marsikaj. Predvsem 
so hoteli nadomestiti v inve-
sticijski vnemi nekoliko zap>o-
stavljena vprašanja urejanja 
proizvodnih, samoupravnih in 
EKJslovnih odnosov. Po toli-
kih letih odrekanja se jim je 
ob poslovnih uspehih ponu-
jala priložnost, da se izbolj-
ša tudi nagrajevanje, popravi-
jo osebni dohodki in družbe-
ni standard. Tudi nekaj teh 
načrtov je začasno pokril pe-
pel na pogorišču. 

Res je, da nastale škode ni 
mogoče popraviti, tako kot 
da se ni nič zgodilo. 

Res pa je tudi, da je zidar 
s prvo lopatico malte po vr-
nitvi z gašenja, da so delav-
ci za stroji, ko so jih obrisa-
li vodnih kapelj, začeli celiti 
z ognjem p>ovzročeno rano. 
Življenje odjenja le tam, kjer 
odjenja delovna roka člo-
veka. 

Besedilo in slike: 
JURE KRASOVEC 

Več sto metrov visoko .se je kot atomska goba valil črn dim na tovarno izolacijskega ma-
teriala v Rečici pri Laškem. Dobrih 20 minut po izbruhu požara so tovarniškim gasilcem 
že priskočili na pomoč laški kolegi, za njimi pa je v razmeroma kratkem času prišlo še na 
de.setine vozil iz vseh krajev. Kljub veliki hitrlci, bi bilo malone prepozno. Ogenj se .je bli-
skovito razširil . . . 

Izbrskano iz pepela 
Dramatični trenutki og-

njene ujme polagoma tone-
jo v preteklost: Pa smo 
vendar še izbrskali iz pe-
pela še nekaj pomembnih 
drobcev, ki kažejo na to, 
kako se ljudje obnašamo v 
takšnih primerih. 

% Ko se je nad Rečico 
dvignil čm oblak in so ga-
silske sirene opozorile, da 
se nekaj dogaja, je bila 
telefonska zveza z upravo 
TIM blokirana z nenehni-
mi klici radovednih ljudi, 
ki so hoteli napasti svojo 
radovednost. Delavci iz 
TIM so morali za volan in 
osebno obveščati milico, 
iskati pomoč. 

% Na cestah v Laško 
iz obeh smeri teče promet. 
Prometni organi imajo 
kar lep spisek voznikov, 
ki niso hoteli dati predno-
sti gasilskim in reševal-
nim vozilom, ki so hitela 
na pomoč. Upajiho, da 
jim bo vsaj malo vroče, 
ko jih bodo pritisnili sod-
niku za prekrške. 

0 Delavci milice so v 
Rečiški dolini imeli naj-

več opravka z radovedneži, 
ki so v tropih F>olnili ce-
stišča, silili čim bliže k 
goreči tovarni, kljub te-
mu, da bi lahko zletelo v 
zrak na tisoče litrov vskla-
diščenega mazuta. 

0 Kot blisk so se zače-
le širiti grozljive novice, 
o kopici zoglenelih trupel, 
o opečenih gasilcih, ki 
naj bi kot muhe cepali v 
ogenj. Prebu,jena sla po 
čim večji grozoti je dobi-
la peruti. Kako je bilo 
družinam delavcev, ki de-
lajo na objektu, ko jim 
je prišlo na uho takšno na-
pihovanje? 

% Ni niti manjkalo go-
voric o sabotaži, posledi-
čno pa tudi prišepetavanje 
o tem, da je že cela vrsta 
ljudi za zapahi. Če bi do-
godek sam po sebi ne bil 
dovolj tragična, bi se člo-
vek moral razpočiti od 
smeha nad »strokovnostjo« 
firbcev, ki so ocennjevali 
postopke in posege gasil-
cev, iz kolikor toliko var-
ne razdalje, seveda. 

^fiurna bitka z ognjem je bila kronana z uspehcmi. Uspeli so ognjeni pekel Mnejiti in obvarovati tovarniške hale, v 
iĵ '̂ h so stroji največje vrednosti in odločilni za nadaljnjo proizvodnjo. Požrtvovalnim ga.<;ilcem so pogumno pomagali 

TIM, delavci gradbenega podjetja »Ingrad« in mnogi drugi. Na gornjem posnetku je razločno videti gasilce na 
tik ob ognju, ki je dosegel blizu 1.000 stopinj vročine, saj je razganjala in drobila močne železobetonske stebre. 



7 obiska v Lepi njivi 

Kojtnikov Rudolf ali Johan je dejal, da ko so še bili pri nas cesarski časi, so bile njive ob po-
toku Ljubiji tako lepo urejene, da je kraj, 4 km vstran od sedanje bencinske črpalke pred Mozirjem, 
dobil ime Lepa njiva. Nekateri spet pravijo, da je svoje čase prišel v ta kraj neki kaplan in ko je zavil 
po cesti izza ovinka in ugledal pokrajino, je vzkliknil: »To bi pa morala biti Lepa goša«. Tako so ga 
prevzeli lepi gozdovi. Kakorkoli že, preden je dobil kraj svoje sedanje Ime, se je imenoval Predno. 
Zdaj vsebuje Lepa njiva okoli sto hišnih številk, podružnično šolo in cerkev. 

Res pa je, da ko smo se 
pripeljali po makadamski ce-
sti, ki bi sicer kje na Koz-
janskem veljala za prvoraz-
redno, tukaj pa je nimajo 
najbolj v čisliih, nismo videli 
kaj prida njiv. Cesta se vije 
ob potoku Ljubiji, ki teče s 
hribov in se v dolini zliva v 
Savinjo. Na obeh straneh po-
toka in ceste pa se dvi^-
jejo hribi, ki ne skoparijo s 

svojimi gozdovi, ki predstav-
ljajo določen vir dohodka 
vaščanom. 

Samo Lepa njiva sodi v 
krajevno skupnost Mozirje, 
prav tako bližnji Smihel- Rek-
li so nam, naj se ustavimo na 
kmetiji, kjer pravijo pri Fu-
žirjiu, da nam bodo tam vse 

povedali o svojem kraju. In 
niso se zmotili. 

Fužirjeva domačija, kakor 
govore stare kronike kraja, 
obstaja od leta 1601, na ka-
teri je gosixxiaril Gregor, ki 
je imel za soseda Mačka. 
Kmetija je bila takrat pod-
ložna Vrbovcu, kamor je bilo 
treba oddajati razne davšči-
ne, med njimi tudi na sam 
2ovnek in to devet do deset 

snopov žita, dva snopa pa 
mozirskemu župniku, en škaf 
(celjski škaf) prosa ali ajde 
in eno p:ško. 

Danes ru nobenega sledu 
več o gradu. Ljudje pa vedo 
povedati, da so kopali v Le-
pi njivi tudfl antimon. Tal^o 
piše v starih zapiskih, Jožefa 

Fužirjeva pa je pripovedova-
la o Lepi njivi, kakršna je 
danes: >:Saj vidite sami, da 
ni tukaj dosti njiv. Ljudje se 
največ preživljajo z živinore-
jo in prodajo lesa, veliko 
mang pa sejejo koruze in 
pšenice. Mladi odhajajo na 
delo v tovarne in redki so ti-
sti, ki so se odločili, da bodo 
ostali na kmetiji in nadalje-
vali delo tam, kjer so gene-
racije njihovih prednikov le-
ta in leta vztrajale. 

V Lepi njivi pa stoji tudi 
šola, ki je bila zgrajena 1927 
leta in v kateri so še danes 
štirje razredi. Sola je bila 
med vojno požgana, pKJžgali 
pa so jo partizani, ker so v 
njej bivali Nemci. Toda za 
hip se vrnimo v leta, ko so 
še odločali o gradnji šole. Za-
nimivo pripoved nam je ix)-
vedal stari oče pri Fužirjevi, 
ki se dogodkov prav dobro 
spominja, čeprav nosi že os-
mi križ: »Takrat, v letih 1920 
in pozneje sem bil občinski 
odbornik. Tedanji župan, mi 
je naročil, da moram v od-
bor za izgradnjo šole zbrati 
samo takšne občane, ki ni-
majo otrok, da bi hodili v šo-
lo. s tem je hotel zavleči zar 
četek gradnje šole, ker se mu 
nekako ni dalo razvezati moš-
nje z denarjem, ki naj bi ga 
vložil v to gradnjo. Jaz pa 
sem v odbor zbiral same tak-
šne lijuidi, ki so imeli otroke 
in so si močno želeli šolo. 
Tako SHK) jo tudi dobili. Te-
danji učitelj Praprotnik je 
načel novo bitko v zvezi s 
šolo. Namreč, odborniki so 
hoteli šolsko poslopje imeti 
pri cerkvi, češ, da to spada 
skupaj, učitelj pa se je zav-
zemal za to, da bi šola star 
la pri cesti in bi bila tako 

dostopnejša otrokom, ki so 
morali prihajati z zaselkom 
Rožišče, Lokove in ZavTšč. No, 
to bitko so dobili odborniki 
in šola še danes stoji zraven 
cerkve.« 

Zdaj se za šolo bije nova 
bitka. Vaščanl bodo na refe-
rendumu izglasovali tisti 
»DA«, ki jim bo prinesel no-
vo šolo, saj je stara v zelo 
slabem stanju, kajti temelji 
niso več tisto, kär bi morali 
biti. Tudi za učiteljico ni 
stanovanja, ki se vozi iz Mo-
zirja s kombijem kot otroci. 
Z novo šolo pa bo tudi mla-
dina, ki ima v Lepi njivi 
svoj aktiv, dobila svojo sobo, 
kjer bi se lahko zbirala in or-
ganizirano delala. Samo va-
ščani se sprašujejo, če bo se-
danja stara šola še vzdržala 
pet let, kolikor je predvide-
no, da bo zgrajena nova. 
Vsekakor pa so v Lepi njivi 
optimisti in prepričani so, da 
bodo njihovi otroci kmalu 
obiskovali novo šolo. 

Toda to ni edini problem, 
ki jih pesti. 2elijo si boljšo 
cesto, ki naj bi bila speljar 
na še letos do Gradiš in s 
tem bi bila tudi boljša po-
vezava s Šoštanjem. In če bo 
šlo vse po načrtih, naj bi do-
bila v petih letih tudi asfalt-
no preobleko. 

Poseben problem pa so v 
Lepi njivi prevozi, saj prak-
tično ni ničesar, razen šolske-
ga komlbija. Tako starejši Hju-
dje, ki nimajo lastnih prevoz-
nih sredstev, nimajo nobenega 
prevoza do trgovine v Ljubiji 
ali Mozirju. Želijo si, da bi 
vsaj enkrat na teden lahko 
imeli prevoz. Mladi pa odha-
jajo na delo v GLIN, v El-
kroj in v Velenje, največ v 
Gorenje. 

Fužirjeva Jožefa pa še prar 
vi: »Ce bi se danes na kme-
ta tako gledalo, kakor točno 
piše v naši ustavi, bi tudi več 
mladih ostalo na kmetijah in 
bi tudi mehanizacija in mo-
dernizacija hitreje in učinko-
viteje prodirala do kmečkega 
človeka « Sama vodi dnevnik 
dela in blagajniško knjigo. 
Menda je vsega 60 kmetov v 
celi Sloveniji, ki se ukvarja-
jo s tem. T o ^ to vzame do-
sti časa. 

še bi lahko pisa» o tego-
bah ljudi, ki so se zagrizli v 
svoje strmine, ki jim dajejo 
kruh. V zadnjem času so pri-

čeh gojiti tudi jagode io, 
bez. 2ivinoreja jim je posti 
poleg lesa glavni vir dojj 
kov, čeprav jüi nekaj • 
njimi hodi delat v t07a< 
Toda v teh dneh so se zj 
žili v enotno vrsto, da si] 
bojujejo za novo šolo, v kali 
imajo zaupanje. Zaupanje 
bodočnost, v bodočnost ^ 
jih otrok, ki naj ne hi a 
stih Lejje njive. Tiste, fci| 
menda dobila Ime po skrl( 
s človeško roko negOTj 
zemlje. 

Besedilo in sli 
DRAGO MEDU 

ODMEV 
v prejšnji številki Nove-

ga tednika je bil na prvi 
strani objavljen članek 
pod naslovom ZDRAVST-
VO: SPORAZUM JE POD-
PISAN 

Navedba v članku »če-
prav se je prispevna s top 
nja dvignila za 12,5 odstot-
kov«, ni pravilna. 

Bistvo doseženega in 
podpisanega samoupravne-
ga sporazuma je ravao v 
tem, da se prispevne stop-
nje ne zvišajo. 

Za 12,5% se bo predvi-
doma zvišala le masa 
zbranega denarja od izvir-
nih dohodkov, vendar sa-

mo ob pogoju, da se bo 
do dvignili osebni dohod-
ki zavarovancev ali pa zfr 
poslili novi zavarovanci,! 
čimer se dvigne osnov«, 
od katere se obračunal» 
jo prispevki po istih stop' 
njah kot lani. 

Ločeno od tega pa se i 
samoupravnim sporazu-' 
mom zagotovijo skupnosti 
tudi sredstva, ki so po 
trebna za izenačevanje 
pravic kmečkih in delav-
skih zavarovancev, kar so 
izglasovali zavarovanci m 
novembrskem referendU' 
mu. 

Komunalni zavod za so 
cialno zavarovanje Cdje 
Pom. direktorja dr. Ai» 
ksander Hrašovec 

Franc in Jožefa Fužir 

Stara šola je »dotrpela« 



PLANINCI SO ZBOROVALI 
jja otJčnem zDoru so iašia 

j ^ c i nedavno ocenili svo-
'fj^elo preteklih dveh let. Po-
ji domačih planmcev se je 

udeležilo še nekaj Iju-
^Ijev plarun iz Radeč, Rim-
^ Toplic, Celja, Zabukovi-
I^Stor in Šentjurja. 
y uvodnem poročilu je 

^dsednik društva Pranček 
feliKonja opozoril na proble 
^ društva z gospodarjenjem 
finskega doma na Smo-
^jU. Tako je razvidno, da 

se starejši člani društva 
i^r ja« predvsem z gosix>-
jjfsivom in manj s plamn-
^om. Z izgradnjo ceste na 
jjjohor se je obisk v pla-
pjskem domu tako povečal, 
jj opreniljenost ne ustreza 

Upravni odbor društva 
^ razgovore s predstavniki 
pivovarne Laško o obliki so-

aelovanja m sanacije doma 
na Smohorju. Planinci iz te-
ga podjetja, ki so bih na obč 
nem zboru, so možnost sode 
lovanja tudi potrdih. 

Iz poročila načelnika mla-
dinskega odseka društva To-
neta Sterbana je razvidno, da 
se morajo mlajšim članom 
društva zahvaliti, da so še 
planinsko društvo in ne go-
stinsko podjetje- Mladi pla-
ninci tega društva spadajo 
med najdelavnejše v Slovem-
ji, kar je omenil tudi tajnik 
Planinske zveze Slovenije Jo-
že Rajer, ki je menil, da za-
gotovo spadajo med tri naj-
boljše. Organizirali so preko 
30 izletov — eno ali več-
dnevnih, se udeležili več on-
entacijskih tekmovanj, kjer 
so med drugim zavzeli tretje 
mesto na republiškem član-
skem in mladinskem tekmo-

vanju. Poleg Lega so se ude-
ležili več pohodov, organizi-
ran srečanje mladih planm-
cev na Smohorju m orienta-
cijsko tekmovanje. Svoje naj-
mlajše člane — pionirje usp>o-
sabljajo v okviru planinske 
šole na osnovm šoh P Tru-
barja v Laškem. Kritično so 
ocenih le dejstvo, da ne uspe-
jo, že nekaj let, pridobiti pe-
dagoga s te šole, ki bi skrbel 
za planinsko dejavnost — 
kljub precejšnjemu interesu 
učencev. 

Za prihodnje obdobje so si 
zadali naslednje naloge: reši-
tev problema gospodarjenja 
s planinskim domom, ki je 
v preteklem letu posloval z 
izgubo, povišati število član-
stva, prirediti več izletov za 
svoje člane — tudi starejše 
in nadaljevati delo z mladino. 

D. Mavri 

V Slovenskem ljudskem 
4((iališču v Celju je bila v 
ponedeljek in torek zaključna 
-ireditev v okviru srečanja 
piadinskih dramskih skupin 
pod naslovom »Naša beseda 
)3j. Brireditev je organizira 
lo predsedstvo Občinske kon-
ference Zveze mladine. 
Prvi so nastopili mladi ig-

[a!ci z Gimnazije in uprizori-
li Gogoljevo komedijo »Revi-
(ff«. Duhovito delo ruskega 
irtorja je zelo sodobno zreži-
lal član Slovenskega Ijudske-
p gledališča Branko Gnibar. 
Isti večer so nastopile tudi 

pjenke šolskega centra za 
liravstvene delavce s pesrni-
iii Gregorja Strniše ob stro-
loroem vodstvu Grčar Dam-
me in Jane šmidove. To je 
lil izrazito komorni nastop, 
fcran, žal nekoliko pred-r>lg. 

šolski center aa olagovni 
promet je prispeval recital, 
ki je bil posvečen obletnici 
slovenskih pimtov Aškerce 
Ve pesnitve ê priredil in pri-
pravil, ob sodelovanju men-
torja prof. Marjana Lebiča, 
Štefan 2vižej. 

Učenci II. Osnovne šole so 
se predstavili z delom Toneta 
Pavčka »Vrtiljak«. Pri posta-
vitvi so sodelovali Jožica 
Klajnšek, Darinka Lorenčak 
in Mira Pejovnik. 

Valči Pipan in Domitrovič 
Janez sta pripravila z učen-
ci Osnovne šole I. Celjske če-
te recital »Korak za svobo-
do«. 

Tehniška srednja šola, ki je 
bila vrsto let ob podobnih 
srečanjih vodilna, se je pred-
stavila s klubskim večerom 
»Samo za včasih«. Delo je re-

žiral č.lan Slovenskega ljud-
skega gledališča Štefan Volf 

Darinka Joštova, znana celj-
ska pedagoginja, je pripravila 
z učenci IV. Osnovne šole 
dramski prikaz »Pri nas do-
ma«. V priprave je vložUa kot 
običajno, veliko ljubezni do 
mladega rodu, to pa je odse-
valo tudi v sami zelo sponta-
ni prireditvi. 

Kot zadnji so se predstavi-
li dijaki Šolskega centra 
»Borisa Kidriča« z nastopom 
pod naslovom »Človek mojih 
dni«. Delo je zrežirala članica 
Slovenskega ljudskega gleda-
lišča Marija Goršičeva 

Vse predstave si je ogledala 
republiška žirija, uvodno be-
sedo o pomenu »Naše besede« 
je imel sekretar Občinske 
konference ZM Franci Ram-
šak. ŠTEFAN 2VI2EJ 

Oseba tedna: ANA ZEMLJAK 

LEPO JE NA DEŽEL 
Sonce je v zgodnji po-

mladi preplavilo valovito 
giičevje v okolici Dramelj. 
Zajedlo se je s toplino v 
zemljo, ki je zadišala. Te-
ga miru in silnega narav-
nega vzgiba ni motilo tu-
di delo na hitri cesti, ki 
se zajeda s svojo komaj 
zaznavno traso v smreko-
ve in borove gozdove. In 
tam. kjer je puščica za vi-
adukt Gradiš, smo zavili 
na levo, pa mimo umet-
nega ribnika navkreber 
vse do nekega kozolca, 
kjer smo pustili avto lepo 
v senci sadnega drevja, 
sami pa smo jo mahnili 
čez grapo po v hribe do 
Ane, ki je tokrat, v zad-
nji nagradni igri »Spoznaj-
mo se«, postala oseba 
tedna. 

Rezultat je dejansko 
presenetljiv. Ana nima 
ravno veliko sosedov, saj 
domačija stoji na vzpeti-
nici. Hiša je še s slamo 
krita, pa kaj ne bi bila, 
saj po pripovedovanju do-
mačinov stoji' že od leta 
1219 — to pa je letnica, s 
katero se ne more več ve-
liko slovenskih domačij 
pohvaliti. 

Toda Zemljakovih ne bo 
dolgo pokrivala ta prasta-
ra slamnata streha. Anin 
mož Ivan, ki je v štorski 
železanii v službi, marlji-
vo dela in že se vidi na 
travi polno opeke, ki čaka, 
da jo vzamejo zidarjeve 

roke v obdelavo. Letos si 
mislita postaviti hišo — 
zase in za svojih pet kijun-
čkov: Marka, Janeza, Mar-
janco, Nado in Brigito. 
Slednja kar sramežljivo 
poveša pogled in se stiska 
v mamino krilo. 

Kaj Je Ana povedala? 
Da je bilo na izletu lepo 
in da si želi še več takšnih 
srečanj, še zdaj ne more 
pozabiti tega, kako so se 
lahko kmečke žene v enem 
samem dnevu zbližale, ta-
ko dodobra spoznale in 
razgovorile, kot bi si bile 
že stare znanke. Zato ji ni 
ostal v spominu samo 
Portorož in Postojnska ja-

ma, temveč cel dan, ki ga 
je preživela z ostalimi 
kmečkimi ženami, ki so se 
tisti dan odtrgale od svo-
jih domačij in zaposlile 
može, same pa so se po-
dale na izlet. Ana pravi, 
da bi takrat rada šla na 
izlet tudi njena teta Ma-
rija, pa je ravno takrat 
zbolela in ni mogla iti. 

Tako Ana dela vsak dan 
na kmetiji, okoli hiše pa 
se podi pet otrok, pet ce-
kinčkov, ki so rdečelični 
tako, da smo že v mestu 
pozabili, kako to gre. Tu-
di Ana sama noče v me-
sto. Čeprav sta imela z 
možem pred leti prilož-
nost, da bi dobila stano-
vanje v mestu, se nista 
mogla odločiti za ta ko-
rak. Rojena je bila na 
Jarmovcu in vso mladost, 
je tukaj preživela. Sama 
sicer gre rada malo v 
svet, ko je šla tisti dan v 
Portorož, a pravi, da je 
en sam dan čisto dovolj. 
Potem pa se rada vrne na 
deželo, kjer je mir in 
kljub napornemu življenju 
in delu, zelo lepo. 

In kaj najraje bere Ana 
• Novem tedniku? Pisma 
bralcev pa kakšen roman 
in krajšo zanimivo zgod-
bo. In vso pohvalo je iz-
rekla našemu časopisu, da 
o izletu sploh ne govori-
mo. 

D. M. 



Aktualni problemi v telesni kulturi 

(Nadaljevanje) 

Rezultati strokovnih analiz 
govorijo o tem, da se mora 
človek, ki si želi obdržati 
pridobljeno telesno kondicijo 
in s tem skrbeti za svoje 
zdravje ter delovno sposob-
nost, trenirati srce in pljuča 
vsaj trikrat tedensko s tekom 
na 3 km, plavanjem 900 m, 
kolesarjenjem 15 km, hojo 8 
km, nogometom, košarko ali 
rokometom 70 minut. Vse os-
tale občasne in manj inten-
zivne aktivnosti prispevajo 
bolj k sprostitvi in razvedri-
lu. Ob tem lahko postavimo 
vprašanje, kakšna je razlika 
med »športnikom«, ki trenira 
dvakrat tedensko in red-
nim udeležencem sindikalnih 
športnih iger, ki tekmuje in 
se pripravlja še za športni 
znak TRIM ter ob sobotah 
in nedeljah hodi na izlete? 
Praktično nd nobene, le da za 
organizirano rekreacijo prve-
ga porabimo izdatno večja 
sredstva, ko mu nudimo vse 

— objekte, kadre, potova-
nja • . . 

Odločiti se bomo morali, 
kaj je res kvalitetni šport in 
kaj organizirana rekreacija. 

Pojavljajo se kritike, tudi 
v tezah, da je občasno orga-
nizirana rekreacija slabša kot 
nič. S tako trditvijo lahko 
postavimo na glavo vsa naša 
dosedanja prizadevanja. To ni 
res, pač p>a se občasna raz-
likuje od redne rekreacije po 
že omenjenih učinkih (ona 
prinaša sprostitev, razvedrilo, 
družabnost), poleg tega pa 
vpliva kot propaganda in 
sredstvo vzpodbujanja k stal-
ne j šim oblikam, ki pa so v 
veliki meri prepuščene inicia-
tivi posameznika. Tu pa leži 
naša bistvena slabost. 

Vrsto ljudi smo animirali, 
navdušili jih, osvestili, potem 
pa jim nimamo ponuditi ni-
česar stalnega, aid p» bore 
malo. Tako se ves vložen trud 
ne obrestuje. 

Pogoji močno zaostajajo za 
razvojem telesne kulture, na-

mesto da bi ga prehitevali in 
s tem tudi vzp>^bujali sam 
razvoj telesno-kultumega 
udejstvovanja. 

Poudarja se telesna kultu-
ra v šolali — edino pravilno, 
toda kaj smo naredili za na-
daljevanje tako pripravljene-
ga terena. — Kaj je z mla-
dino po šolanju? Prekinemo 
delo z njimi, potem pa jim 
na »stara leta« poskušamo 
obuditi spomine na njihovo 
naklonjenost in znanja, ki so 
si jih pridobili v šoli. 

Naj ob tem dodamo še eno 
misel: šola je priprava za živ-
ljenje vse mladine, torej naj 
bi tudi v telesni vzgoji in de-
lu ŠSD bila usmerjena pred-
vsem v, to, ne p>a samo v kva-
litetne šolske ekip>e. Vsakdo 
ima pravico, da mu posveča-
mo enako pozornost. Za kva-
litetne šolske ekipe morajo 
biti zainteresirana predvsem 
kvalitetna športna društva. 

(Nadaljevanje prihodnjič) 
TONE CJORSIC 

Žalec 

Prejšnji teden .so se tudi v 
žalski občini pridružili raz-
pravi o nel^aierih aktualnih 
problemih telesne kulture v 
Sloveniji in žalski občini. Po-
budnik je bila Občtnsilca kon-
ferenca SZDL, Uvodne misli 
pa so pripravili Adi Vidmajer 
o množičnosti v občini, Mi-
lan Ribič o ŠSD, Rudi Pur 
o materialni bazi v telesni 
kulturi in Janez Meglič o or-
ganiziranju telesne kulture in 
samoupravljanju na tem pxxi-
ročju. 

V žalski občini se trenutno 
več ali manj organizirano uk-
vai'ja s športom 85 odstot-
kov občaaiov. V to sta zajeti 
seveda tudi najmnožičnejši 
tekmovanji, kot SšD in SŠI. 
Pri Občinski zvezi za telesno 
kulturo je registriranih 45 
organi'jacij z 7500 člani, od 
katerih jili je 3000 aktivnih. 
Ker prejšnji način SŠI ni bil 
najbolj ustrezen so se odloči-
li, da ga bodo v letošnjem 
letu dopolnili tako, da bodo 
kolektivi tekmovali tudi za 

množičnost. S tem bodo pri-
moraiii uvrstiti v tekmovanja 
več ljudi, ne pa samo tiste, 
ki so bili najboljši. 

v' ŠSD je trenutno vključe-
nih 24U0 (G2 odstotkov) od 
3700 šoloobveznih otrok, šti-
ri iole imajo lastne telovadni-
ce, ostale v najemu, medtem 
ko je najslabše pri podruž. 
ničaih šolah, ki nimajo sko-
raj ničesar za telesno vzgojo. 

V občini ni nobenöga pro-
fesionaliicga športnega tre-
nerja, v dp]o\aiih organizaci-
jah ni prolesionalnega vodje 
za rekreacijo, primanjkuje 
organizatoijev v društvih itd. 
Temu so v mnogočem krivi 
neizdelani programi, pre-
majhna prisotnost in zavze-
tost družbeno — političnih 
organizacij, nerazvita samo-
uprava in pa ix>zicija s kate-
re so izhajali, da je treba naj-
prej zagotoviti denar za delo 
in ne obratno, da je treba 
najprej nekaj narediti in še-
le potem zahtevati. Res je, da 
so v zadnjih letih pridobili 

nekaj manjših športnih 
jektov, vendar pa zaradi iĵ  
panj skega dela, saj ni ^ 
akcijskih programov, niso' 
segli bistvenih premikov" 
področju množičnosti, 
tete, izboljšave struK 
kadrov itd. 

Koncept pa ni bil rešen, 
radi tega, ker so bili ne^ 
ni in ker je vsak delal za, 
be. Takšen pristop k rešej 
nju položaja telesne kuit̂ J 
se jim je že maščeval, ko d 
nes ugotavljajo porazno s 
nje. 

Zadnja razprava je poka, 
la, da se bo dalo iia tem pc 
ročju v žalski občini narej 
korak naprej samo pod poj 
jem, da bodo v delu vsi ea 
ni, da ne bodo najprej ĵ j 
jali vedno iz pozicije sr 
stev (češ, če teh ni pa ne n 
remo delati!) in da boÄ) 
osnove imeli kratkoroö 
srednjei-očne in dolgoroj 
akcijske programe, ki bo 
prilagojeni sredini in njaj 
problemom. T. VRAI 

STRELJANJE — Občin.ska strel-
ska zveza 2alec je imela v Pre-
boldu svoj redni občni zbor. Tre-
nutno je v zvezi sedem družin in 
tJ3 Qr:že—Žalec, Prebold, Vran. 
sko. Polzela, Šempeter, Liboje in 
Braslovče. Največji problem so Se 
vedno sredstva, saj zaradi pomanj-
kanja le-teh ne morejo nabaviti 
kvalitetnih pušk in municije ter 
pomanjkanje ustreznih strelišč. 
Občnemu zboru je prisostvoval tu-
di predsednik republiSke strelske 
organizacije tovariš Mišica. Po 
dolgotrajni in mučni razpravi, 
kjer je vsak v nedogled govoril o 
svojih problemih, so izvolili tudi 
novo vodstvo. Predsednik občinske 
strelske zveze je postal Jože Za-
gode iz Žalca. 

NAMIZNI TENIS — V nedeljo 
bo v Celju IX. namiznoteniški tur-
nir nealktivnih igra'.cev in igralk za 
»Frenkov memorial«, katerega or-
ganizira TVD Partizan Gaberje Ce-
lje. Začetek tekmovanja je ob 9. 
uri v telOTadnici TVD Partizan Ga-
berje, nastopili pa bodo v nasled-
njih disciplinah: moški rojeni 
1923 in starejši, moški roj. 1924— 
37, moški rojeni 1938 in mlajši ter 
ženske roj. 1937 in starejše in žen-
ske roj. 1938 in mlajše. Zmagoval-
ci bodo dobili pokale. 

HOKEJ NA TRAVI — Celjski 
hokejisti na travi so dosegli prvo 
zmago v spomladanskem prven-
stvu. V srečanju proti zagrebški 
Slogi 90 doma zmagali z 1:0 (1:0) 
Celjani 90 bili vseskozi boljši, žal 
pa v svojem moštvu nimajo igral-

ca, ki bi lepo zamišljene akcije za-
ključil z zadetkom. Enkrat je to 
uspelo Stanku Kolencu, ki je s 
tem tudi priboril domačinom toč-
ki. 

Celjani so tokrat nastopili v no-
vi postavi, s kiartero nameravajo v 
spomladanskem delu prvenstva do-
seči večji uspeh in se pomakniti 
z dna razpredelnice: Avdič, Zupane, 
M. Koleinc^ D. Koleno, Jeram, 
Jošt, Gril, Horvatin, Bnunen, Bra-
tec, Stanko Kolenc. V četrtek ob 
16.30. Uri igrajo proti Mladosti za. 
ostalo tekmo jesenskega dela pr-
venstva na Skalni kleti. 

KEGLJANJE — Pomlajena vrsta 
kegljačev je v nadaljevanju repub-
liške lige nastopila T Ljubljani 
proti močni vrsti Ljubljana cen-
ter. Uspeh nismo pričakovali in 
zato nas visok poraz 7088:7855 ne 
preseneča. Srečanje je služilo mla-
dim tekmovalcem za zadnje pri-
prave pred nastopom na mladin-
skem republiškem prvenstvu, ki je 
bilo le nekaj dni pozneje na 
istem kegljišču 

Za. Ceiljane so zbrali 7088 točk; 
Veranič 9il«, Grum 908, Marjan 
OrešiJiik 845, Orilanc 8i23, Šrot 893, 
Vanovšek 838, Tisovec 905, Branko 
OreSnik 958. V naslednjem kolu 
igraio Celjani dionna proti Kon-
struktorju. Poraz v tem srečanju 
bi Celjane izrinil za leto dni iz 
republiške lige. 

V Radencih se je zbralo 16 
najboljših srednjeevropskih keglja-
ških parov, ki so se IjoriU za Po-
kal Radenci. Gre za priznano in 
zanimivo teifcmovanije, v katerem 
zastopa ekipo ena tekmovalka in 
en tekmovalec. Za Jugoslavijo je 
tokrat nastopilo pet parov. Zma-
govalni par je postal jugoslovanski 
in to Miro Steržaj iz Maribora in 
tekmovalka Kovinarja Eva Ludvlg. 
Podrta sta 2727 kegljev. Miro Str-
žaj 1870 in Eva Ludvig, ki je bi-
la najboljša tekmovalka, 857. Sku-
paj sta zbrala največ in osvojila 

prehodni pokal. V naših dvojicah 
je nastopila tudi Urhova. 

TS IN GIMNAZIJA PRVAKA 
V preteklem tednu so bila od-

igrana finalna srečanja za naslov 
občinskega prvaka v košarki za 
srednje šole. Pri mladincih je 
prvo mesto pripadlo ekipi Teh-
niške šole, ki je premagala vse 
svoje nasprotnike. Preseneča sla-
ba uvrstitev Gimnazije, ki pa je 
že v pred tekmovanju zapravila 
možnost za najboljšo uvrstitev. 

Končni vrstni red: 
1. Tehniška šola. 2. Ekonomski 

šolski center, 3. Pedagoški šolski 
center. 4. Gimnazija, 5. Šolski 
center Boris Kidrič, 6. SKIMC 
Štore, 7. šolski center za blagovni 
promet, 8. Gostinska šola. 

Pri mladinkah je brez poraza 
osvojila prvo mesto ekipa Gimna-
zije, dobro igro pa sta prikazali 
tudi ekipi PSC in ŠCBP. 

Končni vrstni red: 
1. Gimnazija; 2. Pedagoški šol-

ski center, 3. šolski center za bla-
govni promet, 4. Tehniška šola, 5. 
Ekonomski šolski center, 6. Go-
stinska šola, 7. Šola za zdravstve-
ne delavce, 8. šolski center Boris 
Kidrič. 

Š. JUG 

ATLETIKA — Skakalci AD Kla-
divar so se na manjšem mitingu 
med seboj pomerili, kako so pri-
pravljeni za letošnjo sezono. Naj-
boljši rezultat je dosegla Dermo-
lova v skoku v daljavo — 582 cm, 
v višino 155 cm in v teku na 100 
m ovire 15,1. Pri članih je v sko-
ku v višino zmagal M. Prezelj (pri-
šel iz kranjskega Triglava) 195 cm 
pred Vivodom 190 cm. Planinšek 
je bil najboljši pri skoku ob pa-
lici 380 cm, Strniša pa v skoku v 
daljavo 610 cm. 

Pred dnevi je bila druga seja 
atletskega sveta AD Kladivar, kjer 
so dokončno formirali vse odbore 
in komisije, ki bodo skrbele za 
normalen potek dela. Obravnavali 
so tudi široko zastavljene progra-
me posameznih komisij, ob katerih 
moramo povedati, da so odlično 
pripravljeni in da če bodo realizi-
rani, bomo lahko govorili o pre-
miku v delu Kladivarja na bolj-
še. Največ so razpravljali o naj-
večjem letošnjem tekmovanju v 
Celju — polfinalu za evroi>ski at-
letski pokal. 

AD Kladivar je dobilo drugega 
profesionalnega trenerja. To je 
znani atlet, še zdaj državni rekor-
der in reprezentant Roman Lešek. 
Z njim lahko upravičeno pričaku-
jemo, da bo v Kladivarjeve vrste 
prišlo več sveže krvi. 

Osnovna šola »Gustav Šilih« v 
Velenju je izvedla tekmovanje v 
krosu, na katerem je nastopilo 
preko 400 učencev. Med učenkami 
so zmagalo Metoda Grobelnik (3. 
raa.), Vesna RaimšaJk (4. raz.), Mi-
ra Slatinšek (5. in 6. raz.) in Ire-
na Zemljak (7. in 8. raz.). Pri 
učencih so bili najboljši: Andrej 
Knez (3. raz.), Miran Blazinšek 
(4. raz.), Tone Arlič (5. in 6. 
raz.) in Bojan Ojsteršek (7. in 8. 
raz.). 

ODBOJKA — Moška vrsta Ga. 
berja je zaman čakala na Brand-
ka. Srečanja m bilo, ker je Bra-
nik prosil osrednjo zveza za pre-
ložitev srečanja. To dovoljenje je 
sicer dobil, toda brez privolitve 
Gaberja. Gaberčani so samo spre-
jeli obvestilo, da srečanja ne bo. 
Čudno ukrepanje Odbojkarske zve-
ze Slovenije. 

Ponovno so nas presenetile žen-
ske. V Ljubljani so premagale 
močno vrsto Ljubljane s 3:0. To 
je vsekakor lep uspeh in če v pre-
ostalih d v ^ srečanjih zmagajo, se 
lahko uvrstijo r vrh republiške 
razpredelnic«. 

DVIGANJE UTEÄE — dvigalci 
Partizana Cel> so izgubili tudi 
drugo srečanje v tetemovanju dru-
ge zvezne lige. Tokrat v Splitu 
z rezultatom 6:8. Poraz je vseka-
kor nepričakovan, kajti Celjani so 
do sedaj Split vedno premagali. To. 
rej mlada ekipa le ne more najti 
letos moči za večje usjjehe. Naj-
boljši pri Celju so tokrat bili: 
Glavač 265, Smrečnik 215, Štuhec 
162, ta trojica je zmagala, ter Av-
šič 85, GašperUn 190, Belin 100 kg. 
V tretjem kolu se (Celjani pomeri-
jo nasproti Železničarju iz Sara-
jeva. 

KARATE — Na prvenstvu Izole 
so celjski karateisti dosegli nov 
uspeh, v ženski konkurenci je 
Celjanka Paja Vovk osvojila prvo 
mesto in s tem dokazala, da je 
najboljša slovenska tekmovalka v 
tej športni panogi. 

Med moškimi so Ol jan i v ekip-
nem tekmovanju osvojili drugo 
mesto za domačmi, med posamez-
niid je Gobec osvojil absoliutnd 
kategoriji drugo mesto, član Rim-
skih Toplic Biderman pa je bil 
tretji, MaruSa četrti, Kramer (oba 
Celje) pa si deli 5. do 8. mesto. 

V Žalcu je v zadnjem času ve-
liko govoric o nadaljnji usodi žal-
skega nogometa, ki se je znašel 
brez trenerja in vodstva ter s 
prazno klubsko blagajno. Tudi 
stanje na lestvici ni rožnato, po-
leg tega pa so nogometni podzve-
zi v Celju dolžni poravnavo stro-
•škov za sodnike. Problem pa pred-

stavlja tudi nogometno igrišče, ki 
je skupaj z atletsko stezo zapušče-
no in potrebno večjega popravila 
in ix>l:>sega vadiževanja. v šport-
nem parku v Žalcu so nekateri ob-
jekti zelo lepo vzdrževani in ima-
jo celo drago električno razsvet-
ljavo, po drugi strani pa lep vi-
dez zmanjšujeta nogometno igri-
šče in atletska steza. S poLošajem 
nogometašev in problemov vzdrže-
vanja omenjenih igrišč bi se mo-
rali odgovorni v Žalcu bolj poza-
bavati. 

Nogometaši z Glazije so nas 
prijetno presenetili tudi v sreča-
nju proti Aluminiju. Kladivar je 
namreč zmagal z 2:1 (1:1). 

Celjani so na razpredelnici še 
vedno med zadnjimi. Toda njiho-
va igra nas navdaja z upanjem, 
da se bodo tudi letos rešili iz-
pada. Zlasti več upanja bodo ime-
li. če bodo v nedeljo uspeli v 
Kopru doseči neodločen rezultat 
v borbi proti sebi enakemu kan-
didatu za izpad — Kopru. Zadet-
ka za Kladivar je tokrat dosegel 
Reberšak. Najboljša moža na igri-
šču pa sta bila Petelinek in Cer-
nič. 

V nogometni conski ligi na-
dalje vodijo nogometaši Šmartne-
ga. V drugem kolu spomladanske-
ga prvenstva so v gosteh premagali 
Slivnico 1:0. 

Olimp je v gosteh premagal Ra-
kičana z rezuitatcun 3:2. Kovinar 
ni bil kos Braniku doma na svo-
jem ŠLSdicnu in je srečanje iiz^-
bil 0:2. Dravinja je iagubila z Ba-
kovci 1:2 doma. 

PLAVANJE — Plavalci celjske-
ga Neptuna imajo letošnjo zimo 
prvikrat možnost nemotenih pri-
pi^ v »svojem elementu«. Z zgra-
ditvijo majhnega bazena v poslop-
ju posebne osnovne šole so do-
bili možnost, da se vsaj kolikor 
toliko dobro pripravijo za tekmo-
vanja v glavni p.avalni sezoni. Is-
točasno pa jim to omogoča, da 
lahko sodelujejo tudi na tekmova-
njih, ki jih plavalna zveza Slo-
venije razpisuje v zimskih mese-
cih v zimskih bazenih. Tako so 
se že pred časom z velikim us-
pehom udeležili pionirskega repub-
liškega tekmovanja pa tudi mitin-
ga v Trbovljah. 

Minulo nedeljo pa so nastopili 
v Kranju na tekmovanju za zim-
sko republiško prvenstvo. Ker v 
Neptunu članov skorajda nimajo 
so se tega tekmovanja udeležili v 
glavnem s pionirsko eikipo. Kljub 
temu so dosegli nekaj solidnih 
uvrstitev in dobrih rezultatov, ki 
pričajo, da je trening v majhnem 
celjskem »koritu« še kako kori-
sten. 

Rezultati Neptunovcev — ženske: 
100 m kravi — Seničar 6. mesto 
s časom 1:14,1; 200 m kravi — 
Seničar 8. mesto 2:45,6; 100 m 
hrbtno — Boben 7. mesto s ča-
som 1:22,3; 200 m hrbtno — Bo-
ben 11. mesto 3:03,9; Moški: 100 
m prsno — Mimik 7. mesto s ča-
som 1:20,7, 200 m prsno — Mir-
nik 9. mesto 3:04,0; 100 m hrbtno 
— Stopinšek 13. mesto, 1:17,7. E-
kipno so bili celjski plavalci na 
sedmem mestai med osmima eiki-
pami. 

ZAGOTOVLJEN 
OBSTANEK 

v predzadnjem kolu so košarkarji Kovlnotehne zasluženo 
premagali močno ekipo Slovana l i LJubljane z rezultatom 
98:90 (42:43). S to zmago so si Celjani dokončno zagotovili 
obstanek * II. zvezni ligi. Zmaga je bila dosežena precej 
težje kot to kaže rezultat, kajti ekipa Slovana se je pred-
stavila kot zelo solidno moštvo in Celjani so rabili pre-
cej Ca.sa, da so strli njihov odpor. Prvi polčas tekme je 
potekal v precej enakopravni borbi, proti koncu tega dela 
igre pa si je Slovan zagotovil minimalno prednost, predvsem 
po zaslugi izrednega Krušiča, katerega Celjani niso mogli 
zaustaviti. V začetku drugega polčasa se je pri gostih iz-
redno razigral VolaJ in Slovan je povedel z 10 točkami raz-
like. V 26. minuti .so gostje vodili že s 14 koši razlike In vse 
je kazalo, da bodo Celjani doživeli poraz. Takrat pa je tre-
ner domačega moštva poslal v igro Finka, lU je prinesel 
popolen preokret. Celjani so rabili samo 7 minut, da so 
anulirali prednost gostov In v 33. minuti so že vodili s točko 
prednosti. Pole^ Finka so dobro zaigrali tudi Mikuš, Zmago 
in Tone Sagadin in poraz gostov je bil neizbežen. Pri Celju 
so tokrat najbolje zaigrali Fink, Le.<ikovar in v drugem pol-
času vsi trije SagadinI, pri gostih pa Volaj In Krušič. Koše 
za Celje so dali: Tone Sagadin 24, Miloš Sagadin 22, Zmago 
Sagadin 17, Leskovar 12, Fink 10, Ram.šak 7 in Tomašič 6. 

V zadnjem kolu bodo Celjani gostovali r Karlovcu, kjer 
bi si z eventualno visoko zmago lahko zagotovili 9. mesto na 
lestvici. JANEZ CEPIN 

Na mesečnem šahov-
skem brzotumirju šahov-
skega kluba Savinjčan iz 
šepetra je med 11 nasto-
pajočimi zmagal Skok, ki 
je zbral 9 točk, pred Štor-
manom 8,5, Debevcem 7,5 
točk itd. 

V Preboldu so zaradi ve-
likega števila ljubiteljev 
šaha pred dnevi ustanovi-
U šahovski klub. Za prve-
ga predsednika je bil iz-
voljen Vladimir Skok. 

Rokometaši Partizana 
2alec, ki še vedno igrajo 
prvenstvene tekme v Gri-
žah, so v nadaljevanju 
tekmovanja srečanje proti 
ekipi Kroga izgubili z re-
zultatom 11:16. Na lestvici 
so trenutno na osmem 
mestu. 

Pričelo pa se je tudi na-
daljevanje v občinski ša-
hovski ligi v Žalcu, ker ig-
rajo turnirske sisteme. V 
4. kolu je zmagal Skok 
z 10 točkami pred Brinov-
cem 9, Uriskom 8,5 točke 
itd. Vodi Skok z 39 točka-
mi. Odigrali bodo 10 kol. 

T. T. 

AD Kladivai 
otvarja 
sezono 

AD Kladivar otvarja letošnji 
sezono z meddruštvlenim ay. 
tingom, ki l>o T sobot« u 
celjskem stadionu s prič^oi 
ob 16. uri. 

Na programu so nasledn> 
dLscipline: moški 100 m, 300 n, 
lOOo m, 3000 m, višina, d» 
Ijava, palica, krogla in U» 
divo ter štafeta 4 x 200 m a 
prvenstva SRS. Ženske: 100 a, 
300 m, 1500 m, višina, d» 
IJava In disk. 

Naslednjo nedeljo, 33. aprft 
pa bo v Celju ekipno prrM 
stvo SFRJ v tehničnih dM 
plinah — skoki — za moAl 
ki bodo nastopili v skoka ! 
višino, daljavo, troskoku I 
ob palici. 

Torej že takoj v začcUn 
sezone veliko zanimivih tekm» 
van.j 

NOGOMET — Tekmovanje t 
skupini ccljske nogometne f 
zveze se nadaljuje. Visok porai 
doii.veli nogometaši Žalca, to 
srečanje proti Senovem izgli 
z 10:1. Vodeča ekipa Brežicê  
so prav tako v Vojniku z » 
kim rezultatom 1:6 preniagaU I 
mačo ekipo. 

Rezr.iltaiti 13. kola I. stap 
Celulozar — Papimičar 2:0, " 
nik — Brežice 1:6, Osankario»^ 
Boč 4:2, Senovo — 
10:1, Straža — Qpeikar 5:1, 
— Šoštanj 2:1. 

LESTVICA 13. KOLA: 
Brežice 13 12 1 O 46:5 
Straža 13 8 3 2 39:21 
Osankarica 13 8 2 3 37:» 
Celulozar 13 7 2 4 37:» 
Senovo 13 7 1 5 38:33 
Šoštanj 13 6 2 5 27:15 
Ljubno 13 5 3 5 24:3« 
Papimičar 13 4 3 6 24:^ 
Opekar 13 3 4 6 28:» 
Vojnik 13 3 3 7 25:̂  
Boč 13 2 1 10 16« 
Žalec 13 O 1 12 

T. TAVC' 

CELJSKI MLADINCI ^ 
PUBLIŠKI PRVAKI — ^ 
di kegljači Celja so dosfl 
lep uspeh na republiŠl'' 
mladinskem prvenstvu v 
Ijanju. V Ljubljani so 
1699 kegljev in premagali » 
republiške vrste. Med P^ 
mezniki je bfl najboljši ^^ 
ko Orešnik in to peti ^ 
keglji. 



SPOR 
JE KONČAN 

Tudi razprava v letu 
1657 ni privedla do spre-
jiembe pogodbe iz leta 
1635, čeprav si je samo-
jtan še toliko prizadeval, 
pspelo mu je doseči le to, 
^ so zaprli dva voditelja 
^e tov in sicer Martina 
pirnata in Martina Nova-
Ija. Njuno delovanje so 
prikazali kot skrajno ne-
varno, saj naj bi bilo za-
radi tega že čutiti ponov-
no vznemirjenje ne le 
med samostanskimi pod-
ložniki, ampak tudi med 
podložniki sosednjih gos-
poščin. Ob aretaciji naj bi 
pimat po navedbah samo-
stana izjavljal, da v krat-
Irem ne bo nobenega me-
niha več v kloštru, da 
1)0 nastal še večji upor 
kot je bil oni leta 1635 in 
da priOTja ne priznava 
več za svojega gospodar-
ja, pač pa samo še cesar-
ja. Novaku je uspelo še 
pravočasno pobegniti in 
so ga ujeli šele naslednje 
leto. Potem ko je Pirnat 
že dobro leto presedel v 
žovneški temnici, so za-
öeli kmetje akcijo za nje-
govo osvoboditev, s posre-
do\'anjem notranjeavstrij-
ske vlade in na njihovo 
zahtevo je prišlo do sod-
nega procesa, na katerem 
je bil Pimat eksemplarič-
no obsojen z robi j o na 
španski ali beneški galeji. 
Očitno pa se to ni zgodi-
lo, ker ga leta 1659 po-
novno najdemo med vodi-
telji novoklošterskih pod-
ložnikov. čeprav ne raz-

polagamo s podatki, je 
vendarle moč sklepati, da 
so se kmetje na razsod-
bo ponovno uspešno pri-
tožili. 

Samostanu pa tudi z za-
časno izključitvijo vodite-
ljev in ostrim pritiskom 
na ostale podložnike ni 
uspelo obnoviti dnevne 
tlake. To kaže, da v re-
snici ni šlo le za posame-
zne nezadovoljneže, am-
pak da so bili vsi kmet-
je v odporu proti priorju 
in samostanu trdno pove-
zani. Do zadnje po virih 
izpričane obravnave je 
prišlo leta 1659 na gradu 
Ojstrica, ker so kmetje 
zavrnili, da bi bila v sa-
mostanu. V zapisniku naj-
demo tudi pritožbe posa-
meznikov, iz katerih je 
razvidno, kako so menihi 
postopali s kmeti. Tako 
se je Martin Novak prito-
žil zaradi »neusmiljenega 
in turškega postopanja«, 
ko so ga zaprli. Hčerko 
so težko ranili, mater pa 
je samostanski oskrbnik 
potolkel na tla, ko sta ga 
skušali rešiti. Nekdo dru-
gi se je pritoževal, da so 
mu nasilno vzeli kravo, 
ker enkrat samkrat ni 
prišel na tlako. Prav tako 
se mu je že večkrat zgodi-
lo, da so mu pri oprav-
ljanju tlake pobrali razno 
kmetijsko orodje. Nasled-
nji je povedal, da so mu 
tudi vzeli kravo, ker je 
zamudil en dan s tlako 
na lovu. Marko Rak pa je 
navedel, da je bil zaradi 
.tlake že večkrat vkovan v 
verige, pri čemer jih je 
dobil tudi s palico. Nekoč 
je sedel šest dni v zapo-
ru, povrhu pa je moral za 
kazen oddati še dva para 
kopuriov. 

Glede glavne sporne 
točke, t. j. robotne obve-
znosti, sta obe strani še 

naprej ostajali pri starih 
stališčih. Zadeva na Oj-
strici ni bila rešena, 
manjkajo pa tudi nadalj-
nji podatki, kako se je 
reševala. Tudi ne vemo, 
kako dolgo so se nasprot-
ja še vlekla in kdaj so 
kmetje v uporu leta 1635 
izbojevane svoboščine ter 
olajšave izgubili, ali bili 
v njih ponovno prikrajša-
ni. Do uveljavitve dnevne 
tlake pa v Novem Kloštru 
ni nikdar več prišlo. V 
terezijanskem katastru iz 
okrog leta 1750 je govora 
o tem, da so kloštrski 
podložniki opravljali dva 
dni tlake tedensko, ose-
ben j ki pa sedem dni na 
leto, kar je bilo še vedno 
ugodnejše, kot pa dnevna 
robota drugih podložni-
kot. To je bil tudi zadnji 
ostanek tega, kar so si 
kmetje izbojevali v uporu 
leta 1635 in kasneje v šte-
vilnih pravdanjih stano-
vitno zagovarjali. 

Bežno smo lahko spre-
mljali tudi dejavnost ce-
sarskih komisarjev, ki so 

vsaj v novokloštrskem 
primeru delovali v prid 
izboljšanja gospodarskega 
stanja podložnikov. Tudi 
notranjeavstrijska vlada 
je vztrajala pri pravni ob-
veznosti v letu 1635 dose-
žene poravnalne pogodbe, 
s čimer je prišlo tudi do 
psihičnega preloma: z ob-
čutkom, da imajo zaščito 
pri deželnih oblasteh, so 
kmetje veliko svobodneje 
nastopali. 

w ohd^^^^ zdelo, da bi prestopil mejo svo-
•P^^'^on sem bil, da ga moji obiski pri 

(k^^evift niso nagnali k nobeni novi odločitvi. Pozno 
wT se obračal v postelji in tuhtal. Jerebičev molk, 
r idJ^'^^^ ^ srečanja z Rahelo pri 9v. Trojici, se mi 
r «oej vedno bolj sumljiv. V prejšnjih časih tega ni 

roda odkar sem jedel v svoji sobi, nisem 
njegovih ust niti ene besede. Nič dobrega in nič 

r^^oa. 
^Pol*"^^ TTuzferi nista s Cotlinom ničesar sporočila, 
ft sem se Treze. Zarežala se je, ko me je vprašala, 
;k«r ^ öobiZ list. Vedel sem, da ves faroj govori o tem, 
, ' ima povedati dekan Jerebič. 

. XXX 
bjjoj^ffe^a dne po maši me je ie na mizi čakala kava. 

jy^ie po sobi, toda teka nisem imel 
sem kruh v kavo, kakor da ne vem, kaj delam. 

Pred menoj je ležal list, na katerem je bil velik podpis 
dekana Jerebiča. Čutil sem v sebi ponos in odpor, odkar 
sem vedel, da ne more Jerebič povsem prosto pometati z 
menoj. Kaj mi more? Za menoj je Grafič in na škofiji se 
mi ne more kaj slabega zgoditi. 

Vendar se strahu nisem mogel otresti. Nekaj je ostalo 
v meni, kar me je vznemirjalo. Slekel sem talar. Ko sem 
ga zaprl v omaro kot vsak dan, sem se spomnil, da moram 
v njem k Jerebiču. Vzel sem ga iz omare in ga oblekel. 
Službena obleka. 

če bo Jerebič grob, bom tudi jaz trdovraten, če me 
bo vprašal kaj o Raheli, ne bom odgovoril niti besede. 
Nihče razen Boga nima pravice, da sega tako daleč v moje 
življenje. 

Počesal sem se. Prazna skodelica je stala na mizi in 
poleg nje je ležal prelomljen kruh. Po drobtinah so tekale 
TTUihedrave, lene muhe. 

Stopil sem na sredo sobe. Kljuboval mu bom. Ne smem 
mu popustiti niti za korak, moje življenje se ne sme spre-
meniti. Tega se bom držal z vso močjo, ki jo premorem. 

Odprl sem vrata Vsi v farofu vedo, da grem. Zdi se 
mi, da so vrata v kuhinji priprta. Gotovo se ženske gnetejo 
za vrati in nastavljajo ušesa. 

Stopil sem trdo do dekanove. pisarne. Koraki so odme-
vali po hodniku. Da, to je »božji« mir med nami, med 
glasniki miru in božje ljubezni. Potrkal sem. 

Mir. Nič se ne zgane. Kaplan šernek posluša in tudi 
drugi poslušajo moje trkanje. Potrkam drugič. Nič. Obrnem 
se in grem trdo nazaj v sobo. Vedel sem, da me Jerebič 
nalašč muči. Ob takem času je bil vedno v pisarni. Dajal 
sem si poguma. Skušal sem se nasmehniti dekanovemu 
otročjemu ravnanju. 

»Ne, ne bom klonil.« Stal sem sredi sobe, stiskal sem 
SI pesti pod brado in drhtel od negotovosti in besa. Stresel 
bi vso hišo s Samsonovo močjo, porušil bi jo, da bi še 
mene pokopala pod sabo. 

Pred očmi mi ostal železni Grafič, človek strašnih 
živcev. Njemu ne more nihče do živega. 

Minute so tekle počasi, kot bi se svet ustavljal in ne 
bi šel po svoji tisoč in tisoč let začrtani poti. Moral sem 
čakati. Se enkrat bom potrkal, potem grem od doma. Ne 
bom ga več čakal niti minute. 

Svoja vrata sem zaprl z močjo. Ko sem stopil na 
hodnik, se mi je zdelo, da bi nekdo reže z lic meso. ' 

Trdo sem stopil do vrat in spet potrkal. 
Dekan se je oglasil. Glas mu ni bil niti malo vznemir-

jen, čeprav je vedel, da trkam z besom in sovraštvom. 
Odprl sem vrata. Sklonjen je bil nad mizo, in šele ko 

sem zaprl vrata in pozdravil, je dvignil sivo glavo, ki Je 

sedela na močnem vratu. Pogledal me je. Nič mu nisem 
rekel, zakaj sem prišel. Vedel je. 

Rahel smehljaj mu je zaigral okrog ust. Nagnil se je 
nad papirje in z močno roko brskal med pismi. Vzel je 
debelo pismo, ga potegnil k sebi in odprl. Pogledal ga je. 
kakor da bi se še enkrat hotel prepričati o njegovi vsebini. 

Oba sva vedela, da to dela brez potrebe. Dvignil je 
glavo, me pogledal brezbrižno in mi dejal, kakor da med 
nama ne bi bilo prišlo nikdar do nesporazuma: »Premešče-
ni ste, gospod kaplan.« 

Zavrtelo se mi je pred očmi. Zdelo se mi je, da se 
tla pod mano majejo, da pdd valovi. Spreletela me je 
najprej misel, kaj bo z Rahelo. 

Ves prejšnji ponos je skopnel. Dekana nisem niti videl, 
kako me je opazoval. Stal sem brez moči pred njim. Nisem 
mogel drugega spraviti iz sebe, kakor da sem ga vprašal: 
»Kam?« 

»škof vas je premestil v Turnišče.« 
Zrl sem skozi okno. Kostanji pod farofom so stali 

goli, negibni. Nisem več mislil na to, ali so še vrata v 
kuhinjo priprta ali me kaplan Semek še posluša. Preživ-
ljal sem težke trenutke. 

Neusmiljene so bile stene in vse na svetu je bilo trdo, 
brezčutno. Samo tu bi rad ostal, v Lendavi, skromen, 
nikdar več ošaben. 

XXX 
Nekaj dni sem bil bolan. Moči so mi odpovedale. Dolge 

ure sem premišljeval o tem, kaj se bo zgodilo. 
Treza mi je stregla. Zjutraj, opoldne in zvečer je pri-

nesla jed. Postavila je posodo na stol pri postelji. Glavo 
sem obrnil v steno, če me je kaj vprašala, sem molčal. 

Materi o svoji bolezni nisem ničesar sporočil, čemu 
bi imela nepotrebne skrbi. Da sem pa premeščen, bo tako 
zvedela. 

Krampač in Berta me zaradi spora z Jerebičem nista 
mogla na farofu obiskati. Z Brünnerjevimi si nisem bil 
tako blizu, da bi prišli. Kaj je z Rahelo? Zdaj že ve, da 
pojdem iz Lendave. 

Gledam skozi okno in skušam zbrati misli. Ne, zdaj 
ne dvomi več, da sem vsak trenutek pri njej. Novico o 
meni je zvedela gotovo pri Krampačevih. Berta ji je pove-
dala. Guba med obrvmi ji je najbrž ostala dolgo nespre-
menjena. 

Poskušam vstati. Dvigam roko, stiskam pest in preizku-
šam svojo moč. 

Veverica se je preselila k meni na blazino. Niti ponoči 
se ne premakne od mene. 

Najhuje je ponoči. Spati ne morem. Začenja me dušiti. 
Zdi se mi, da mi leži na prsih težak kamen. 



stara sem 14 let, men-
struacijo sem dobila pred 
enim letom, a mi je že 
dvakrat izostala za tri 
mesece, pa tudi drugače 
je zelo neredna. Hodim v 
osmi razred in imam pro-
bleme. 

že lani sem začela nositi 
modrček, ki pa mi je bil 
prevelik. Prsi se mi skoraj 
nič ne razvijajo. Na koncu 
leta bomo šli na morje, 
starši mi bodo dali denar, 
jaz pa . . . Takrat se mi 

bo T kopalkami videlo, da 
sem nerazvita in brez 
dojk. So mogoče kakšne 
tablete, da bi se mi prsa 
razvila? Je to mogoče za-
to, ker imam neredno men-
struacijo? 

Hudo je to, ker se ni-
mam s kom posvetovati. 
Mama je že starejša in me 
ne bi razumela, sestra pa 
je že z doma in ji ne mo-
rem razložiti. Sram me je 
iti k zdravniku, pa tudi ne 
vem, kje je. 

Visoka sem 160 cm in 
tehtam 62 kg. Ali je res, 
da če bi shujšala, da bi se 
mi razvile dojke? 

še to! V šoli se dobro 
učim in bom verjetno na-
daljevala šolanje na gim-
naziji! Hitro mi odgovori, 
ker moram T šoli povedati, 
ali grem na morje ali ne, 
od odgovora pa je odvisna 
moja odločitev! 

MIIXXJKA 

Draga Milojka, 

o morju ne bi pomišljala 
niti za en hip! Zaradi tvo-
jih mladostnih komplek-
sov (ki pa so za tebe živ-
ljenjskega pomena, to 
vem) se že ne bi odrekla 
čofotanju po vodi in lenar-
jenju na soncu! To pa še 
zlasti zaradi tega ne, 
ker plavanje krepi mišice 
in je izredno koristno pri 

razvijanju prsL Celo vaje 
so sestavljene tako, da je 
tudi plavanje vključeno • 
terapijo. Jaz na tvojem 
mestu niti modrčka ne bi 
nosila, saj Je moda naklo-
njena tvojim »hibam« in 
takim dekletom, kot si ti! 
Odstrani svoje odvečne 
skrbi in se pogumno zazri 
v prihodnost. Nekaterim 
dekletom se prsi razvijejo 
šele po porodu in morda 
si med njimi tudi ti. Tab-
let za rast prsi ni, poma-
gajo pa razgibalne vaje, 
ki jih že itak opravljaš pri 
telovadbi. In plavanje! 

Tudi če bi shujšala, se 
ti dojke ne bi nič bolj raz-
vile, le opazne bi bile bolj, 
ker bi bila pač suha. Rast 
dojk ni v zvezi z menstru-
acijo, a ker si še tako ros-
no« mlada, tudi te še ni-
maš urejene. Nekatere že-
ne imajo težave še nekaj 
let po porodih, ti pa spa-
daš v skupino deklet, kjer 
so tovrstne težave na dne-
vnem redu. Lahko pa sto-
piš k zdravniku in on ti 
bo tudi svetoval ter pred-
pisal zdravila proti boleči-
nam. Kako, ne '^eš, kam 
naj greš? Ce ni ginekolo-
ga v tvojem kraju, potem 
stopi v Celje na ginekolo-
ški dispanzer in tam ne 
bodo niti povprašali, od 
kod si. Le svetovali ti bo-
do in ti povedali, da se za-
radi premajhnih prsi ne 
delaj skrbi! 

Spomladi bomo spet ra-
je oblekli kratko krilo, ki 
smo ga zanemarjali vso 

dolgo zimo, ko smo daja-
li prednost dolgim toplim 
hlačam. In da se bomo v 
krilu počutili še bolje, si 
izberimo kroj, ki nam bo 
res ugajal in, kar je važ-
nejše, pristajal. 

Letošnja moda nareku-
je nagubana krila, gube 
pa lahko razporedimo na 
najrazličnejše načine. 

Pri prvem krilu sta 
spredaj po dve globoki gu-
bi, ki sta do bokov prešiti. 

naprej pa zalikani. 
Drugo krilo ima t,j. 

pas, do bokov je ozko^ 
to pa je sestavljeno 
mih širokih gub. 

Pri tretjem krilu p^ 
posebnost dvojna zalj/J 
gvba spredaj, lahko ^ 
tudi zadaj. ' 

Kreatorji so se odi(^ 
za soliden mini, vend^ 
dolžina krila odvisna 
vas samih. 

STAŠA GORENJI 

14. Zares! Ko sta stopila Zemljana iz bolnišnice na 
cesto, sta imela kaj videti. Napredne ideje na Marsu ne 
čakajo v predalu. Po oglih so že stala opozorila: Prepove-
dano za krožnike! Marsovci so veselo pešačili, kupovaU 
nove trpežne čevlje, se srečevali po ulicah in klepetali. In 
niso pozabili zaviti v bifejček za oglom. Kdo bi si ne pri-

voščil kozarčka močnega, če pa bo naslednjega dne laliku 
do devetih zdravil mačka v postelji: po novem, dragi bral-
ci, bodo odhajali Marsovci v službo ob pol desetih, saj 
bodo peš v pol ure na delovnem mestu . . . 

Zadovoljna sta se Paradižnik in Paradižnica namestila 
v stotruntridesetem nadstropju hotela »Dinozaver«. In prav 

semkaj jima je kurir prinesel vabilo univerze 
častnega doktorata iz prometnih znanosti! Podeli*^ 
bila še ta večer, in treba je bilo vnovič v mesto, d» 
mita za to svečano priložnost! 

Paradižnik in njegova soproga sta zavila v ^ 
mnogih veleblagovnic Marsilanda. 



LANI 4908 NESREČ IN 
116 SMRTI 

Bolj ko opozarjamo o 
previdni vožnji na naših 
cestah, več je nesreč. 
Vzroki so več ali manj 
isti. Inšpektor za promet 
pri UJV Celje Franc Sa-
lobir je omenil tistih pet, 
ki so stalno na prvih me-
stih: neprimerna hitrost, 
neupoštevanje prednosti, 
nepravilno prehitevanje, 
izsiljevanje prednosti, al-
kohol in — pešci! 

Lani je bilo na območju 
UJV Celje ne glede na po-
sledice 4908 nesreč, od te-
ga 116 s smrtnim izzidom 
(štiri manj kot leta 1971). 
S telesno poškodbo je bilo 
nesreč 1157, skupaj pa po-
škodovanih 1620. Nesreč z 
materialno škodo je bilo 
3743. Pri vseh nesrečah 
skupaj je bilo materialne 
škode za milijardo in pol 
starih dinarjev. 

Med tistimi, ki so bili 
najbolj neprevidni, je naj-
več pešcev, saj jih je v 
lanskem letu kar 44 iz-
gubilo življenje zaradi ne-
pravilne hoje po cestišču 
ali nenadnega prečkanja 

ceste. Da so pešci med 
najbolj nepazljivimi v zad-
njem času in najbolj po-
gostimi povzročitelji pro-
metnih nesreč, govorijo 
tudi podatki zä celotno re-
publiko, kjer pešci krepko 
prednjačijo. V prejšnjih 
letih je bil poudarek na 
kolesarjih, mopedistih in 
motoristih. Ker pa je teh 
vedno manj v prometu, 
tudi v odstotkih niso kot 
žrtve tako visoko uvršče-
ni kot pešci. 

Če pogledamo podatke 
za prve tri mesece letoš-
njega leta lahko vidimo, 
da se situacija ne izbolj-
šuje, kvečjemu slabša in 
to kljub številnim preven-
tivnim prometnim akci-
jam in stalnim opozori-
lom. Do 9. aprila letošnje-
ga leta je izgubilo življe-
nje v prometnih nesrečah 
25 ljudi (lani 24), težjih 
nesreč pa je bilo do istega 
dne 556. Vse to so podat-
ki, ki presenečajo in isto-
časno opozarjao na še več-
jo previdnost, v dobro 
vsem nam. 

-tv-

STISNJEN MED ODBIJAČA 
N» industrij.sklh tirih skladišča Tehnomercator na Ma-

riborski cesti je prišlo do delovne nesreče, v kateri je umrl 
delavec Anton Planinšek, 26, Iz Košnice pri Celju. Planinšek 
Je hotel sklopiti dva vagona vlaka, pri tem pa sta ga stis-
nila dva odbijača. Prepeljali so ga v celJ.sko bolnišnico, kjer 
je na.slednji dan umrl. 

ZGORELI STANOVANJI 
, v Slovenskih Konjicah Je ob koncu tedna kar dvakrat 
zagorelo T stanovanjih in to obakrat ponoči. Prvi požar Je 
ixbruhnil T stanovanj Leopolda Založnika in to v spalnici, 
kjer Je bila pomanjkljivo montirana svetilka. Požar se Je 
razširil tudi na ostale stanovanjske prostore. Škode je za 20 
tisoč din. 

Gorelo Je tudi T stanovanju Alojza Smida, kjer Je bilo 
škode za 30 tisoč din. Do požara je prišlo v košari s peri-
lom, kamor Je verjetno nekdo odvrgel ogorek ali kaj dru-
gega. Največ je zgorelo oblek in pohištva. 

NAŠLI MOŠKEGA 
Na KrL<rtan vrhu so na-

ŠU mrtvo moško truplo ne-
raiane osebe. Po izjavi zdra-
vnika naj bi prišlo do 
smrti zaradi izčrpanosti in 
onemoglosti. Moški naj bi 
bil star 50 do 60 let, zelo 
slabo razvit, upadlih lic, 
podolgovatega obraza, rja-
vih oči in srednje koniča-
stega nosu. Oblečen je v 
sivo obleko, modro nylon 
srajco, pod katero ima še 
zeleno karirasto srajco, r.ja-
vo triko majico in je obut 
v škornje. Govoril naj bi 
hrvatsko. Kdor kaj Ve o 
omenjeni osebi, naj javi 
najbližji postaji milice. 

ŠTIRJE 
POŠKODOVANI 
IVAN MIHALINEC, 32, 

iz Metleč, je vozil od 
Šmartnega ob Paki proti 
Letušu. V desnem ovinku 
ga je zaradi prehitre vo-
žnje zaneslo v levo in ta-
ko je trčil v nasproti vo-
zeč tovornjak, s katerim 
se je pripeljal Franc Grud-
nik iz Okonine. Voznik 
Mihalinec je padel iz vo-
zila in se lažje poškodo-
val, težje poškodbe pa so 
dobili sopotniki v njego-
vem vozilu, STJEPAN MA-
TES, MILKO MAGDA-
LENC in VIKTOR BLA-
GUS Škode je za 30.000 
dinarjev. 

UČIL SE JE 
KOLESARITI 

ZAJIM PIGARIC, 32, iz 
Goienja, se je učil voziti 
s kolesom na cesti med 
Gorenjem in Paško vasjo. 
Na ravnem delu ceste je 
izgubil oblast nad krmi-
lom in je zapeljal v levo 
v trenutku, ko ga je s 
kombijem prehiteval VIN-
CENC KRIVEC iz Celja, 
Krivec je sicer zapeljal v 
levo na travnik, vendar je 
kljub temu zbil kolesarja 
po cesti, ki je dobil pre-
tres možganov in poškod-
be po glavi. 

BREZ 
VOZNIŠKEGA 

IZPITA 
ANTON BEK, 40, iz Ve 

likih Roden, je pripeljal 
po cesti od steklarne v 
Rogaški Slatini proti glav-
ni cesti. Po sredini ceste 
je pripeljal nasproti voz-
nik mopeda, ki ga je vozil 
brez vozniškega dovolje-
nja in zelo neprevidno, 
saj je gledal stran. Tako 
se je IVAN JUTRIŠA, IS, 
iz Cest zaletel v tovornjak 
in se pri tem težje poško-
r'oval. 

NESREČA 
V KRIŽIŠČU 

DRAGIŠA TOMAÄEVIC, 
65, iz Beograda, je v kri-
žišču na Ljubljanski cesti 
nameraval obrniti vozilo 
in peljati nazaj proti me-
stu. To mu ni takoj us-
pelo in se je ustavil sre-
di križišča. Iz smeri Žalca 
sta pripeljala CIRIL BLA-
GOTINŠEK iz Žalca in 
MILAN PEČJAK iz Ljub-
ljane, ki sta se ustavila za 
Tomaševičevim avtomobi-
lom. Za njima pa je vozil 
z avtobusom IVAN ZACK)-
ŽEN, • iz Pongranca, ki 
mu ni uspelo pravočasno 
ustaviti in tako je zadel v 
Pečjakov avtomobil, le-te-
ga pa je zaneslo v Blago-
tinškovega ter v avtomo-
bil beograjske registraci-
je. Pri nesreči se je lažje 
poškodoval voznik Toma-
ševič, skupna škoda pa 
znaša 50.500 dinarjev. 







(10) JOŽE dr. ČETIhi]( 

DR. J 0 2 E CETINA je rojen Celjan. V usltižbenskli družini je bil rojen kot 
prvi med tremi sinovi. Po končam maturi na celjski gimnaziiji, kjer je maturirad 
v prvi skupini maturantov po osvoboditvi, se je vpisal na medioirnsko fakulteto 
v Zagrebu. Kot zdravnik splošne prakse je eno leto delal v ceiljskem zdravstvenem 
domu, od leta 1956 dalje pa je zaposlen v celjski bolrašndcii. Leta 1968 je opiravü 
si>eciialistiiični izpit in je od leta 1966 dalje šef, takrat na novo ustanovljenega od-
delka za anestezijo v celjski bolnicd. 

Že pred vojno je rad zahajal v hribe, predvsem v okolico Celja. V gore pa ga 
je pot prviič zanesla po osvoboditvi, še danes se z veseljem spominja prvega izleta, 
ko je z Juretom Sarlahom in Matejem Suhačem na izletu, ki so ga s tovornjakom 
organizirali v Logarsko dolino, zašel v Rotoanovem kotu. Ko so tri je nadobudni 
planinci prišli na zadnjo jaso Robanovega kota, so namesto na levo v ostenje De-
vic zavili kar naravnost pot steno Ojstrice, mdsleč, da i>ač tod viodi pot na vrh 
Ojstrice. Dolgo je trajalo, predno so odkrili pravo pot in se kasno popoldne po-
vzpedd na vrh Ojstrice, od koder pa so videli, da jim je tovornjak z ositalimi izdjet-
niki že odpeljal. SpustiM so se v doHno, nato pa odšM peš do Paške vasd in tu na 
vlak za Celje. 

Jože dr. Cetdna ni alpindst, je pa navdušen gornik in velik poenaivalec našdh 
planin. Od leta 1964 je tudi član gorske reševalne službe. Hanrine so m^i od prve-
ga stika dalje pomenile ix>seben svet sprostitve, svet lepote in miru. Nič čudno 
torej, če je na ture najraje odhajal sam In česbo jih je rad ponavljal. Kot po-
sebna doživetja je iabral naslednje ix>td: 

1. Robanov kot — Ojstrica — Log. dolina; Sarlah, Suhač leta 1946 
2. Robanov kot — Grofiöka — Ojstrica — z d i . Malgajem 1947 
3. Prečenje Grintavcev, Vili svet 1956 
4. Tamar — Jalovec — Trenta — Vršič — Prisojnik — Kriški podi 1966 — 

samostojna tura 
5. Prečenje Savinjskih po grebenih 1967 z ženo in zakonskim parom Rüdiger 

iz Nemčije. 
Takole pa je doživel pot na Ojstrico s svojim osemletnim sinom Mitjo. 

Vrhovi planin so se ko-
pali v poletnem soncu. Se-
verna stena Ojstrice je bi-
la skrivnostno obdana s 
senco in visoko pod vrhom 
se je kot velika razpeta 
rjuha belil večni sneg, ki 
tod nikoli ne skopni. Pod 
njim je kipela tisoč met-
rov visoka stena s svoji-
mi znanimi plezalnimi 
smermi, ki so že od nek-
daj pritegovale pozornost 
alpinistov. 

Enakomerno je šumela 
voda v koritu pred kočo 
na Klemenči planini, kjer 
sta dr. Cetina in njegov 
osemletni sin Mitja poči-
vala, ter si nabirala novih 
moči za. vzqpon na Ojstri-
co po Kopinškovi p>oti. Oče 
je strmel v sivine stene in 
nehote se je spomnil, ka-
ko je sina, takrat mu je 
bilo leto in pol, na hrbtu 
nesel na vrh Ojstrice. Od 
takrat naprej sta bila ved-
no več v gorah. Svojo 
ljubezen do tega čudovite-
ga sveta je stalno prenašal 
tudi na sina, ki ga je že 
v drugem letu starosti vpi-
sal v Planinsko društvo. 
Vedno znova se je veselil 
nad nagnjenji, ki jih 
je fante kazal do gora. 
Vesel je ugotavljal, da si 
tudi on postopno izobliku-
je svoj odnos do teh svoj-
skih lepot. 

»Greva, oči?« je povzel 
Mitja in nestrpno pričako-
val, kdaj bosta krenila po 
poti med osamelimi maoes. 
ni in vihamiki proti škrbi-
ni, kjer bo ta vstopila v 
steno. 

»Da, greva!« je kratko 
odvrnil oče in si zatego-
val na hrbet nahrbtnik. 
Hitro sta spešila po stezi 
in krenila na cikcakasto 
pot proti škrbini. Drevje 
je bilo vedno redkejše, na 
horizontu pa so se na nji-
ma risali grebeni Grofičke 
in Ojstrice, ki je s svojim 
koničastim vrhom nemo 
gospodovala nad gorskimi 
vršaci. Okrešelj s slapom 
se je kopal v soncu in 

redki oblaki na nebu so 
dopolnjevali plavino neba, 
ki se je bočila nad vrho-
vi. Čudovit, enkraten po-
gled in vreme kot naroče-
no. Hodila sta hitro. Mit-
ja je stopal pred hjim in 
z lahkotnim korakom sto-
pal v b r ^ . Kmalu sta pri-
spela na Škrbino. Pred 
njima se je odprl Robanov 
kot s Poljskimi devicami, 
in veličastno steno Radu-
he v ozadju, ki je kot ku-
lisa zapirala to prečudovi-
to dolino. 

Zopet sta počivala. Ok-
repčala sta se z izdatno 
malico, jo zalila s toplim 
čajem iz termovke in se 
pripravila za vstop v ste-
no. Oče je sina navezal na 
vrv. Vstopila sta kot pre-
rojena. Mitja je užival, 
prav tako oče. Hitro sta 
napredovala. Oče je tu in 
tam svetoval sinu, kam 
naj stopi, kam naj prepri-
me z roko, da bo lažje 
dosegel naslednje sigurno 
stojišče. Bolj kot je posta-
jala stena strma, gostejši 
kot so bili klini in jekle-
ne vrvi, bolj je v njiju na-
raščal nemir, ki ga čuti 
sleherni planinec v vzpe-
njanju na vrh. Nemir, ki 
je posledica pričakovanj, 
nemir, ki daje toliko užit-
kov in sprostitve . . . 

Stena pod njima je gi-
njala meter za metrom. S 
slehernim korakom se ji-
ma je odpiral enkraten po-
gled na Logarsko dolino. 
Kot velika zelena prepro-
ga so se pod njima razte-
zale senožeti, prepolovljene 
s cesto, po kateri je tu in 
tam švignil avtomobil iz-
letnikov, ki so hiteli proti 
slapu Rinka aH se od tam 
vračali. Globoko pod nji-
ma je bil svet civilizacije, 
ropota in smradu avtomo-
bilskih izpuhov. Obdajala 
ju je tišina, ki tako blago-
dejno vpliva na človeka, 
ki mu vliva novih moči In 
ga sprošča. Se nekaj ko-
rakov in izstopila sta iz 
stene ter obstala pred sne-

gom, ki pokriva prečnico 
jxxi samim vrhom. Celeč 
ni bil zgažen, nobenih sto-
pinj. Obstala sta , . . 

Nekaj časa sta se opa-
jala s pogledom nad doli-
no, nad Okrešljem in oko-
liškimi gorami. 

»Ali ni to lepo?« de Mit-
ja, ki je navdušen nad pre-
hojeno potjo, užival ob 
pogledu, ki se mu je nu-
dil s te višine. »Se malo, 
pa bova na vrhu, kajne 
oči?« 

»Ni več daleč, toda ne 
bova nadaljevala. Nazaj 
bova šla!« mu je odvrnil 
oče, ki je ves čas strmel 
v zmrzli sneg, katerega 
prečkanje se mu je upi-
ralo. 

Mitja ga je pogledal s 
široko odprtimi očmi: 
»Nazaj?« Ni mu šlo v ra-
čun, da bi odnehala. On 
je na pot seveda gledal s 
svojimi, otroškimi očmi in 
ni doumel zaskrbljenosti 
očeta, ki je čutil, da bi bi-
lo bolje odnehati. Saj od-
stopiti ni nečastno, to je 
samo odločitev razuma. 
Prehojena pot je bila le-
pa, dovolj sta videla. Bo-
sta pač poskusila drugič. 
Razložil je sinu svoje po-
misleke. Ta pa je vztra-
jal in moledoval: 

»Oči, pojdiva naprej! Ti 
pojdi naprej in naredi 
stopinje, jaz pa bom po-
tem šel za tabo,« je rekel 
fant in iz oči mu je bilo 

brati željo, da bi rad na-
daljeval pot. Oče je raz-
mišljal in sklenil, da ima 
fant na koncu koncev 
prav. 

»Dobro, greva!« je rekel 
sinu, ki so mu od vese-
lja zažarela lica in oči. 
Mitja je ostal ob skali, ko 
je oče krenil proti zmrz-
lemu snegu. Počasi je na-
deloval stopinje drugo za 
drugo. Pot mu je zalival 
obraz, ko je na drugi stra-
ni stopil zopet na trdnna 
tla. Ozrl se je nazaj in 
pogledal sina, ki mu je po-
mahal z roko. Potegnil je 
za vrv in dal Mitji znak, 
naj mu počasi sledi. Fant 
je s sigurnim korakom za-
koračil v sneg. Oče je ves 
čas držal napeto vrv in 
dobro oslonjen ob skalo 
varoval fanta. »Prešibko 
sem stopal . . .« je pomis-
lil oče, ko je gledal Mit--
jo, kako je le-ta opirajoč 
se z levico ob strmi sneg, 
na široko stopal iz stopi-
nje v stopinjo . . . Niti za 
trenutek ga ni Izpustil iz-
pred oči, ko je fant naen-
krat zdrsnil. Močno je po-
tegnil vrv in še predno 
je fante pridrsal do kon-
ca snega, ki se konča v 
grobem melišču, pod ka-
terim se odpira preko ti-
soč metrov globoka stena, 
je fanta zadržal. Ko je 
fant ugotovil, da je obvi-
sel, si je hitro opomogel 
od prestanega strahu. Oče 
mu je z zategovanjem vrvi 
pomagal nazaj proti stopi-
njam. Brez besed je Mit-
ja stopil v stopinje, na-
pravil dva tri nesigume 
korake in še predno mu 
je oče utegnil dati navodi-
la, kako naj stopa naprej, 
zdrsnil v drugo. Tokrat 
ga je zaneslo še malo dlje 
kot prvič: 

»Oči, umrl b»m!« je 
kriknil Mitja v strahu, ki 
se ga je tokrat lotil moč-
neje kot prvič. 

»Nič hudega ne bo! Obr-
ni se na trebuh in zopet 
navzgor!« mu je rekel oče. 

ki se je prav tako kot sin 
tudi tokrat močneje pre-
strašil. Očital si je, da se 
je pustil pregovoriti in žal 
mu je bilo, da se nista 
vrnila, kot je predlagal. 
Fant je tudi tokrat hitro 
dosegel stopinje in kmalu 
stopil na trdna tla ob oče-
tu. Strah, ki je še malo 
prej žarel v njegovih očeh, 
je mahoma izginil in ne da 
bd kaj rekel, je stopil mi-
mo očeta na nadelano pot, 
ki ju je preko zahodnega 
grebena pripeljala na vrh 
Ojstrice. 

Stala sta ob kupu kame-
nja, ki je zložen v malo 
piramido, naznačeval vrh 
gore. Pred njima se je od-
piral pogled na Korošico, 
na navpično Dedčevo ste-
no, na Petkove njive, od 
koder se veličastno vzpe-
nja Planjava. Uživala sta 
v lepotah razgleda, uživala 
v p>ogledu na Julijce, ki so 
se v dalji risali na polet-
nem nebu, Karavanke pa 
so kot veriga povezovale 
oba sklopa gora. 

Oba sta bila zadovoljna 
nad uspehom, posebno 
srečen pa je bil Mitja, ki 
je že zdavnaj pozabil na 
neljuba spodrsljaja na sne-
gu pod vrhom. Pozabil je 
tudi na krik, ki se mu je 
izvil iz mladega grla, kajti 
prestani strah je bil boga-
to poplačan. Nista veliko 
govorila, opajala sta se s 
pogledom na gore in doli-
ne pod njim. Naenkrat se 
obrne Mitja k očetu in ga 
ogovori: 

»Vidiš oči, da sem imel 
prav, ko sem vztrajal, da 
greva naprej!« 

Presenečen je pogledal 
sina in ga nalahno pocu-
kal za uho . . . 

»Da, prav si imel!« mu 
je odgovoril. 

Vedno bližje se je pred 
njima razprostirala Logar-
ska dolina, ko sta se pre-
ko škarij puščala na Kle-
menčo planino in od tam 
nazaj v dolino. Zahajajoče 
sonce je s poslednjimi 
žarki oblilo gorovje, ko 
sta E>olna novih doživetij, 
vesela in zadovoljna do-
segla dolino . . 
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